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trROCEEDINGS~----------
I •

GEJraRAI, REYNOLDS: - The Commission is 1n session. The 

-o-secution-may proceed.--
I . 

_J 

MAJOR. KERR: Sir, all of the members ot the Commission 

are present, the Accused and Defense Counsel are .present. We 

-will proceed. 

I believe, sir, the first order of pr~pequre this 

morning is the ruling by the Commissi.on ·on ,thl st~tement of- .., - . 

General Koh which was offered 1n evidence ye_s·terday. __,. . 

GE~ REYNOLDS: I will ask the Defense it there are 

any statements in this .document to which they wish to .object. . 

or to •b+ch _they wish to invite the special att~tion of the 

Commiss.1on,..-"-·--------~-------------''------'------.!'. 
CAPTAIN REEL: Sir, the Defense · wishes to object to 

the admission of the document. In addition.to the grounds
v 

that are already before the Commission, there are two ob-

jections. 

GENERAL REYNOLDS: Now, we will pause there. We 

went into that thoroughly yesterday and ruled that ~here 

would be no further discussion about the general admis~i­

bility of the ~documents, and I remind you of that ruling 

and statement. 

CAPTAIN REEL: S ir, does that ruling go to additional 

objections that may apply to this document and which are 

ditterent from any ··other documents? We haven't had a 
; 

chance, sir, to --

GENERAL REYNOLDS: If there are additional objections 

other than-the objection to the documents that are taken in 

the manner prescribed in the rules and regulations governing 

\1562 .. 
.. .: 

http:addition.to
http:Commissi.on


this Commission, we will or-course ~ntertaili-and consider 

them. 

CAPTAIN REEL: I have two such objections. 
- . I 

GENERAL J\EYNOLDS: Very well. 

<;:APTAIN ~L: The tir.st is that there 1s· nothing on 

· the face ot this document that indicates that the person from 

whom ~twas taken was apprised of -Jlis r~ghts ~t ,ogive a 
{ .. . 

statement and not to incriminate himself•.. 
Secondly, the document is apparently a _translation or 

an interpretati~n or it is based on a translation or inter­

pretation. As we know,_th,e ditticul_ties of int~rpreting 

I between the Japanese language and .the English language are 
,1 

o en tor many misunderstandings. For ~---
• that second reason, sir, we object to this document and to 

any other document that is taken from a Japane.se-speaking 
v 

witness unless we also have the original Japanese which 

the witness . saw and signed, 

MAJOR KERR: It the Commission please, 

GENERAL REYNOLDS: Just a minute. We will now hear 

the Prosecution on the first objection which pertained -to 

the point that there is nothing in the document to estab­

lish the fact that the atfi;Jvit was o~t~ined with full 

knowledge of the signer to his rights. _ 

MAJOR KERR: sir, inasmuch as the Articles of War 
\ 

I 
do not apply to this proceeding there is no. requirement 

that in a statement ot this sort the affiant be warned of 

his righ~s, beca~ e he has no such rights. I believe 

that 1s · very clear, sir. If the Commission has ruled .. 
(and I believe it ~s) that the Articles of War do not 

,, 
* 
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~pply to this proceeding, then it necessarily follows that 
I -there -are no rights against self-incrimination of which he . . . .. 

need be warned -before his statement ·is taken, 

·1 assume, sir, that th~ Commission's fµnction is to 

find the truth ·by whatever fair method may be employed for 

· that purpose. I see no Teason .why it should not entertain 
. -an offer of proof -­ . '{ .. 

GENERAL REYNOLDS: As to the s~ond.objection. 

MAJOR KERR: Sir, as to the second point the Commis­

sion will note . on page 245' of the statement the oath signed 

by the affiant to the effect that he had had read to him 
I 

and he und~rstood "the translation of the foregoing trans-

cription of my interrogat·ion and all answers contained 

. .· 

. . 

therein ••• a-re true to the best of my lmowledge a.nd be-

1:lef"; and also the affidavit or the int.erpreter to the 

effect that "I, Tadashi Yabe, at present interned -at New 

Bilibid, Muritinlupa, Rizal, P.I., ••• state that I truly 

translated the questions and answers given from English 

to Japanese and from Japanese to English respectively and 
-that after being transcribed, I truJ.y translated the fore-

going depo~ition .containing fifty-seven (57) pages, to the 

witness; that the witness thereupon in my presence affixed 

his signature thereto". 

Now, sir, if the Defense contends that any part of 

this statement is not a correct translation or in any way 
I' 

wants to rebut any statE1Dent in this translation, it of 

course . }s free· to bring the witness or his statement into 

the proceed+ng, present it to the Commission at the time 

they put on their own case. But if the Commission should 

.. \ ".. . . ;: . ~-
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rule with the Defense 1n th:ts- matter it would- simply mean 
' 

that we wou~d be ~oreclosed- of bringing in any statement ~n 

English of any Japanese. 

GENERAL RE"¥NOLDS: As to the first objection of Defense, 

subject to object~on by any member of the Commission the ob­

jection is not sustained. 

As to the second objection a similar rulipg _applies 

except if there is any particular staterpent v,~~~ -D..e.fense 

feels is material and should be considered in -~apanese, the 

Commission will consider the necessity for such additional 

translation. 

CAPT~IN REEL: Thank you, sir, but may I point out 

that unless we get the original Japanese we have no way of 

--lmcmlng whether -t11erer=-w~ any-ques-t±o o~- in-terpreta~i-On.~----­

If that may be furnished to us by the·Prosecuti9n, then we 

will be able to comply with the Commission's suggestion. 

MAJOR KERR: Sir, the Defense has available a wealth 

of Japanese talent to interpret this back to General Koh. 

General Koh personally is available to the Defense. We 

see no reason why the Prosecution should be burdened with 

the necessity of translating this back into Japanese. 

CAPTAIN REEL: I am afraid, sir, that the Chief 

Prosecutor does not understand. It isn't a case of trans­

lating back. It is a case of getting the original question 

and answer that General Koh gave, not of the translation 

back but of the original, so that we can see if this is 

correct and if there are any errors. 

GENERAL REYNOLDS: Well, it is the opinion of the 
''· Commission that we have gone far enough. The bulk of 

. 
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these statements do not pe~ ain to the char~es a,ainst the 

Accused. .If th~re is some special -statement which the · 

Accused or his counsel questions wi\h respec~to the accu­

racy of the tran~lation, i~ they will present the subject to 
.. . . 

the Commission we will then consider _whether it is sufficiently 

·material to take that additional time. 

CAPTAIN REEL: Sir, we of course are satd.sfi~d with the 
, ... 

.. .. ..
conditions ·or the Commission's ruling, b~t.we ask then at 

this time that the Prosecution ··duritig the course of its case 

produce the witness. By putting in this statement they have 

made General Koh their witness ~d we demand, therefore, the . 

right to c~oss ex.amine him on this statement. -

MAJOR KERR: Sir? 

GENERAL REYNOLDS: Does the Prosecution desire to 

introduce this entire affidavit'? There ~ so much of this 

/ which is irrelevant to the P1:11'Pose for which we are convened. 

MAJOR KERR: Originally, sir, we had intended merely 

to identify the statement to the Commission and then read.. 
into the record certain portions of the entire statement, 

but I believe it was suggested yesterday that we should put 

in the entire statement. Nmv, either arrangement is en­

tirely satisfactory to the Prosecution. Of course, there 

is this advantage with the entire statement: it does in­

- clude quite a bit or material as to the backgro~ of this 

man and his connections with the Japanese High Command. 

GENERAL REYNOLDS: The document will be accepted. 

Whether GeJ!eral K~h will be summoned as a Prosecution wit.: 

ness is at .this time left wholly · to the ·discretion of the.;-- .. 

Prosecutor. 

......- . \ . :,., . ,;
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The Commission wli-1 again inquire whether there are 
·, 

any specific statements- to which. the Defense wishes to call 

t~e attention of ·the Commission. 

CAPTAIN REEL: Sir, at this time, until we know just, 

what specific statements the Prosecution has in .mind, we . . . 

don't wish to avail ourselv~s of that pr~vilege. We wish 
.... 

to state at this time that there are many $tatements in 
~ . .. 

here which we wish to call to the C~mm:iss1ont s ..a.ttention, 
- 4': .. • • • : 

if not now, when the statements become material • . 

There are some that we will want to call to the 

Commission's attentio>:1 now in all_probability when we know 

just what parts of ~his are considered material by the 

Pr<2,~ cution at this time. If we may hear from thorn first, 

then we will be in a bettor position ·to state which parts 

we are interest~d in at this particular momTnt. 

GENERAL REYNOLDS: I think we are just killing time. 

The Commission has studied this document with great care. 

We find that there are material statements in it and many 

, othe~s which bear upon .it whether or not material, arid stiil -
I 

other data which is not relev~nt to the issues involved. 

However, the Commission has ext~nded the privilege to De­

fense pointing 'out these particularly-important matters 

and it has not been accepted. 

The matter will be considered closed at this time 

and the Prosecution· will proceed, with this orie statement 

to Defense: th.!lt you· may at a later time point out such 
' ~ 

statements as you may wish. 

CAPTAIN REEL: Thank .you, sir. 

(Prosecution Exhibit No. 238 
for identification was re- . 
ceived in evidence. -) 
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·

GABRIELA 1.!. Luz· 

r 

called as a witness on behalt· or the Pro'secution, being 

tirst duly sworn through Interpr~ter Rodas, was examined 

and testified as tollows: 

' DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) _ Give your name, please. . 

A Gabriela M. Luz. 

Where do you live? ' -
Lipa, Batangas. 

Q Now, 1n March, 1945', did you go to Suluc? · 

A Yes, sir. 

Q Now, on the 12th of March, 1945', did anything un-

usual happen ther.e? 
--- ·----~---- ---....-· -- ---·-- -----A Yes, . sir. 

Q Will you describe ~hat happened there, please? Go 

ahe~d, do it in English. 

A On MaFch 12, about 11 o •clock in ~he morning, we· 

w-ere told to line up in --

Q Who told you that? 

A The makapili, by order of the Japanese. 

Q All right. How many of you lined up? 

A About 500 people, men, womet and ch11Qran, were 

lined up. 

Q Where did , thesa 500 people go? 
~ 

A About 300 people went near the bank of the river, 
.. 

because they were killed, and 1;0 went inside in the · 

'barrio of Suluc. 

Q Who separated the 150 from the 350? 

A The Japanese soldiers. 
I, 

, t~ 
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Q Did ·you go with the group of-35'0 to the bank of the. 

river? 

A Yes, sfr. 
' Q What. happened after you got to the bank of .the river? 

A Before we proceeded · to the bank of the river we were 

searched, and 1,5'17 pesos coin was taken from me, and the 

jewels ..that they took from me is 1,5'00, also. 
. . . 

THE REPORTER: Will you repeat that, please? • • · 

THE WITNESS: .,Before w~ proceeded to the bank .of the 

river, we -were firs~__s~arched by the Japanese soldiers, and 

the money that was taken from me was 1,517 pesos coin, and 

the jewels that they .took from me is 1,500, a~so. When we 

--------· -w.e~e-.near..___tbe__river , saw am~ hand-tied at the back, 

and when I saw my son was already tied, I said, "My God~ 

We will be killed, and -- (weeping) --- I cannot but have , . 
tears." 

Q ~ere the men taken to· the bank of the river ahead 

of the women? 

A Yes, sir. 

Q Did you see or hear what happened to them? · 

A I didn't see them exactly, but I heard their cries. 

Q And then were the women and children .led to the bank 

of the river? Were the women and children led to the bank 

of the river? 

A Yes, sir. 

Q 1.Vere you able to see. what happened to them? 

A I did not_see exactly what happened to them, bP.cRu::.A 

they were ·covered with grasses. 
. ' 

Q How many were taken at a time? 
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·A . I don't know, because they were taken- the?'e in 
·, 

families • . 

Q One family at a tim.e? 

A Yes, sir, a family at a time. 

Q vas your. family the last fami!Y to be taken? 

A Yes, sir, the last one. 

Q ?-'hat happened just before your f~mily w~s taken? 
i .. . 

Did an airplane come? 

A Before my family was taken, all the people there 

were kiiled. 

Q Yes, and then what happened when it was your fami~y's . 

turn? 

A . When it comes to our f~mily, I s~w _my son, my brother, 

my brother-in-law, my uncle and my nephew hand-tied. ,. 

Q Were they taken to the river? · 

A They were taken very near the river. I told ~y son, 

Julio, to tell the Japanese that he is a nephew of Mayor 

Luz, who was the president at that time of Lipa. 

Q Mayor Luz was a ·very close friend or the Japanese, 

is that right? 

A Yes,. sir. 

Q He was one of the leading collaborationists down 

there? 

A Yes, sir. 

Q An~ you were married to his brother? 

A Yes, sir. 

Q Is . that what you had your son go and tell the 

Japanese? 

A I told my older son, Julio, to tell the Japanese 

,. 
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that he 1s a nephew of Mayor Lu~;--but the Japan~sed .idn' t 
I 

mind him, and he .said ~o him, "Koral" which I don't under-

stand what 1s the meaning of that "Koral" Then the 

1apanese soldier took ,him and led him to · the very bank of 

the river. At that time there were two Am~rican planes 

passing· by, so the Japanese were very afraid of the air­

planes. The Japanese .told us to hide under tne treesi so 
• • "' ... ' A. ~ 

we went there; we were waiting for the Americ~n ~planes to 

pass by. I took my small boy, Maximo Luz, Jr., to tell 

the Japanese that he is a relative of the Mayor Luz. Then 

my boy, Maximo Luz, told the Japanese that he. is a nephew 

of the Mayor Luz,, and as I remember, he said, "Watash 

ojisan ·riba -- 11 

----- ·------ - ··------- ---· · -- -- -- --- --------~----------
Q What aoes that mean? 

A I don't know. He just told that way. HeJ>ointed 

out I was the mother and 11 of us were his relatives. So ·· 

he took the boy from me about a meter away from me and he 

conversed with him, and in the meantime my son and my 

brbther-in-law and my brother ·and the rest of the family 

were taken to the bank of the river, and they were being 

·killed there, and the J~panese then took again the boy, 

and told me (making slapping motions) "Bakaya-ro! O.K. 

Go back. 11 /,nd then we went back to the barrio Sulac. 

When we walked -- after we had walked about half aga~n a 

meter' the Japanese stopped us and he told me' "Why' yoti 

have 1\'merican money. You must be supporting the guerrilla; 

you must be rich," the Jrpanese soldier told me. I didn't 

give him any answer _, because I was very lonely; I told him, 

"What is life for me now, my son being killed? Whether you 

-\ 
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kill ...me or not, that doesn' t ma"tter. 11 

Q . ·- You wer~ able to s~ve 11 people and you~self by 
-finally getting the Jopan·ese to understand that you were 

the sister-in-law of M~yor Luz, is that right? 

A Yes, sir • 

. .. Q And you told, tbe Japanese that these other 11 

people were also related to him? 

A Yes, sir. . . 
Q And they were all saved? 

I. Yes, sir. 

C.APTI:,IN SANDBERG: We weren '. t able to understand 

the last long statement of tne witness. May we have it 

realr ---~-----
'-<...(The answer referred to was read by the reporter as 

follows: 11'r don't know. He just told that way. He 

pointed out I wrs the mother and 11 of us were his rela­

tives. So he took the boy from me about a ~ater away from 

me and he conversed with him, and in the meantime my son 

and my brother-in-law and my brother and the rest of the 

family were taken to ·the bank of the river, and they were 

being killed there, and the Japanese then too)f: aga_in the 

boy, and told me (making slapping motions) 11 Bakayerol 

O.K. Go back.II And then we went back to the barrio 

Sulac. When we walked ··-- after we ha~ walked a bout half 

again a meter, the Japanese stopped us and he told me, 

''Why, you have American money. You inust be. supporting the ' 

guerrilla; you must be rich," the Japanese soldier told me. 

I didn't give him any answer, because I was very _lonely; 

~ told him, "What 1s life for me now, my son being killed? 

., 
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Whether you kill' me or not, tha~ doesn't matter.") 

Q (By Captain Pace) There is one statement there,
I 

Mrs. Luz -- did · yo.u say that ·your son and your brother-in­

law -· 

A My brothor, my brother~in-law, my nephew and my 

uncle were being killed there at the bank of the · river. 

Q They were being killed there, not held? 

A 

Q 

.. 
They were killed there. 

Now, out of the 350 people that were 
. 

taken to the 
. 

., 
~ 

.. . 

river, were the only people who survived you and the 11 
< 

people who you talked the Japanese into letting leave? 

A Yes, sir. 

Q ~ere all these 350 people civilians? 

li Yes, sir. They v~erenren,-women -and- ch!-ldl'-&i:i,.__- _____ 

Cl PTAIN PACE: You may inquire. 

CROSS-EXJ,MINJ. TION 

Q (By Captain Sandberg) Now, you say you were taken 

to the river b~ the makapili, is that correct? 

A No, sir, we were taken there by the Japanese. 

Q Well, what part did the makapili play there? 

A The makapili wes the one who made the list of the 

ones to be saved and the ones to be killed. 

Q And the Japanese simply followed the list made by 

the makapili? 

A Yes, sir. 

Q .And whoever the makapili told them to kill, the 

Japanese killed? 

A Beg pardon? 

Q I say that whoever the Japanese whoever the makapili 
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-told the Japane·se to kill, they killed? 

A Yes, sir. . ---

-Q Now, is that makapili the same organization that 

is headed by Gerteral Artemio Ricar~e? Did you ever hear 

of him? 

A I don't get that. I don't 'get yo~ question. 

Q I say, is this makap1li you are talking about the 

same organization that is headed by General Artemio Ricarte? 

A · No. He is just the leader of ·the labor battalion. 

Q Did you over hear of Benigno Ramo·s? 

A Yo_s, sir. 

Q Is he olso with Generol Ricarte in the makapili?.,.... 

A But he ~as not thEfre. · I just . heard his name. 

Q-------ir.ney- wer-on-t there-a+·~a t--paP-t-i-Oulal'--time?~ -

A No, they were not there, and if they \Vere there I 

have not seen them. 

Q But they wore le~ders in the makapili? 

·A I don't know. 

Q Now, the makapili was an organization consisting 

solely of Filipinos, wasn't it? 

A I don't know exactly about the makapili organization, 

because we are not enltsted in that organization. 

Q But your brother-in-law was one of the leaders of 

the makapili? 

A No, he is not. And we were about to be killed, had 

it not been for my son, because he can speak in Japanese 

and he can write a little Kata Kana. But we have no 

makapili soldiers. 

Q wei1~ didn't you testify heie on direct examination 

• 
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----- --

that _x.our brother- in-law was one of the leaders of the 

Makapili? 
-A He was not on the list, but he was ·on the list to 

·be killed. 

CAPTJ\IN Pf.CE: If the Commission plea.se --

GENERJ\L REYNOLDS: The Prosecution Will be heard. 

C~TAIN PACE: If the Commission .please,.t know the 
' ~ 

recor~ ~l~ ·show that ~he testified he was one of the lead-

ing cqli~borationists. 

GEN'ERJiL REYNOLOO: That is our recollection. Would 

you like to have it read back? 
Q 

CAPTAIN SJ,NDBERG: Well, _I would rather do that, . . . · 

sir -- I will put the direct question to the witness ·. 

GENERJiL REYNOLDS: Will the reporter please find it?-

It seemed quite clear to the Commission that the word is 
I . . - ,: .· 

11 cbl.laborationist11 • 

C~PTtIN Sf.NDBERG: If the Commission please, that 

the Makapili was the leading collaborationists is the 

line of questioning we are following. 

CAPTJ\IN PACE: Surely there 1s no testimony about 

that, sir. 

,. 

... 

. ,. 
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(The questions and answe?Sr~rerred to were r~ad by 

~h~ r~p9rter, as follows: 

11 Q Mayor Luz ,was _the ·very close friend of the 

J Japanese; is that r,ight? \ 

"A Yes, sir. 

11Q He was one of t~e le.adj,ng collabor.ationists 

dovm there? 

"A Yes, sir. 

"Q Am you wera married to his brother-in-law? 

"A . Yes, sir_, 11 ) 

CAPTAIN SANDBERG: And now, sir, I would like to 

ask the w1tness whet~e:r . her .brother -in-law, who was one of · 

___..._........._...,eading_.collabaration1~.t.s. wa also in the Makap111.,.... _........,__ -~---~---- ------- --·- - ·--
GENERAL REYNOLDS: There is no objection to the ques-

tion. 

Q (By Captain Sandberg} Was your brother-in-law a 

member of the Makapili? 

A I don't get your question. 

Q Was your brother-in-law a member of the Makapili? 

A I don I t kno.~ whether he is a member of the Makapili 

or not, but I know that he is a collaborationist. 

Q Were most · or the members of the Makapili collaborators? 

I don't know the membership. 

What _did your brother-in-law's collaborations with 

the Japane~e consist .of? What did he do to help the 

Japanese? 

.A I/don't know anything about that, I only know he, 
,? 

bein~ -t~e president of Lipa an~ he was the only man who 

accepted the presidency, he must be a collaborator. That's 

• 
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the only way I know. I don't know anything about his mem­

bership· in Maknpili. I don't know: anything about those. 

Q Your brother-in-law -was mayor of Lipa? 

A Yes, sir. 

Q . Isn't it a fact that your brother-in-law, the' mayor 
. . 

of .Lipa, made a list which he gav~ the Japanese of people 

who were .guerril·las? . . ,. .. . 
A I .don't know. 

Q Do you remember your brother-in-law being kidnapped 

between October and ·November of. 1944 by theo guerrillas'? · 

A I don't know, sir • . 

GENERAL REYNOLDS: The Commission i_nterrupts. The 

line of questioning does not appear to -be relevant. Is 
-

there some specific motive you have in m n with~ the-que-s-,-------
,tions? -.. ...... 

CAPTAIN SANDBERG: If you please, sir, our purpose 

is to illustrate the exact circumstances surrounding this 

episode to indicate the moral& of the Japanese troops as 

bearing upon the control of the Accused. 

MAJOR KERR: Sir, that is ·precisely the question 

which the -Commission excluded yesterday -- exactly the 

same question. 

CAPTAIN ·SANDBERG: And I may add al.so, s1r, that 

the ,specific Particulpr in this case describes the -persons 

killed as "noncombatant . civilians", and the purpose of this 
' . 

lin~ of questioning is to ascertain whether or not they were 

in fact noncombatant civilians or c·ombfltant c_i vilians. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will .permit a .· .. 

short continuation of this approach. 

\ .·. i5?? .. ·. ' 
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Q (By Captain Sandberg) Now, do __ you lmow !'ho in the 
. . 

Makap~li made up the list of peopie that were to be taken . 

to the rlver? 

· A ~ . Yes, sir • 
. 

· Q Who s it? 

A ·. Sergio Pasajol was the orib who. made the list of the 

people of those who w~uld be killed and those who would be 

saved. -

Q And he was a Filipino? 

A Yes, sir. 

Q Did you give any assistance to the guerrillas? 

A No. ? 

---...L--~_D_i_d-..e.a_n~y~of these three hundred people give any assis-
.........--------

tance to the guerrillas? 

A Nq. 

Q ( Did anyone of the Torm of Lipa give any assistance 

to the
\ 

'guerrillas? 

A I don't know. There are too many of them. How can 

I telli 

Q Do you ~ow anything at all about any guerrilla 

activity in Lipa? 

A I don't know. 

q You don't remember the incident in which your brother-
/ , 

in-law was kidnapped by the guerrillas? 

A I don't know. 

CAPTAIN SANDBERG: That's all. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Mrs. Luz, how old was your boy 

who was killed'? 
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A , 13 years old. 

Q Is he a guerrilla? 

A - No. ~He is not a guerrilla~ He is very small. 

Q Were there babies in that group -of people? 

A I beg· your pardon? 

Q Were there babies in that group of people carri~d by 

their mothers? · 
' 4 . 

' 
A Yes, sir.- ~ 

. ' 
Q Were there smail children in that' crowd, .five and 

six years old? 0 

. 
A Yes, .sir. 

Q Were they guerrillas? 

A No. 

CAPTAIN PACE: Thank you·-=--. -------------------­

(Witness excused) 

CAPTAIN PACE: Mrs. N·avarro. 

APOLINARIA NAVARRO. 

called as a witness on behalf of<the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and t .estified through Interpreter 

Rodas. 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your nam~, please. 

A Apolinaria Navarro. ,, 

('.}, Where do you live? 

A In the town of Sulac. 

Q How do you spell that? 

A I do not know hew to spell. 

Q Were you in Sulac on the 12th of March, 1945?· 

,...A Yes, I was ther~. 
. , 

\ 
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Q w11; you describe what happene~ to you on the morning
' . 

of· tlu\t ~~~ 

A Yes. 

· · Q ~ Wba~ happened? 

! A On 12th of' March about 6:00 o'clock in the morning 

we were ·taken· by the Makapilis. ~ 

Q Where .were you taken? 

A In front of the house of Primo Tiento. 

Q Where were you taken thsn? .,. 

A After . that we were brought to the sc~ool. 

q HON long did you stay there? 

A When we wer~ taken from there it was already 3:00 ... ':, 

----o-~ereek--!n he- -a-f ,..,~te~r~n~o=o~'"-''----------------

Q Where were you taken? 

A We were taken back in front of the house of Primo 

Tiento once more. 

Q Where were you taken then? 

A We were separated by families. 

Q How many of you were separated by families? 

A We were 300 in the school. 

Q Where were the 300 people who were separated by 

families taken then? 

A Near the bank of the river • 
./, 

Q Is Mrs • . Gabrie.la M. Luz. who has just testified and 
. 

her family in the same group of 300 that you were in or was 

she in another group? 

A No, she was not. 

Q She was not in your group of 300? 

A No, she was not. 
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.. 
- Q • What happened after you, reached the river? 

-· A When we arrived there I saw a family being killed 

yet. 

Q Yes. And what happened then? 
-A A child was taken am was thrc;,wn to the air and. then 

caught by the point ~f the bayonet. 
-· 

Q · How old a child? 
. • # 

A -Six months oj_d: ~ 
" -.; ' ·.f · 

·Q To whom did that child, belong? 

A Maximo Magabazon. 

Q What else did you see happen? 

A After :they have killed that six months old child with 

the bayonet, then they continued killing ·six more of the 

children that wero left with bayonet thrusts. 

Q How old were these children? 
; . 

A They were with their fathers or their parents. 

Q How old were_ they, approximately? 

A One of them was six years old and the other is 12 

years old. 

Q What happened to you and your child? 

A I have two children, one on each hand. I was holding 

them one on each hand. We were near the river and the 

Japanese was dragging my child away from me, from my hand, 

and I was reluctant to give him. 

Q Yes. 

A When they could not snatch my child from me one ot 

them held me by the back -- one of them held me by the 

shoulder and said and accused me that I was a guerr1lla. 

Q Yes. 

. , 
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.. 
A 'W!leq they held me by the shoulder tightly they were 

able to get my child. After they have taken ·my children 

each· one of them screamed. When I looke·d over at my girl 

child I saw that she was bayoneted right on the br·east, wpich 

pene tod through the back. After I saw that my children 
. . 

wer·e wounded, then I looked up to heaven and cried "God please. . . . .. 
_ forgive us! Have mercy on ~{11· ~.. Then I sudd~nly heard some-

• A '1 ' • 1- • 

body at the back an:i then I _f~ll bayoneted . on my back. 
. . 

Q How many til!les were you bayoneted? 

·A Many of them thrust- their bayonets on me all at the 

same til!le. 
. 

Q How many bayonet wounds dia you receive? 

A F ve. 
--------:-,i_---.'.__ 

Q Were your tw? children killed? 
•

A Yes, they were ki'l:led. 

Q How old was . the boy? 
,.. 

A Ten years old. 

Q Hovi old was the girl? 

A Six years old. 

Q Was the child which you are now carrying born three 

conths ~fter this event? 

A Yes. 

Q Did you becoce unconscious after you were bayoneted? 

A No, I never -lost consciousness. 

~ How many dead bodies did you see there on the river 

bank? 

A Very many. 

Q Were all of these people unarmed civilians? 

A Yes. 
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Q And who killed the people whom; you· sawkilled? 
.,,....__· 

A They wore the Japanese. '. 
CAPTAIN' PACE: You 

. 

may inquite. 
. 

CROSS ·EXAMINATION 

Q ·(By Capta~n Reel) Did you s·ee any .. memb.ers ot the 

'lMakapili kill anybody? 

A No, I did not see any. 

Q Do you know that on that day ' and at that t1I!l8 the 

menbers . of the Uakapili did. kill some of the pe~ple? -. 
•A No, I did .not see. 

Q The Makapili were the rel!lllants of an .old organization 

that ·existed in Lipa for a long time, were they not? . 

A I do not kno~. 

rali-,-even efor.e.__ttie war wasn't there an organization ' . 

o"f outlaws and bandits in the Lipa . area? -

CAPTAIN· PACE: If the Col!U!lission pleasE:..t_ --

~ · I do not know of any. 

· CAPTAIN PACE: -- I can't conceive of how such a ques- ., 

tion can .have any possible bearing on this case. 

GENERAL REYNOLDS: It does seem to ... the Commission 

unnecessary consumption of time, unless the Defense has 

so~e real reason that is not ~pparent to the Commission. 

CAPTAIN REEL: Sir_, there are no further questions 

that the Defense. wishes to ask of ti.ts witness because of 

her answers.---to the l~st twq. . ~O'Never' r.:iay I state that 

the Defense does believe that this r.iatter is material to 

the actual occurrences as well ~s. to the charges against 

the Accused. ~ 

. GENERAL REYNOLDS: Very well. 

•• • • lo 
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CAPTAIN .PACE: Thank you. 

(Witness excused·.) 
I 

CAPTAIN PACE: Segundo Gube~ 

SEGUNDO GUBE 

called as a witness on behalf or the Prosecu~ion, being 

first duly sworn was examined. and testified as follo\1s ·· 

through Interpreter Rodas: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A Segundo Guba. 

Q Where do you live? 

A In Mataas-na-Lupa, Lipa, Batangas. 
<7' ' 

Q Were you in the City or Lipa on February l?, 1945? 

_,....., A Yes I was there. --- - -- . ' 
Q That evening ~t whose hcxne were you? 

A I was 1n the house or Mr. Dominador Luz. 

Q He was the Mayor ot Lipa at that time? 

A Yes. 

Q Did a Japanese come to his house that evening? 

A Yes. One Japanese went to his house at about 9:00 

o'clock 1n the evening. 

Q Did you subsequently find cut the name of that 

Japanese? 

A Vlhen the Japanese left. 

Q What uas his name? 

A The Mayor~told us he was General Fujishige. 

Q And did he say who General Fujishige was? 

A Yes. He said he was the highest commanding officer 

.-at our place. · 
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-. 
Q Where were you when Fujishige and Luz were there? 

A We were~ the next room. 

Q What did Luz and Fujishige do? 

A They aat near a table and talked. 
.. . ' .Q :.11 right. What happened? . 
: 

-· ,\ When the General got drunk he threw things on the 

table nnd then he shouted "All Filipinos will be killed." 
' -

{ CAPTAIN REEL: Sir, we will ask thnt the answer be 

stricken. The answer 1n so far as the matter of drunken-

ness is concerned is opinion evidence and so it is inadmis-
o 

sible as a conclusion, and the answer as far as any conver-

sation is concerned .is hear~ay two degrees removed. 

GENERAL REYNOLDS: Will the reporter read the quest:ton -
-. 

and answer? 

(Question and answer read.) . 

GENERJi.L REYNOLDS: The question and its ans er will 

be stricken from the record. 

CAPTAIN PACE: You may 1nqu~re. 

C,\PT~IN REEL: Is the ruling that the question and 

answer were to be stricken? 

GENERAL REYNOLDS: Stricken from the record. 

CAPTAIN REEL: Just one questi~n, sir. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Do you know whether Mayor Luz was 
I 

kidnapped by the guerrillas? 

A No. 
~ 

Q Don't you know that he was kidnapped sometime about 

two or three months before .you were .at his house? 

A No. I don't know of his .hnving been taken from_ Lipa. 

'\ . .: 
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Q Mr. Gube, were you friendly to the Japanese? Were · 

·you a collaborator? 

A . No. 

Q ·;. Were you friendly with ~or Luz?· 

A Yes. 

Q And wasn't Mayor Luz a collabo.rator? 

A Yes. 

Q And you imew that he wo.s? 

A Yes. 

CAPTAIN REEL: That's all. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess for 

approx1oately ten minutes . 

(Witness excused) 
-----==~--------- ----------

(Short recess) 

\ ' 
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The Prosecution. 1JJlY ~oeecI:. 
. . 

MAJOR~: Sir,.~~ t.o t11e i-ecess, the Comtlission 

exclude4 certniA -~ o~ ~"9 iritnes,. I asSUJ!le, sir, 

ro~ the gqtdonce ·tJt ~ -~~dn~ that that ruling wns . . ..... . 

<directed to tbal t)8Jth.;l~qteatioA tmQ- nnswer alone, pnd 

was not jntended a;S ·:ti l~aa,.,d ~Uz18 by the C~ssioQ, 
·' -

ag~4t- 'tl\e 1n~4uoti.,o,,,. ~ tl~n'Y' test1'lQny?.. . . . . 
·OENBRAt HEYNOLH:. ~-. C01:Tect, nnd the l)brnaeol,-

Od of' the state.tteat b? tlie ~rnms(don v,ould so clear]Jr 
0 

indicate. 

MAJOR KBBR: ~.. ~. ,, 

CAPTAIN PACE( l• the DEd'ense. througft WS.'th this wit-

nes-st·- -------.::--=------:._---:--_:._----=------­
CAPTAIN BEEL: ~ea. 

...- . 
.(Uitne~s excus") 

JO$ ¥.JCAtmB.tJC 

called l\S n ~tness 011 behaU' ·Qi' · tt1e Prosocut.icm, .beW 

first duly 5'=7orn, v,aa .examned llDd test~ed -~ follows: 

DIRBCT~OI 

Q (By Cnptnin Pnoe)· 0.i'Ve y<,ur :)arle,- please. 

A Jose M. Katigbak. 

Q · Uhere do you live? 

,A Lipa, Batangos • 
. .~ 

Q What 1s your profession? 

A P}Ws1c1@. • 

Q And 1n addition to N!sJ1 ~ physician, c!o "you hold 

llll)" other ~esition~ 

A I on the a.oting _nayor of Lipa, Batnngos. 

- J 
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. Q How long have you 
. 

Qeen 
' 

the mayor of Lip~, B·ntangas? 

A Since April 23, 1945. 

Q During the Japanese occupation of Lipa r.nd before 

their withdrc.wnl from Lipa, did they do anything to the 

city? 

A Befqre their w1 thdrawel ~roe Lipa, there .was r. 

p~aparat~on, a deliberate preporation for the destruction 

of the .·tofu ... · . ., . ;;.: 

Q V1blit did they d~ in preparation for destruction of 

the tovm? 
0 

A All the big hoUSf:3S were provided with 0"11~s · of 

gaso_line. The sno.11 houses were also provided with bottles 

of gasoline. 

With what? 
~---'--'---------------

• A Bottles containing gasoline. This they plnced in 

all houses. T~crc \10.s also a preparation for n sure · ... 
destruction of the tmm by having sone of the soldiers 

drill ~n throwing lighted bottles of gasoline on the wnlls,­

in order to brenk then and be sure of the flcnes that 

would get out of the bottles of gasoline. 

Q Y,'ho.t happened rrhen the Japcnese with.drew? 

1~ B~foro they wi thdreu, it wo.s sonewhere nround 

about the end of March, a portion of the tovm has bee..1 

burned. 

Q By whou? 

h By the J~p~n~se. 

Q All rigr~t. Pho.t happened then? 

A Then on the 27th of M~~ch -- that is, Tuesday 0f 

the Holy Weok -- the whole tovm w~s set on fire. 
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Q ~y whoo? 

A ·BY the Japanese •. I • 

(A photograph was Clµ'ked 
Prosecution Exhi~~t No. 

·2,9 for ~dentification.) 

Q Uill you look nt Prosecuti9n EJthibit 259 for id~nti-

fication ·nnd ~tate what that is. 

A _This n part of the -tovm of Lipa, looking southward 

"froc the bell tower. 

Q Is that a correct representation of the miy the 

portion of Lipa shovm in that photogrc-.ph looked after 

the Jcpnnese had burned .the town? 

A Yes, sir. 

Ci..PTI~IN PACE: I · offer it in evidence. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
259 for identification 
was received in evidence.) 

(A photograph was oarked 
Prosecution Exhibit Nd. 
260 for identification.) 

.,. 
Q. (By Captain Pace) Will you look .nt Prosecution Ex-

hibit 260· for identific·a:~,on nnd state ,1hnt thet is. 

ll This is e. picturJ of the portion of the tm·m look-

ing northv,~rd, ~fter the destruction. 

Q Does thet correctly show -the vmy that portion of 

the towri looked after it wa.s burned? 

A Yes, sir. 

Q There cppenr _in that picture roofs that appear to . 

be of n .tenpornry nature~ o.nd several iteos like 'that. 

Have they been added since the fire? 
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A Yes, sir. These ·are the tecp~~nry buildings thnt 

have been e+ected by the inhabitants. 

~ Cli.PTAm PACE: I offer this ·in evidence. . I 

GENERJ~L REYNOLDS:· There being no objection, it is 

J nu:.ept_ed in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
260 for identification 
wns received in evidence.) 

(A photogrcph wns corked 
Prosecution Exhibit No. 
261 f9r identificntion.) 

Q (Bf Co.ptain Pace) ~ill you look at Prosecution 

Exhibit 261 for identification and describe it? 

A This is the portion of the tonn looking wcstwo.rd 

fron the bell touer, after the destruction of the 

____Jap.anes.e --~ =-----------------
CAPTAIN Pt~CE: I offer it in evidence. 

GENERJ,.L REYNOLDS: There being no objection, it is 

nccepted in evidence. · 

(Prosecution Exhibit No. 
261 for identification 
uns received in evidence.) 

(1~ photogrc.ph vms nnrked 
Prosecution Exhibit No. 
262 for identificntion.) 

Q (By Cc.ptcin Pace) Did the Jnpcnese do ruiything to 

prepare the Lipe. c·athedrnl for burning? 

./. A The convent which was locv.ted nenr the cnthedrnl 

wns also provided with druns of gasoline. 

Q And did the cnthedrcl and the convent burn? 

A Both of then burned down. 

Q Will you look at Exhibit 262 for identification, 

end stc.te vrhnt it shows'? 
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A ·This :rs- -t;he· ;t;tpa .C!!t~e1r~l ntter it hnd been destroy-

ed, burned down. 

·CAPTf.IN PACE: I offer it in evidence. 

GENERJ.L REYNOLDS: There being no objection, ·it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
·262 for ident1 !cation 
was received in evidence.) 

(A photogrnph was narked 
Prosecution Exhibit No. 
263 for identification.·) 

Q (By Cnptnin Pace) Will you look at Emibit 263 tor 
Q 

identification and see if y~u cen identity it? 

l l This is the inside of the Lipn Cathedrcl ntter 1t· ., 

hes been destroyed. 

--------c.J:J2-i!AIN- ~~~-CE~:._~ ,l....~ ~~ 1n evi denc~~_ ___,,..._____:___.....:i t ~ ~~~~~ e . 

• GENERAL .-REYNOJI>S: There being no objection, .it is . . . ,. 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibi·t Ho. 
263 tor identU-1cat1on 

··nns received 1n ev1.dence.) 
. . 

Q (By Captain Paco) Now, Wt!.s cny other . destruction 
. . •.. : ..: ·,· ··q • ·:.' . 

t o. property done by the Japanese before they evncunted? 
.: ·. . . • ... . : .. . •• \ : ;. ':.'•/.l : ~ s 

A Before the evacuntion, the other destructi~n was 
. ··, ; . : . . 

-. . . . 
done wns the confiscation of whatever belongings that . 

• -: _. "'I • • · ~; · -. : - ·\r ... .l "''-· 

· ~ere left behind· by the people in their .:1:'lsh ~ go~.. 
• 1• • : . .,..: I ' , L 

c.vrny; such as corioatas, autocobiles, olothes, nnd all , 
1. ·· ... ,. . .. .·· ~' ;' . ·, cl' , ··~ . · .. , :,;-.1~· , : l l. J· :c' .' '-

other rurlnals -- for exncple, chickens nnd cows; all hnd 
·: '. ... ·, . .. .._..,,. ·-,·.· _: ..p ~·.,:..: "'-. 

been tnkeil away by tµe Japnnese • 
., · ·. ·. t: _~, n:. :.· ... ·t ·. , 

.Q 'Did they pny for then? . 
i.. · Net: 
ci ~iri~~-~ii/~'e1~,.;~d~J~~:;i~:~·;: 

. ., 

\ 1s9i .~- · 
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~ Destru~~ion of lives. 

Q How ~bout ~cipel facilities? 
~-

A _- The rrunicipnl bu~lding, the electric light plant, 

was totally blovm up, D.11.d also the water sy~ten was \ 
~ 

destroye. 

~ What destru9tion, if any, occurred in Lipe duo to 

1..neric~Jl boabing or shelling? -

~ There were around ten houses that were boobed by 

the 11.Dericans. Now, these houses th~t were boobed, were 

previously onrked by the ROTC Hunters guerrilla unit, 

which has its hecdquart~rs in Lipn. 

Q Nothing wns destroyed other than the ten houses thnt 

vrere boobed efter they hnd been no.rked by the guerrillo.s, 

-ts- tha-t- aght ...___,___ ______ 
·-------·--·- ,.______ 

-.__.;,.~. 

J. Thnt is what has been the report of the guerrillns. 
. 

Q New, o.s nunicipal r.iayor for the rrunicip::di ty of 

Lipa, did you receive orders fron the Governor of the 

Province of Bnto.ng~s to conduct r.n 1nvestieo.tion? 

1-.. Yes, sir. 

Q rlhnt rms the nature of the orders v;hich you received? 

A The orders \7ere for the investigi-.tion of the destruc-

tion of property, property los~es, the nunber of houses 

th~t h~s been burned, ~nd tho nunber of people that ho.d 
../. 

been killed. 

Q Nau., has your office, und€.1.~ your supervision, nnde 

an inYestigation into the nunber of people killed? 

A Yes, sir-. 

Q In the rrunicip~lity of Lipa? 

A Yes, sir. 
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1naccessible et this tine. 

in-

in their 

0 

Dark­
ed Prosecution Exhibit No. 

. . 

Q Is thtJ.t "1.nvestigation complete yet?·' I 

A Up to this tioo it has .not been,conplete1l, bec~use 

~ost of 'the plnces ~re ·rather ·

Q How does your staff investigate the peop~e who 

were kill"ed? 

A By indulging -- giving the bnrrio lieutenant 

structions to get the ..tl8.D6S Of ell the pe.ople -
. ' . . . ' 

barrio thath~ve been killed. 

Q And hav0 the· bo.rrio lieutenfl.Ilts in your rnmicipe.lity, 

sone of ther:i, subriitted ·lists? 

A Yes,. sir. 

Q Pursuant to your orders? 

A Yes, s~r. 

Q 1.nd have you conpiled these lists? 

A Yes, sir. 

Q In connection ,·rith ·your official duties? 

A Yes, sir. 

(A list of nanes was 

264 for identification.) 

Q TTill you look ~t Prosecution Exhibit 264 for identi-

fication, and tell ue if you cnn identify it? 

A Yes, sir. This is the list of the dead persons uho 

dies · by oo.sso.cre unde;r the Japanese hands, which has been ,, 

coripiled in our office, a partial list. 

Q You s~y this is a . pcrtitll list? 

A Partial 11st • . 

Q Is that m official record of 
.•. 

the ~eat-hs conpiled by 

your . office? 
J,; . .. . 

A Yes, sir. 
~- ' 

\ 
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--- --

Q Under your supervision? 

/,. Yes, sir • . 

Q Hbfr oany nanes does it contain? 

A Thnt list, .I think, contains around 2164. 

Q In o.d ion to these 2164 dead people listed here, 

whnt is .- your estiocte of the nunb~r of people who were . 

residents of Lipe who were killed .by the Japanese? 

Th<:l residents 

CAPTJJN REEL: Just e. nooent. Since the question 

ndds the tern "by the Japanese," we object to it; there 

has been no evidence of tho.tat o.11. Vlhen the tine cones 

when the Prosecution seeks to adoit this, we will object 
-to it on thnt basis; but since the questio~ hes been o.skod 

with those words, wewill object to the question.---- - ·-- - - -- --- - - - . . - --- - -
Cl.PTli.IN P.11.CE: I will withdrmv the question, r.nd at 

this tine offer Prosecution Exhibit No. ·264 for identifica­

tion in evidence. 

C.APThIN REEL: Defense objects to the exhibit, sir, 

for the follouing reasons: In the first place, it is en­

tirely beyond this Yli tness' personr..l lmor1ledgo. In the 

second place, the list purports to be -- mid I quote froo 

it -- n list of persons ::icssacred by the Jc".pcneso in 

Pnn~r-:o, , Lipa, Bo.to.ngns. There is no evidence thnt this 

lis't;·of persons vms nr..ssncrcd by -~he Jr..pr..nesiJ. It is 

beyond this witness' p13rsonc.l lmowledge. In addition, 

this witnes_s !'las testified t~-l~t t:':lere ,1ero shcllings by 

the J,.nericr.n forces in tho.t torm; undoubtedly sone people 

died fron those shellings. This witness ho.s further testi­

fit;?d, sir, that Lipn was the hendquurters of the H-.mters 

,. 

I 
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gu$rrillas, a pro-keericcn euerrilln group. There has 

also been testified tho.t .the Makapili were operating in 

thnt areo., 1?.n anti-Aaericr.n or -.prq-Jepo.nese guerr~l~a · 

group, end there is no way of ascertaining rroo this list 

how onny of these people were killed in the bloody encoun~ 

ters between these guerrilln groups. 
,, 

We feel tho.tit is entirely unjustified, and we ob-
·' -.. . 

j ect to it, sir • ,; 
"' . 

'1mNERAL REYNOLDS : -The Cooni·s sion will withdraw 'tor 

deliberation. 
Q 

~ 

(rlhereupon the oenbcrs of the Coanission retired for 

executive session.) 

- ,! 

.. __, ~-
' ......... 
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GENERAL REYNOLDS: The objection of Counsel to the 

admission ot the document in its present form. is sustained. 

The list of names is accepted by the Commission as an 

official co.mpilatiori by an appropriate ~ivil agency of 
J 

individual persons own to be ~issing from their cus~omary 

abodes or ~n some cases lmown to be dea~ following the 

period in question. 

Subject to this interpretation, the document is ac­

cepted by the Commission for such probative value as it 

considers appropria·te. 

(Prosecution Exhibit No. 264 
for identification was 
received in evidence.) 

Cl PTAIN RBEL: Sir, may I ask that the reporter read 

t1fe-r1l'st---9ues-t4 on- aru1 on)er afte.r_ the exhibit was 

first shown to the witness? ( . r 

GENER/.L REYNOLDS: Very well.• 

(1he question and answer referred to were read by 

the reporter as follows: 

"Q Will you look at Prosecution's Exhibit 264 -for 

identific?.tion and tell me if you can identify it? 

11P, Yes, sir. This is a list of dead persons who 

died by massacre under the Japanese hands wh!ch 

had been co~piled in our office -- a pArtial 

C!.PT~HN REEL: Sir, because of the ruling of -the 

Commission we ask that that question and answer be stricken 

from the recor::1 . 

GENERAL REYNOLDS: The Commission directs that the 

question and answer be stricken from the record• 

.. 



now 

Q _{By Captain Pace)_ Doctor, what orders did you 

receive from the Governor of the -Province of Batangas in 

connection with the preparation of the 11st which is -
. ' 

Prosecution's ·Exhibit No. 264? 

A The order that we received was to prepare a list of 

persons who were massacred during the ·Japanese regime. 

Q Pursuant to that order what instructions did you give 

your subordin~tes? ... . 
.. . ·., ,. ~ 

A I told the subordinate lieutenants to · take only the . · 
, . 

names of all persons truit died under these circumstances. 

Q W,hat circumstances? · Q 

CPPTAIN REEL: May we ask that this examination be -. 
stricken or that its purpos~ be ascertained? We. understood 

that the CoI!lI!lission had ruled that this exhibit is already 
----------· in for n certaip purpose. en-ave that PI-eseeu-------

tion should attempt now to change the ruling of . the Coe­

mission by any other method. 

ClPTAIN PACE: I submit, sir, that the document is 

worthless unless the method of its preparation, the ·pur­

pose of its preparation, and the circUl!lstances under which 

it was prepared are also in evidence. 

GENERfL REYNOLDS: The Connnission would have receiveq 

and considered such testimony prior to the introduction 

of the document. The Commission has considered the ·points 
/ 

raised and it desires that further questioning as to the 

method used with regard to the document .be omitted. 

ClPTAIN PACE: Yes. 

Q (By Captain Pace) What months or wnat periotl:"'of · 

time did the deaths in that list cover, ·noctor? 

•.. . ,. ... ..1,97 \ ~ . . ;,., . / 
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A .., That list covered the deaths from February -- from 

November ,up to March of ninete~n forty -- November, 1944,· 

-to March, 1945"• . 

Q Does it contain the names of people who are ·known to 

have ed natural deaths? 

A No; sir; because of that we have a list .iri the 

municipality. 

Q In the municipality of Lipa do you know how many 

people were killed due to the hazards of war, such as 

American or Japanese artillery fire? 

CAPT.t.IN REEL: Sir, we object. We understood that 

~he Commission had ruled on this subject. 
-

GENERlL REYNOLOO: The objection of counsel is 

sustained.------~-~--- - --
C!,PTl,IN Pt.CE: ~m I to understand, sir, that we are 

allowed to show that the city records of Lipa, which supple­

ment this list and their relation to it --

GENER/,L REYNOLDS: As to the list which has been 

presented to the CoI!lI!lission on which this Col!ll!lission has 

ruled, the matter is considered closed. 

CAPThIN PACE: Yes, sir. 

Q (By C~ptain Pace) You stated, Doctor, that your 

investigation pursuant to the orders of the Governor of 

Batangas has . not been completed. Is tha t correct? 

A Tl..lcl t is only a partial list that we have handed· to - . 
the ·comm! ttee of ·-- War Crimes Corunittee. 

Q How many p~ople do you estimate in your .official • 

capacity were killed. by the Japanese during the period in 

question? 

.. 
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C.liPTJI.IN -REEL: ~1r, again we ob'Ject-. 

GENERAL REYNOLOO: ·The objection is -sustained. · / 

.. MAJOR KERR: Sir, is· the Prosecution to understand 

then, that the Commission will rece'ive no testimony from 

this .witness concerning who killed whom and how many in 

Batangas Provinge --

GENERJ.L REYNOLDS: The Commission --
• ,• ' 4 • 

11.A~QR..KERR,·-' We are not seeking now, sir, to discuss 

the list in evidence, but I believe we qualified ' this 

withess to show how many people were killed> by Japanese. 

The t is the purpose of the 11-ne ,of questioning now. 

GENERJ.L REYNOLDS: The Commis·ston feels that the 

ruling announced was entirely clear and adequa~e. It has 

accepted this list a·s names of people who- are known to be 
/ 

missing fr~o t~e area and in sorne· cases known to be .dead.~ 

It does not sec~ to the Commission that after.that ruling 

it is appropriate for the Prosecution to purs~e the matter 

furthera As far as that ruling governing on the presenta­

tion of any future documents, we will consider those future 

docllI!lents · on their merits when they are presented to us 

for consideration. ~ 

Mf,JOR KERR: Then we are free, sir, to proceed with 

this witness outside of the 11st which is tn evidence to 

show the deaths which did occur by Japanese action in his 

a1·&t1 ·1 Is that correct, sir? 

GENERAL F.EYNOIOO: It would se~m to the Commission 
•

tbE>t if we were to do that hE would testify as t~ his 

personal knowledge and r.vt from the documents ·which have 

already been accepted by the Commission. 

\ 
. .. ..._ 
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MAJOR 'KERR: Ye_s,. sir. 

CAPTAIN PACE:_ Will you read the question?. . 
_,,-. - I 

(Question read) . 
GENERAL REYNOIDS: That is an example of questions. 

J 

,which the -C ssion considers inappropriate and will not 

be answer.ad. 

Q (By Captain Pace) Exclusiy~ of the names contained 

in the Exhibit No. · 264, how many additional people do you 

estimate were -killed in the Municipality of Lipa by the 

Japanese? 

A A~ound seven· --

CitPTAIN REEL:· Sorry. I object, sir. To those 

last words we object. 

:J&t- I-f-t-h w;t.tn.e·S-S-tS-tes..tify:in_ _____ 

by his personal knowledge, there is no. objection to the 

question. 

C/,PT..UN P/1CE: · I will ask a preparatory questiont 

sir. 

Q (By Captain Pace) Is any testimony you might give 

in that connection based upon information and reports and 

personel investigation on your part which was dnne in . . 

your offieial capacity pursuant to orders which you 

rec~ived officially from the Governor of Batangas? 

A __,,_ Y ies~ s r. 

Q Wi l l you state how many people you estimate to have 

been ki~.led by the Japanese? 

CAPTt.IN REEL,: We object, sir. 

GENERAL REYNCLDS: I fear .Prosecution is carrying 

~h1-s to an absurdity. If you wish to bring out que~tions 

'1 . . 1600 
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- wfthin the 'persorial knowledge ot this witness, the Com.. 

•... mission will hear you. 
. -

. - CAPTAIN PACE: It· the .C~ssion please, I 
- . 

this witness as ·an official end it is .my understanding 

that in any court of ·1aw .an official can testify to things 

which he has learned through subordinates .which have been 

collected due to oft~cial instructions • .If that 1a what 
" ii. - \ 

the Commission mealllS b1 "personal knowled~e" ·r ~hillk that. .·. . ·. ... . 
the witness ~is _9uaiitied to answer the question. 

GENER.AL REYNOLDS: As to the inforl!l8tion he received 

by official investigation it is contained in this document. 

And once more tho Commission announces the matter is 

closed. 

CAPTAIN PACE: Yes, sir. 

v 
son may testify as to his personal knowledge. 

Q (By ·captain Pace) How many residents of the Mwii-

cipality of Lipa died between November, 1944 and ·April, 

1945' from natural and other causes? 
' 

·A From na~al and other causes the number of people . . 
·that died there is more than 10,000. 

Q Of those 10,000 how many of them died from natural 

causes? 
. r 

C~PTAIN REEL: Sir, we object unless the~e is some / 

showing that this witness has personal knowl~dge,which 

the Commission has insisted upon~ 

GENERAL REYNOLDS: Otiject16n is not sustained. 

A . I say there were more than io,600· that died. · Of 

thi!, according to the knowiedge tnat we have~ th~ 

. , 
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~ ,# .. ··: . 

....... 
.. . 

.. ..• ~ 

~ 

.. ~.. , _..- . 

http:GENER.AL


municipality, about 1,000 d·ied of natural causes. 

Q (By Captain Pace) Other than tQe people w~o wer~ 
. . 

residents of the Municipality of Lipa did residents of 

oth~r municipalities die .t~ere from other than natural 

· · causes? 
J 

~~s, sir.· . ,· 

Q How many of those? 

A There were more or less ·.1,000; between 500 and 1,000. 

Q And how many of those . died of natural deaths? 

A There were less than a hundred, I think. 

CAPTAIN REEL: Sir, we will ask that too answer be 

stricken. The witness obviously is not testifying from 

his personal knowledge. He said "less than 100, I think." 

This does not complY. with the Commission's ruling.
rr' ~"< 

rERf.t REYNOLD : ~tton-1-~not ustained. -·--~--

Q. (By Captain Pace) Doctor, during the period of the 

liberation of the Municipality of Lipa and the period 

immediately preceding it w~s there any fighting between 

the American forces and the Jnpanese forces in your 

municipality? 

A There was a very slight fighting took place there. 

Q Well, will you givo the scale of the fighting as 

you knew it? 

A ./. The J?panese w1 thdrew to the mountains. There they 

did not venture to go out of their hiding ploce during 

daytime, so whetever fighting took place was the bombing 

of the Japanese concentrations in the foot of the mountains. 

Q Were any of .the residents . of Lipa in the mountains 

with the Japanese where these bombings took· place? 

1602 
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A A few, except those who are members of th~ makapilis, · -
and those per$ons which they gathered from the toot of - Ithe mountains. 

Q Approximately how -many residents were there? 

A There will be about 3,000 people down there. 

Q From the municipality? 

A From my municipality. 

Q Have the ,figures you have given us included those 
- ' 

people? l 

A From my municipality, that mountain is surrounded by 

three municipalities. and some of these Filipino~ down ···· . 

there are from other municipalities. From my municipality 

there were about 2,ooo · that were there. 

Q Were yo~ considering those people in the figures 

hic·h- yo ha-ve- g-4.--v,en- us-:,___________.;;;______....______ 

A Pardon me? 

Q The figures which you have gfven us, have they taken 

into consideration the people at the foot of the mountains 

with the Japanese? 

A Those ere tho people 'of Lipa that were taken into 

the mountains. 

Q .1:1re you consjd ering them when you give us these 

figures which you have testified to? 

A In tho killings? 

Q Yes. 

No, sir. 

Q How much bombing occurred in your municipality by 

either the Americans or the Japanes·e? 

A · -There were plenty of bombings tha t we are unable to 

. , 
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account; also there were some shellings. Once in a while 

the · Americans wou_ld shell them, so that practically we 
., •- ~ I • t - .,. • 

were riever -able to find .how many were taking ~lace. 

Q. . Do you know how mnny people were killed by .that? 
J 

A , We were ot able to get into the concentration camp, . 
.CI.PTAIN PACE: You may inquir.e. 

CROSS-EXAMINATION 

Q (By Captain Sendb.erg) How long have you lived in 

Lipa? 

A During all my life except when I studied here in 

Manila. 

Q And lwve you during that entire period been always 

in close touch with public affairs in Lipa?,.., 
---=fi~~--~Y~e;..::;..s sir· after I gi:_~duated from the College of 

Medicine. 

Q And would you say that you are well qualified to 

speak about everything that happened in Lipa? 

A I am. 

Q And would you also say that you are sure th~t nothing 

of public importance would occur in Lipa about which you 

would not know? 

A I think so. 

Q What was the population of Lipa in 1944? 
/. 

A 1944 there was no census taken during that day 

that year. 

Q As a man familiar with public affairs, what would 

you estimate the population? 

A The population of Lipa with the census taken in 1939 

was 45,00O. 

. 1604. 
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Q I see. Do yo know what the population of Upa ts 

A · Acc~rdi?g to our survey th~ population of Lipa,- in­

cluding all of those evacuees from other towns, is around 

46,ooo. 
-Q That is, the population of Lipa now is 1,000 more 

than it was during th~. war? 

A Inyluding those -~~n~~ees that are still in Lipa from 
..... .. -

other towns. 

Q You stated that. the headquarters of the Hun~rs ROTC 

guerrillas was loce.ted in Lipa? 

A Yos, sir. 

Q How do you know that? 

A Because my brother -- my younger brother is the 

~of the 'In e gence tr: V s on of guerrilla unit. 
v 

• I
Q Would you repeat thc~t ~nswer, ple~se? 

A My younger brother is the Chief of the Intelligence 

Division of the ROTC guerrilla unit. 

Q And did you know other people who were associated 

with the Hunters ROTC guerrillas? 

l~ Yes, sir. 

Q Were you yourself associated with them? 

A No~ ex~ctly actively, but I am a supporter of it. 
/ 

Q Will you describe to us exectly what your support 

consisted of? 

A First support, I gave the lower part of \ my house as 

their headquarters and whenevor they go ·to barrio, I 

either · g1ve them money or give them letters so that they may 

receive food and support from~my friends in the barri9s. 
- , 

\ .. 
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Q ' I see. And~as a man familiar w1 th public affairs 
' 

ir:,. Lipa could you. tell us what activities the Hunt.ers ROTC 
~ ' . 

guerrillas 'carried o~? 

_ A They were carrying an Intelligence Divi~ion,. that -is, 
. J 

working a . t the movements of the Japanese soldiers, the 

mo~ements of .their mechanized ~ts, investigating -the 

places where they were hiding their ammunition dumps, nir,­

plan~s, parts of airp+anes and other mechanical devices. 

Q And as a man familiar with public affairs in Lipa 

would you say that their espionage activities were 

effective? 

A I think so, sir. 

Q Were tbe Hunters ROTC guerrillas armed? ,..., 
1. No, sir. So~e of them are bearing only small arms 

like revolvers for self-E,!:otection when they go to the 

different towns. 

Q Were any of them armed with bolo knives? 

A Pardon me? 

Q Bolo knives. 

A 11Bolo11 ? 

Q Bolo knives? 

A Some of them to disguise themselves as workers used 

these bolo knives. 

Q/ Did the Hunters ROTC guerrillas wear a uniform or 

distinctive ~arking? 

A No, sir. 

Q .Wouid you describe their activities generally as 

"clandestine" and "secret"? 

.. A As secret. 

.. 
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.Q- Would you describe their activities as being of the 

' type in which they operate against the Japanese from 
·-

secret hiding places and at ~ight? 

A Not secret hiding places beeause the place, you may 

not call "secret" because it is right in the town; l;!ut 

their actions are all secret. 

Q Would you describe the Hunters ROTC guerrillas. as 

a military- organiza tf:on'" engaged in the war against the ,,­

Japanese? 

A These ROTC guerrillas, the one that is located in . 

Lipa, Bntangas, as I have said, is only for Intelligence 

Division. They are to detect all movements done by the 

Japanese, the soldier ~ovement; they are to detect where 

the big· guns are being placed and also the concentrations 

of their sold--iers, ~mmunition dumps, and w._hatever is im­

portant th~t is asked by the headquarters. 

Q As a man thoroughly familiar with public affairs in 

Lipa will you tell us whe t the strength of the Hunters 

ROTC wes in FebrUllry and March of 1945? 

MJ.JOR KERR: If the Cornrnission p~ease, r:iay I inquire 

as to the purpose of this cross-examination-? 
' 

GENER/.L REYNOLDS: It seems to be pertinent. We 

did caution the Defense yesterday that they would be per­

mitted to develop the guerrilla activities during their 

presentAtion of the case. This is an unusual witness and 

the Defense rnny continue. 

The Intelligence Division that is located in Lipo, 

Batangas has ~ore than a ' hundred members. 

Q (By Captain Sandberg) I see. Was there also 
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- supplies., 

around Lipa? 

A. · In Lipa _

--
• 

· opera~1ng atthis ·time· in Lipir the !J18kap111? 

A . 

. They have not- been in_t6e field -very much; . ------,. , - . . 

Q ;, ·vre11, do yoµ remember an. instance in which the-maka-

pili, as ,has been test,-ri~d here this morning, 
/ 

made up lists 

of :persons to be killed? .,,' 
A Yes, ·sir. .• ., 

Q lmd would you descr1:._be tnat: ·a; ."inactivity"? 

A Well, that's the only contribution that t~ey have got. 

They don't venture out in ·the field, beca_use t~is list was 
0 

being compiled within the town limits or w~thin their 

barrios. 

Q So yo~ would say that their sole activity was limited 
. . 
• I 

to informing the Japanese on the activi~ies of the guerril~as? 

A That was during Febl\~ry, ut in. March when th, y 

found out that the people were already going away, they 

increa;,ed their activity 'because most of th_e guerrillas 

were not there -- very few guerrillas were there already 

in town. 

Q Were the raakapi--J.1 armed? 
. ·; 

A Pardon me? 

Q Were the makapili armed? , 

·A So~e of them were armed and some of them were not. · 

Q Returning to the Hunters ·ROTC, do you remember as a 

i:lan familiar _with activities in Lipa of a -ti~e when 

American airplanes dropped guns, machi~e guns and other 

military equipment for the use b_r the guerrilla_! 

there was n911e of that. ~ 

r .. . 
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guerrilla unit around Marauoy 

.; Presiden_t Quezon's 

an active miljtary org~n1zat1on, was 

Q Do you kno:w....of a 

amounted in ·str~ngth to a fUll armed division? 

A..' Maral:ioy, that is the -~-Q.O.G_

Own Guerrillas. P.Q.O.G. 
~ 

guerrillas. 
I 

Q, -And that was 

notJ 

I. Yes, sir. 
. ,• 

Q Fully armed to the, strength 9f ,o~e· division? 
.., 

A Not fully armed but weli armed; 

Q And do you remember a .guerrilla unit around Lake 

·Taal that had a · strength of ab0ut 10,000?· 
Q 

A 5,000? 

Q 10,000. 

-A There was no guerrilla liniJ that had 10,QOO near · 

Lake Tea. 

"Lake Taal. 

Q And wh~t was the strength of that? 

A Only about 250 ,to 300. 
\ 

Q Do you know a guerrilla unit that was headed by 

Vicente Umali? 

A Thnt was the P.Q.O.G. 

Q Was there opposition between the makapili and the 

President Quezon's own· ouerrillas? 

A Plenty. 

Q Do you remembor the "Huh:balajap:r 

do,m_ .·there? 

A There was none in our locality. 

Q' Were -there any operatibns by them 1n

A There was none so far. 

1609 .. 
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Q 

• A .. 

: · .· is ·

Q 

A 
. 

Q 

I . .. 

Do yo~ rem~oer 1tbd . id;~ d ~ -~ kidnapped 

in Novembel- or.~ · 
i · :.. :~yor "!)f '.~ipa::-~ 

f . ... --

Yes. 

The ¥ayo:r- <;>f .L!t'a that :was- ~oaed ·to ba ki~.apped 

ex-maj , not. the tnaybr :ltf:~~lf,,, . 
· That is·, p~·~s TJ1,~ tb~ --~ 

May.or• 

.lfayor. ·.tn~ ~~ V!as k!dn@J?ed ·~,. tb:J:3: gu.errU~a 

organizations? 

.A' Not exactly lq~etf1 'tlttt. Jlij· iun aWaY. and said that . 
he· was kidnapt,ea in . otd-er to prot~ct his family fro~ the 

-
Japanese. 

Q I see. A.8 a, man f'amilt-at' wl!~ tu~ aft.airs in-
,-,,

ni-yoi:rt"e'i"l-uscrbo~-a:Pltne&e-troops_ th,e,........_..________ 

How many were there in the- town? 

A · Dwing that time the Japanese troops in Lipa, the 

exact number is not availabl0 because they -move4 frG>m one 

point to another. Sometimes groups will come to Lipa num­

bering about 600 or ?00. The same groups will disappear 

the night after. 

Q Well now, if I tell you that there were about 40 

or 50.air . force men, _members of the Japanese air force 

there,. would that refresh your recollection? 
/ 

·a You mean air force? 

Q Japanese air force, that is$ the ground force of the 

Japanese air force. · 

A The g,round, force of the J~panese air strip in Lipa 1s. 

rot 0 
1
nly 50. There are about 200 of them. 
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Q 
< 

Do you ~emember that after ·the Americans 

Tagatay t~t tpe Japanese caused the- City of Lipa to be 
., . 

eva~ted of its civ!Man population? 
- ,, 4-a 

A · At ~fir.s_t they told the peo.ple to evacuate. Then irter 

when -all the people had gone a-way they asked the · people to. . 
return again and 

\ 

get- passes so that they may go to town 

without ~y moles~ation from the Japanese. 

Q Isn't it .a fadt t}¥lt the purpose of that evacuation 
- ' A, , , • . • 

was to protec.t~he crv1iinn population from the rave.gas of 

war and the . iriternecine fighting between the -various ~on-

0tending guerrilla f~otions? 

A That was what they said; but that was nbt the fact 

because af~er the people had gone to the barrios they began 

their raids in the barrios. 

is it not? 

f, Yes, sir. 

Q lmd there was a· considerable amount of Japan;ese 

military traffic on that hiehway? 

11 Yes, sir. 

Q Do you reca-11 that incident 1n which t}lat traffic 

was harrassed by guerrillas? 

A Not in the vicinity of Lipa. 
\ 

Q ·But nearby? ~ 

A Maybe in othor towns; but not in tipa. 
. 

' Q Do you know Eusevio Liriatoc? 

A Yes, sir •. 
Q 

. 

Do you know him as a member of a guerrilia organiza- .. . . 

tion? 

~ 
I, .. .. 
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He ·is not ,a 

Do you._
L • 

· C1i,r1i!no Rodela~? . 
Q 1 

• 
1 

·~es. , 

H not a 

And Fell~ 

~ember of the guerrilla org~~tion. 

khow Cipriano Rodelas?" 

me~ber of the organization. 

Q Javier? .. 
A Felix Javier is also not a member of the organization. 

Q And you knew who the members of the organization were? 
' A Some of them; not all. 

Q You have a pretty good idea who did belong, but you 
I 

weren't a member yourself? 
. . . \ 

A I am 
; 

a supporter. 

GENERJI.L REYNOLDS: The Commissiop is quite well . 

informed on the'""1!ctivities of guerrillas in Lipa. Is 

there anything to be 

further? 

CAPTAIN SJ1NDBERG: Well, si-r, I am just about finish­
.... ed wtth that phase of the cross-examination. 

Q (By eo,tain Se.ndberg) In connection with the 
I 

des-

truc~ion of · Lipa nhere {;ere you personally at that time? 

. , A I was i.n the barrio. 

Q How far from the city? 

- A No,:; very far. I could see ·the city from the barrio. 
. /.It is abqut 11 kilomete~s. 

Q You were about 11 kilometers from the scene o~ 

1612 
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destrul;·;;:ton? 
\ 

il Yesr-

Q -So that yo"u didn't actunlly see what cnused the 
. . 

d€1_Struct1on, did you? 



I 

What I mean is that I am outside of the town, 
. . 

that my ·famil.y and myself. were living outside of the 

but being a supporter of tl;le guerrillas we are always · . · 
~ . 

venturing ·to get into the town, near the tpwn. So. that 
' during that· night when :they set fire most. of ..our lnemb~rs 

. 
were very near and some of them actuallr were within the 

town limits. 
4 • ~ 

Q But so· far a.s you yourself w~re concerned as a witnes{
;. . . .. 

. - .., .. .. ·. . 
in this case, you didn't actually see what caused · the, 

· destruction of the houses in Lipa? .· 
0 

A I saw those ·which are on the outskirts of the town. 

That is near the town limit. 

Q And did you s ctually see how those houses -were des-

troyed? 

i-- e 

Q What exactly did-you see? 

A They throw pottles of gasoline, bottles containing 

gasoline with a wick that is lighted. Some of them in 

small houses, they just splashed gasoline on the walls 

and t~en they lit it with match. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission has already heard 

that same question and the same answer, and unless Counsel 

has some particular reason ~er re-asking the question 

which is already in the record, we prefer not to take·'that 

time. 

.,• 

.. ..\ ~·,' .,,, --: .. 
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. .., 
.. . ~ 

GAPTAIN SANDBERG: Well, it' ' you plense, sir, cross 

exami~ation has alr~ndy elicited from the witness that . 
. ' 

so ferns the .destruction of Lipa proper was concerned, 

it was not wi~in the witness• own lmowledge, even though 

. . . 

·) 

.We regard that as extreoely il:lportnnt, and the purpose of 

this cross exrin1nntion ·is to elicit froo the witness exact­

ly how auch he knew or lmows, end how auch 1s nere rw:ior 

or secondhllnd inforontion, 

GENERJ..t REYNOIDS: Very well. 

CAPTli.IN Sll.NDBERG: Thank you. 

Q (By Captain Snndberg) Now, you say the ROTC guer-

rillas anrked certnin houses tor destruction. How do you 

. know that? -- - - - ·-- --------- -
A . • Becaus·e the nenbcrs of theg uerrilln-d.1.vision were~ ---

separated into different sections of the to'Wll. 

Q Yes. And how did the infornntion cone to you? 

A When the chief conpiled these different reports of 

the agents, so that they c~n get the stctenent at 9ne tine. 

Q So that you lmm1 the basis upon which the houses 

were nnrked for destruction? 

A Pardon ne? 

Q So you know the basis upon which these houses were 

onrked/for destruction? 

A I know then by that report, end also after sone of 

the houses were being burned. 

Q Now, isn't it~ feet thet the houses which 'were 

narked for destruction were the h0uses which belonged to 
...Japanese collnb9rntors? 

... ,,. ' 
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A J5Xactly not tlibse houses which ~ere being occupied 

'by nnterials; for exariple, nirplnn~ parts and gasoline 

owne~ by the Japtlllese.. . 
Q I see. Now, with reference to the fighting in Lipa, 

you were not t~ere a.t the tine, were you? 

A I v,o.s in the bnrrio. There wns nobody 1nsic!e the 

tovm when there w~s figh~ing. 

Q So that' you d~n 't' kAow.. ~f your own lmowledge what the- .., . :. 

extent of the fighting 'mis? 

1~ \Tho.t we see only on acc_ount of the cannons and the 
Q 

airplanes thnt vrnre naking n dive ~to _the town. 

Q Now, you don't also lmow of your ovm kno,-iledge to 

whnt extent Anerican artillery fire destroyed p~operty in 

Lipn, do you? 

A Not the /.neri90.n nrtillery fire; -it prnct~cally 

didn't destroy onything of inp~rtance in the town of Lipa.. 

Q Well, you don't lmm1, do you? That is your concl:,~sion~ 

but you don't o.ctunlly know; you ·weren•t there? 

A We v,ere nonr, nnd we snw that the firing mis not in 
I 

the town, but outside the tovm; the shells were dropping
tll 

outside the tovm. 

Q Do you rec~ll instroices in which l1t1ericc.n o.irplc.nes 

dived over the town on strafing operations? 

f.. Yes, sir. 

Q You do •. Did that do l'.IlY destruction? 

1. There were about 7 or 8 houses th'nt were bonbed. 
~-

C.APTAIN Sl.NDBERG: That 1s .all. 

GENER/.L REYNOLDS: The Connission will recess for 

e.pproxino.tely ten ninutes. 

,. ' 
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(Short recess.-) 

GENERJ.L REYNOIDS: The··connission · is in' session. 

The Prosecution nny proceed·. 

The Defense 'ho.Ve e.nnounced they have no further ques­

of this uitness. 

REDIRECT EXJJUNI..TION 
., 

Q (By Ceptnin _Pnce) You testified on cross exru:dnation 

as to the existence of the Mnknpili in your nunicipru.ity, 

is tht:'.t r~ght, sir? 

J. Yes, sir. 

Q ~ere they pert of the Jepnnese arny? 

A They are pD.rt of the JE-.pD.nese nrny. 

Q You hnve nlso testified._thnt ~e populo.tion of Lipa 

in 1Q39 ,v.as- 45,ooo, ruid tho.t nt present it is about 
, . 

46,doo? 

A Yes, sir, including those evacuees fron other tovms. 

Q How nnny evacuees in Lipa fron other tovms? 

A There about 10,000 of then. 

Q Hou nc.ny people, npproxinately, have evacue.ted 

froo Lipn to other ramicipnlities? 

A This list contain nostly the people of Lipn that 

nre in Lipa, nnd th~t is that their residence or houses 

ere still in Lipa, although sone of then any be nerchcnts 

,;_ in other towns. 

Q Now, you testified thnt about 10,000 people had 

evacuated to Lipa? 

A Yes, sir. 

Q How nany people have left Lipa during that period, 

evacuated nway froc there? t •. 

J 
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A The eople of Lipn? The residents of Lipa.? 

Q Yes. 

A Very few. 
I 

Q How is the death rate in Lipa compnred with the 

birth rate, over that period? 

A The death rnte in Lipa., conpared to the birth rnte, 

fron 1939, ~pu ~nean, to the present tioe? 

Q Yes. · • t_:. 

A Nearly equnl. Sooetioes there ore oonths that the 

denth rate is nore tlu-.n the birth rate. 
0 

Q Now, of the 100 ROTC guerrillns thnt you testified 

w0re in Lipe., how nc.ny of thos~ were executed by the 

Jl'.pnnese? 

A ·r know of three. 

Q • 

A Three. 

CJ.PTJJN P/lCE: Tho.t fs all I ho.vc,- sir. 

GENERLL DONOVAN: I have o. question. ,n1en you sny 

"the population of ~ipn, 11 do you aeon Lipa. proper, or 

lmtipolo or lmiloo? 

THE WITNESS:" That is the whole rrunicipoli ty. 

GENERJL DONOVAN: The Hhole business? 

THE \'/ITNESS: Yes. 

RECROSS EXAMINATION 
,, 

Q (By Captain Srndberg) Now, when you testified thnt 

the Mo.kapili is n po.rt of the Japanese arny, an I correct 

in nssuning that tho.t sto.tenent is based on a pretty 

thorough lmowledge by you of the organizat1,on of the 

Naka.pili? 
. ( 
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- -

----- --------·· 

A The Maknpil~ used the same uniforns as the Jnpanese 

~ny• 

. Q Would you nnswer ny question, please? . 

A Ye·s, sir. 
'•, 

REEL: Will you rend the question? 

.(The question referred to was read by the reporter 
., 

as follows:) 

"Q Now, when you testified that the Mc.kapili 

is n part of the Japanese arny, an I correct 

in nssuning that that stateaent is bnsed on n 

pretty thorough lmowledge by you of the orgc.nizo.tion 

of the 11..".kc.pili?" 

A Not D. very thorough lmowledgc. I bc.se ny conclusion 

on the fa.ct thnt they used the sane uniforn ns the J~pnnese 

nray. 

Q . (By Captain Sandberg) I see. And they continued 

to operate up until the very npproo.ch of the l.nericrul 

forces in llc.rch of 1945? 

A They hnve operated uith the Jc.pruiese in their fj.ght 

ago.inst the Ju:ieric~n forces. 

Q Nov1, based on your lmowledge of the Mnk~pili, isn I t 

it o. fact o.nd within your lmowledge that General Rico.rte 

was one of the heads of the Makr>.pili? 

A ../. Not exactly one of the heads, but one of the organ­

. izers. 

Q J.nd do you lmow n nr-.n nt>.ned L{'.pus, who was a 

nenber of this Mnkc.pili orgcnization? 

1 Cl.PTJ.IN PACE: . I object to tho.t, sir. The evi-

dence before .this Conaission is thnt Lepus was not o. nenber 

.. 
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I 

I . 
of thl'..t Mnkapili. 

GENERAL REYNOLDS: The ' objection is sustained. 

Q (By_Captein Sl.llldberg) · Do. you know a ·nan by the narae ,. 

of Narciso Lapus? 

A In the newsprint; not personally. 

Q Now, would it ~e ~ correct stntenent th~t the Maka-

pili ore ns nuch a par of the Japanese arny ns the Hunters 

guerr~llas w~ ~n nembe; ·of the /1:DeriCD.ll arny? 

A The &'1l.errillas were quite nn independent unit, although 

cooperating with the 1.mericnns. 0 

Q ~ell, this intelligence and espionage thnt they fur-

nished, they furnished ~o the ~nericl'.lls, did?i't they? 

A Pl'..rdon? 

Q I sny the inte!ligence end espionage work they did, 

they did for the, benefit of the United Stntes .rny, Ian' 

they? 

A Yes, sir. 

Q In connection ,.rfth the evncuees, bnsed on your know-

ledge of public affairs, is there a considerable floating 

populction in Bntnngns? 

A Not Bntangas, but in Lipa, because sone of the 

evccuees nre not froo other to,ms of Bntnngas, but froo 

the Province of Tayabas and Lngunn. 

Q hnd poople hv.ve b9en ·uprooted fron their hones nnd-

ooved to othor locations in considernble nunbers? 

A In Lipa? 

Q That is right. 

A There have been returned bock .to the town, and they 

built snnll shacks right in their own properties. 

.. ..\ -.: . ;1619 
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.Q Well, how CP.ny evacuees are there in Lipa fron 

· other loceli~ies_? 

A There is m-olll'}d 10,000. 

Q And are they fron other places in Bntongas? 

A Son of then fron other to,ms , like Rosario. 

Q . So thnt there is a pretty sizable floating popula­

tion in Batangns? 

A In Lipa. 

Q Thnt is, people who are uprooted fron their custonary 

hones and cone to strange and unf['JJilinr places where they 

are not lmown? 

A Not exnctly not lmmm, because nost of then are 

people that hnve na.rried -- that is, fron Lipn have oarried ,.... 
to other girls -fron other provinces, . so they nre nlso 

practically kno,m to us. 

CAPTAIN SANDBERG: That .is all. 

c:.PTAIN P.ACE: Thenk you,. Doctor. 

(~itness excused.) 

Cl.PTJ.IN PllCE: If the Connission please, thct con­

pletes the Prosecution's evidence on pnrngrc.ph nuober 49 

of the Bill of Pnrticula.rs. 

The Prosecution is no\1 prepared to continue with the 

presentation of evidence on the Bill of Particulars pnra­
_,,,_ 
erc.ph nuober 1, and to connence the testinony on Bill of 

Particulers .nuober 43. 

GENERJ.L REYNOLDS: The Connission inquires whether 

nuober 1, iteo nunber 1, is ~lso related to iten nuober 43? . 

CAPThlN PACE: Yes, sir, that is correct. kll of 

these cases will be releted to nuober 1, but - they are also 
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specific Bill of Pe.rticulm-s number·s. 

CONCHITA ALAS TUALID\TI / 
i 

celled as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, ·was exanined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Cnptnin Pnce) Will you give your naDe, please? 

A Uy nru:ie is Mrs. ·conchitr-. /.las Tualhati.. ... . 
' . ' 

Q Vlhere · do "'Yo\1 11veJ 

~ I live in Tanl, Bctruieas. 

Q Do you live in the tom1 of To.o.l, or in the bo.rri.: of 

Tanl? 

A I live in tho town of Taal, but r,e evo.cuo.ted to n 

barrio naned CUbanbo.. 

O. You bean on the 16th of Feb~unry you were an evacuee 

to the barrio ~r Cubanbo.? 

A Not on thet date. Before thet do.te we evo.cuo.ted to 

tho.t place • . 

Q You were in Cubcubn on the 16th of February? 

A On the 16th I wo.s in Cubenbn, with tho rest of the 

fD.I.lily. 

Q Ylho.t happened on the norning --

A Shall I--? 

Q · I 11111 withdraw that. Now, hovr fnr is the tmm of 

Cru:ibnt1bo. fron the tovm cf Tnnl? 

A It is cbout seven ~iloneters froo the tovm. 

Q Seven kilonet~rs northeast of To.al? 

A Yes. 

Q Will you describe what h~ppened on the norning of 

February 16, 1945, in CubC1.Dba? 
. .,. 

. ...,, 
~ ,; . 

•. ' 
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--- -------------------- --- -----

A It was ~bout 8:30 in the corning when we henrd a 
. . . 

loud bomb. I don't know vrhether it was fron hand grenade· 

o-r ~ bopb. · ·Then a certe.in rmn rushed to us and so.id a 

neighboring bnrrio is al;eady burning, which is a little 

' our house. thought that the burningro.rther fr But then we 

would hold only in tho.t plnce, s.~ we were still cnln, .but 

efter ten ninutes we could see p~ople running nnd nen sho"4t­

ing 11Je.ps! Jo.ps! Jo.panese! 11 , nnd then I called e.11 ny 

children, ny nether and ny husband, and we were trying to 

run. I~s we uere running, we could hear then to be coning 

nearer and nearer to us. 

Q Where did you run to, Mrs. Tunlho.ti? 

CJ...PTl. IN REEL: Sir, could we have the nns,1er read 

back? Vie cannot ufiaerstnnd the witness. 

GENERJ.:L REYNOLDS: \Hll the reporter read the ques­

tion nnd answer? 

(Question and cnswer referred to rend by the reporter 

ns above recorded.) 

Q (By Co.ptain Pace) \"/here did you run to? 

l 1. \"le ro.n to o. neiehborhinc; sugcr plnntQtion thct is 

c.bout 10 neters 
~ 

fron the ple.ce v1here r,e were. 

Q Whnt did you do there? 

.. V!e tried to hide ourselves. 

-- -Q ./. \"/hat hr-.ppened then? 

1-.. Then we found out t:mt \7e nre nearer to the place 

where the Jc.panese went, and we could henr the screo.nii;ig 

of w9nen, children, nnd nan, so what we did was to WQit 

for sone tines. But then bullets could be seen near our 

side already, so whnt we did was to transfer again to 

.. 
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another sugar plantntion thnt is near to the place. 

·~ Yes? 

A Yle waited- there for about en hour, then we could 

henr the snI!le thing, the cracking of bru:i~oos; we could see 

snoke and the screaning of wocen, nnd children• . 

Q Where did you go then? 

A Then prn_yed, n~d gsking God to help us, but then rry-

husbnnd got rJY bnby f~OD 
4 ·ne, and when be stood up he SllW 

- 4' • .:. 

thnt the sugar plo.n:tation near us is burning already_- , . 

Q 

A 

Yes? 

Of course-, ny husband told ne to 
Q 

get nwo.y fron the 

place. We snw at distcnce tall grasses, bush, so we rnn 

there. I was the first one. My husband could not run 

because he has· oy youngest child on his t'.rt;l o.nd hcnging 

to the child on .his lmee, cling - g-:to- h1-s- 1mee,7. -_-------

Q • Did you run to the tt'.ll grnss? ., 

A I uent, I ran in, and I found nyself to slide down 

in a deep rnvine. r/hen I was alreo.dy dO\m I look up and 

ask ny husband to junp, but he was pointing to th~ bnby 

and said, "He night get hurt." But then I saw bin turn 

· ·to the right, then t henr shot·s o.nd the screan of ny child •.,, 

Of course, I could not go up, bec~use I could hear the 

voice~ of the Japanese laughing --

Q Your husband child were on top ·or the ravine, is 

that right? · 

A They did not drop into the ravine 

Q They were on top? 

A Yes, they were on top o.nd I was down. 

Q You hn.d g·otten inside of the ravin:,d· 

: . 
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A Ye~. 

Q ·And whnt hnpp~ned then? 
'-..: . . 

A Then I waited for sone tines. I could not go up, 
. . 

· bec~use ·1 could hear still the tranpling of the feet, 

the ,laugh1ng o~ ose Jnpo.nese nen, and shots after shots, 
. . 

-~ the .cracking of l?nnboos, because ..they are burning the . 
..... .· 

villnge. It was nlready afternoon when I was able to go 

up, and r:ry child, who .is seven yea.rs old, cane tone and 

s e,id, 11My .fo.ther _was killed by £>. Jr.panese, Elnd 
. 

nlso ny 

sister" -- the little sister, one yenr old. And I went to 

the dend body of ny husbnnd, and I sa\1 hio dead, half burnod, 

and rry ch1ld .\11th broken head and broken neck. 

Q Mrs.Tu~lhcti, did you see nny core dead people in 

---~ arc-ound ·the ra.Jdne_i h\1 ou were hiding'?---- - ~ - -- - --- -- -
A In the ravine where I hid, I did not. see, but as 

I uns looking nround to look for so~eone to help us, becnuse 

we were all girls -- I could not find nny nen o.t all -- nnd 

at a distance-~ saw sooo dead bodies lying down, nnd there 

are sone that arc ,wuncled. 

Q Hovr onny? 

A We ,1erc helpless. 

Q Ho,1 mmy dead and wounded did you see? 

A I cannot give you exactly the nunbcr, but I can cal­

culnte 
-<

that it is nore than 50 o~ 
'-· 

noro, just neo.~ o~ place. 

Q More_tho.n 5.0, you say? 

A Yes, but in soae distcnces there oo.y be nore. 

Q How ne.ny people .did you see dead there that you 

could id_entify? 

A I can•t recognize even 20 of then, because cost of 

. . ... G 



them are our tenants, our neighbors--
Q , About how many of them did you recognize? 

-.A I cannot recognize more tha?}. _?O ot· them. 

Q I see. ~ 

A · There was an old mtlll who could not go down, so his 

two arms were ·cut and then his body was burned. 

Q And your husband and baby were both· kill~d, is thA,t 

right? ' -
4 . 

. ~ 

Yes, and my· o'ther child was wounded in her right ear, 

and I saw blood, ot course, gushing and ·gushing out from 

her ear. We were he~pless. We stayed 1n the place 0 tor 

about 5'6 hours without food, without water, without anything. · 

All our things were burned; and they made us v~ry poor. 

Our belongings we~e burned. 

------cAP~Al~ACE• You- maY-inqu1~- -----------
• 

. \ 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) At the end of the 56 hours, were 

the American troops there? 

THE ~ITNESS: I beg pardon? 

CAPTAIN REEL: Will you read the question? 

(Questi!)n read.) 

A No, not yet. 

Q (By Captain Reel) Bow lo~g after that was it that . . . 
you first · saw ~erican troops.?. 

A The Americans arrived 1n ·our place on March 6th. 

Q March 6th, 1945? 

A 1945'. 

Q What is the name of the town that you were -in? 

A Taal, Batangas. 

. ./ 
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-------

CAPT/1.IN· REEL: Sir, oey we have the Prosecution help 
' us to locate this plnce on the onp? We are unable to find 

it. 
'\ 

C.APT/i.IN PACE: CUbaobo. is I don't ho.ve the co-

ordinates,on · s nnp. If you will follow the· onin rend 

east froo Taal, about 5 or 6 kilooeters to a town .of Mojon, 

where there 1s c.n intersection ,nth_the highway running 

north, and follou that highv,ay north about 3 kilooeters, 

you will cone to the bl'.rr"io · or CubLUJ~o., nbout 2 kilooeters 

fron the lake. 

C/.PTAIN REEL: Oh, Cubaabn? 

CAPTI..IN PACE: Yes, sir. 

CAPTAIN REEL: Con you spell that? 
r-' 

------ Cl.PTAIN PhCE: C~u-b-a-n-b-n. 

GENERJJ. }$YNOLDS: You hnvc found it? 

CAf>Tli.IN REEL: Yes, sir. 

Q (By Ce.ptain Reel) Norr, just one nore question. lis 

I understand it, this stnrtod o.t 8:30 in the corning on 

February 16th, 1945,_uhcn you heard an explosion, is tho.t 

right? 

/4 • Yes, sir. 

Q ]Jld then sonebody said thnt the neighborhing barrio 

wns burninr,'? 
../. 

A Yos, sir. 

Q Then people ran and nen shouted, "Jnp.'>! Japs ! 

Japanese!", is that right? 

A Yes, sir. 

Q Did you see any soldiers? 
' -

A . I did not see, but I could hear. 

. - .. - -,• -...., ..'.,,;_,;_•. ·. , ... ---·- · -.. 
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-Q Did .you see ~.ny soldiers at nnr tine? 

A I sau, of course, when we nere in _the town. 

C~T.hIN RE~I.i. -Will you read . the nnswert____ 

(Answer read.) 

Q (By Cqtain Reel) But efter this explosion, when you 

stnrted running, fron then on you didn't _see eny soldiers? 

A I did not se~ exaetly, but I know thnt they are 
' . ' .. .

coning. I ~n not looking beck any nore, because I know that 

there ere Jnpanese coning, fron the tr£l!-1pling ot their feet, 

with their voice, because they ere speaking the Jntanese 

language. 

Q And you heard sone s.hooting, is tho.t right? 

A Yes, shots after shots. 

CAPTJ.IN ~L: Tho.t is all. 

CAPTAIN PAClu Thnnk you very auc. 

(rlitness excused) 

" 
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CAPT~IN PACE: Miss Barrion, Juanita Barrion. 

JUANITA BARRION 

called.as a witness on·behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please •. 

A .My name is Juanita Barrion. 

Q Where do you live? 

A I live in 1125 Washington Street, Sampaloc, Manila. · 

Q Before you came to Manila, where did you live? 

A I live in Taal, Batangns, before ·we came to Manila. 

Q Now, early i-n 1945, did you evacuate Taal to another 

barrio? 

Q What barrio did you go to? 

A We evacuated to the barrio of Maabud. 

CAPTAIN PACE: The Commission and ·Defense will find 

that about one kilometer north of Cubamba. 
-CAPTAIN REEL: Spell it, please. 

CAPTAIN PACE: M-a-a-b-u-d. 

Q (By Captain Pace) Were you at Maabud on the 16th of 

February? 

A Yes. 

Q Wi~l YQU describe what hapDened on the morning of 

that day, please? 

A On the morning of February 16,' around 10:00 o'clock, 

we heard a great commotion around us, and after having 

learned from the people that the Japanese were burning a 

neighboring barrio, we left our house running as fast as 
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our legs would carry us • We -were between the .barrio of 
. ~ 

Ma~bud and Mulatµn, '!hen s!1ot after ·~hot sounded in ~he air. 
. - .. - - . -

..:..--Machine~g,.m ·firing_was so_g.ist inct that we guessed the pro-. ~ - .,...,. : - _...__. - .-- ...... _......___ 
ximi~y of the' eriemr and lmew tha~ we were surrounded. Exit 

was inevitable, so a .nearby' ravine proved inv~ting: ~~ -this 
. . 

sublime moment of necessity, so one by one we descended that 
' deep ravine, unaware that many ot those other faniilies that 

ran away followed us to the ravine --

Q How far is· ·,this ravine · from Maabud? 

A I don't exactly know -how far, but I lmow it is be-
o 

tween Maabud and Uulauin. 

Q How do you spell Hulauin? 

A M-u-n-a-l-u-1-n·. · 

Q - . That is a very snort distance from MaablXi? 

A Yes, no 
.. ·~ 

Q And this ravine to which you ·went was between those : 

two barrios? 

A Yes. 

Q How ma.ny people in addi'tion- to your °family went to 

this ravine? 

A According to my calculations ther~ were around ,o., 
Q Wha~ happened aft~r these ,o people w~t to this ra-

vine? Speak slowly, will you please? 

A Well, we foun~t out when we were down in the ravine 

·that many people followe;d us·. I could still r~~mber ·that 

•the men ~d, their bigger children, because we women, ~th 

the little children carried to- their breasts, were praying. 

During ·tbose moments there were nothing but· suppressed 

whispers. · _f ·e were in such suspense tha~ about 2 :on o'clock 

,. 
.. ..., 

,, ... ' . . . 
• . ;! .. ·; .. 
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" in 'the afternoon we heard an explosion above us and we heard 
. . ' 

$Ome ~apanese talking and giving o.rders, and then we became 

aware of the fact that we were discovered. Hand grenades 

were thrown at us, ' machine guns started firing; men tried 

desperately to . ape. In short, there was chaos. 

· Then after a sh~t while the firing .stopped. Then 

I was very ha.WY bec~use _I foum that · my family was still 

intact. The old men of the crowd that followed us were 

dead. 

Q About how many r,eople were killed in the ravine, do 

you know? 

A I can't exactly ~ell because that was only due to 

the hand grenades. Only a ·few were dead. 

---fr---un-.~ else h~ppened-.the..__~?________ ______ 

A Then afterwards I heard nearer and nearer the soldiers 

and then ue knew that the enemy v,ere being sent to finish 

us. Prayers burst from our lips and we were nervous because 

we knew that we were helpless and defenseless. Our escape 

was r~ally hopeless. Then afterwards I turned my head and 

I was confronted with the ugly mess of machine guns and then 

shots were fired and the swinging of blades, am many of the 

people fled above me and I do not know what happened because 

I was wounded. 

Then I could feel the flow of warm blood around me 

on all sides and I thought I was wounded somewhere and I 

was taken for dead. Afterwards the Japanese went farther 

inside· t~e ravin~, because that ravine, it is elaborate. 

It is a winding path fnside. It is like a cave. Then they 

further inside and I could hear cryJng, shouting, 

• 
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·shrieks from people inside. Then after a whil~ I pretended 
. . -

as dead. I did not move. Then the _Jap~ese passed me again. 

They left and I could hear more crying-and shrieks and shou-

ting. They were quite a distance away from us. 

I tried to treat. myself and I -got up, and then I found 

my mother was mortaliy wounded. ·She was still holding my baby · 

rother, .,four months old, wounded _also by a ~ayonet 1:n the 
• < 

~ead: · ·Th~ri , I ~aw my father woundE:d by a bul~et. He was 

shot ln t}le .·'6ack am the · bUllet entered near- the· armpit • . 

. My elder sister was bayoneted in the hips and two brothers 

and sisters were ·stiff dea~, and the ot~ers -- the rest of, 

us was unharmed • 

. Q How manj people altogethe; were· killed in the _ravine?· 

A I think around 30 people were killed. 

6W7na:ny-peu-p-:te-o ou-e-seef)ed---flte the-l!ann,~ l.&Ula~....:a.-.;.. 
I . . . ...... 

A '"Including my family were around 17 v,ho· went up th~t 

ravine. 

Q Where did you go from the ravine? 

A We did not move just then from the ravine because it 

was impossible for 'us to get up. And my sister and I carried 

fue wounded, and besides we were afraid that the Japanese 
1' 

wer~ still around. So we waited for some( help. · ~uckily 

around 5:00 o'clock in the afternoon help came. Two or our 

distant relatives came-and saw. After taking sane bamboos 

.. and _a sheet that they -picked somewhere we W8re able to make 

an improvised stretcher, al)d we carried the woumed up the 

ravine. Finally ,we reached a~ngo tree near the base r 
Talang. 

Q Am where is t~is mango tree on Exhi~it .243? 

Q· - ,. . . . 
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~ It is around this place (indicating). 

CAPTAIN PACE: Will the record show that the wj.tness 

indicated a .spot near the shore -of Taal Lake which is gener­

-ally northeast of Mo.abud. 

GENERAL DYNOLDS: Very well. 

Q (By Captain Pace) How many of you ·reached the mango 

tree? 

A We were l? who reached the mango tree and mostly 

children. They were mostly children. Other survivors 

were mostly children. I think seven or -eight children. 

Q And what did you do after you reached the mango tree? 

A Well, nothing happened. We finished carrying the 

wounded around 2:00 .o'clock in the morning and daytime came 
r-' 

and still no help, because the place was totally abandoned. 

could not get any banca to carry the wounded, and the 
I 

sick was unattended • . My baby brother was crying. He was 

crying for milk. At first I was able to soothe him with 

the sugar cane juicJ. A~ter a while he didn't like it any 
-more. He was crying bitterly. So I made up my mind to 

get food somewhere and help for the sick. But my father 

opposed the idea because there was fighting still in the 

neighboring barrios of Pansipiti an~_San Nicolas and Talang. 

But I braved it in spite of his refusal. I left carrying 

my baby brother with me in order to seek for food and help. 

Q When did you leave for help? 

A Because I --

Q When? When? 

A On the morning of February 17th around 10:00 o'clock. 

Q What moming? 
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. Feoruary 17th. 

You -testified . that y~u went to th~ ravine on the 

No, . I 4id n<>--t go. to the ravi~e on the 17th, 
, 

When d~d you go to the ravine? 

I was there on February 16.th, and then· after 

to help. ,. 
Cl You .~ent to the ravine on 'the 16th1 

A • Ye·s,. ~I ;.,~s there.• 
Q Ana ·when did you leave the mango tree? 

A I left the mango tree on the 17th. 
0 

Q Whom did you take with you?. . . 

A I took my baby brother with me, five years old. 

Q How many did you leave at the mango tree? 

A Well, w0 were 17; two left, and so there were 1,. 

Q eturn--to-the-mango-tre--e'?-..,__-----........,,...:._....; 

A I crune back to the mango tree six weeks afterwards. 

Q And what did you find when you returned six weeks later? 

A I found the sugar cane still burned and on the bran- · 

, ches of the mango tree I saw pieces ·or clothes hanging and · · 
I 

I saw the dead bodies of my parents, my brothers and my 

sisters. 

Q How ·~y dead bodies did you see there? 

A I can't say exnctly how many b~cause only s~ll bones 

could be detected. 
-.·-·-----......... ~Q Approximately how many? ... 

A I was only able to · -- I think I was able to get 

all my family and other pieces of bones. I can't count, 

because I could ~o·t count because they w~re ·all pieces • . 

Q Hem many of your family did you g~t? , . 
- ., 

\ .. ·-. 1, ' .,. 
. , 
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Q 

Yes_• . I 

A I found 

Q About how 

A 

Q 30? 

A Aroum 30. 

j 

F~v.e, plus two servants; seven. 

Did you go b~ck to· the ravine? 

-went that day to the ravine. 

~t did you find ·there? ,. : 

ad people. 

-many? ,; 

About the number. I gave you: . around 30. 

CAPTAIN PACE: 
I 

Mark this for identification, please_. 

(Photograph of wound on left 
limb of Consolacion Mayuga 
was marked Prosecution Exhibit 
No. 265 for identification.) 

Q (¼ Captain Pace) Will you tell what Exhibit 265' for . 

~~n- i plea~'-------

A I think thi~ is Consolacion Mayuga. She was wounded. 

Q What kiDd _of wound is that, do you know? . 

· A • I don't know. 

CAPTAIN PACE: I offer it in evidence. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted in evidence. 

-,. (Prosecution Exhibit No. 265' 
for identification was re­
ceived in evidence.) 

CAPTAIN PACE: Mork this for identification, please. 

(Photograph of wound of Janita 
de Saglh"l was marked Prose­
cution Exhibit N·o. 266 for 
identification.) 

Will you look at Exhibit 266 for 

nd tell what it is1 

is Janitt;1 de Sagun. She was w1th 
, 

us also 

- - . 

..... 

Q (~y Captaln Pa~e) 

identification a.

A Yes. This 



in the r avin~. She was wounded. 

CAPTAIN PACE:- I ~ff.er it in evidence • 

.GENERAL REYNOLDS: There being no ob1ection, it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit ··No. 266 
for identification was re-
ceived in evidence.) · 

CAP'.PAIN PACE: Mark this for identification, please. 

(Photograph of Vicente Barrion, 
Jr. was marked Prosecution 
Exhibit No. 267 for identi~ 
fication.) 

0 
Q .(By Captain Pace) Will you tell what Exhibit 267 

for identification is? 

A This is my brother,. four months old, who was woumed·. ·-
Q HC7N did he receive that wound. on his head? 

___.A____B.a~oneL 
.. ... 

0 Japanese? 

A Yes. 

CAPTAIN PACE: I offer it in evidence. 

GENERAL REYNOIDS: There being no objection it · is re~. 

ceived in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 267 
for identification was re­
ceived in evidence.) 

CAPTAIN PACE: Hark this for identification, please. 

(Photograph of wound on left 
front limb of Gqnsolacion
Mayuga was marked Prosecu­
tion Exhibit No. 268 for 

. identi~i_c{ltion. 2 
Q (By Captain Pace) Will you look at Exhibit 268 for 

identification ·and tell what it is? -

A This is Consolacion May,~ga. 

Q Does , tha. t show the wound that she received there? 

\ 
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Yes. 

accepted in ev1dence. 

Q 

CAPTAI?j PAPE: I offer it in evidence. 

· GENERAL REYNOLDS 
; 
: There being· no objection, it is 

_, 

(P~osectition EJchibit No: 268 
for identification was re­
ceived in evidence.) 

CAPTAIN PACE: You may inquire• · 

CROSS EXAMINATION 

(By Captain San~ber~) Now, Miss Barrion, you testified 

that when you were in the ravine you heard Japanese giving 

orders. 

A Yes. 

Q Can you tell us .what those orders were? 

_,...., I I don't lmow any Japanese. I just know• 

that they were Japanese words, but ·I can't speak Japanese. 

Q And did you µear a lot of talking by the Japanese? 

A After that? After? 

Q Yes, tlult•s right. 

,/ A Yes, . they were talking. ( 

Q Loud voice·s? 

A Yes, loud voices. 

Q But you didn't see those Japanese? 

-~ A r · saw them. · They went down to the ravine. 

Q Where did you see them? 

-A ' They were just a few .paces from u~ when they s~t the 
-==--=--- -,- -----=--- ;:.:_ ·- -_ - -

machine gun. 

Q You say you heard ·an ~xpl~sion. Is that the first 

heard 
' 
an explosion of that kind? . 

f 
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Q Where did you hear explosions of that type before? 

A In the early part of that morning after 10:00 o'clock 
. . -

we beard explosions. after explosions. 

Q Where? 

A In the vicinity. 

Q Were .those explosions caning from· the nearby barrio? 

A _Ne~rby barrio and in the barrio ~itself. 

Q 1 s~e. Well, were they coming from the direction of .. 
the n~arby barrio where there was fighting going on? 

A I don't lmow. I didn't know of any fighting. 
0 

Q Well now, what was this fighting that was going on 

in the nearby barrio? 

A I didn't say there was . fighting. There was great 

·commotion and we heard that the Japanese were b.urning arid 

killing people. 

Q I want to refresh your recolle~tion, Miss Barrion. 

You stated on direct examination - that on the 17th your 

father came to the mango tree ond said 11Don~t go to the 

neighboring barrio because there is fighting going on 

there". 

A Yes. 

Q Is that right? 

A Yes. 

Q Who was fighting uhom? 

A We didn't see act.Ynl],y t~ fighting. . We heard only 

the explosions and fighting, and- ·of" course we -could a-etect ' · 

that they were burning. 

Q Did it sound like art~llery fire? 

A Machine gun at?,d hand grenade. 

\ .. ' - · -.: . ,. ,1637· . 
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-----------
A · 

any ,Japanese and 

Q_ You never 

A I could see 

Did ~t sound. like shelling? 

No. , I 

Q · · And the explosion you heard above your head, . was · it 

of ' the · s~ kind ~bat' you heard from that nearby barrio? ,.. 

A Yes. 

Q· And you say that you do not know who w11s fighting 

whom iri the neighboring barrio?· 

A No. 

Q Do you think it is possible that the fighting. in the 
. . 

nearby barrio may have been between the .Japanese and the 

guerrillas? 

A -(Nodding negatively). I can•t · tell because I didn't 

see them. 

~ever-c'll!'-i-eus-as-tO-Who..,;was_fi_g=n-"Ue!ff:>...-'w.,_,,h~o~m~ ---­

in. the nearby _barrio? 

A No. I was so much engross.ad with my woun~s and the 

wounds of my -family that I didn '-t notice. We Jus~ knew 

that it was fighting. 

Q Do you think 1\possible_.that you people in the 

r~vine were caught in the middle between the Japanese and 

guerrilla forces? 

A No. We were in complete silence when the Japanese 

attacked us • 
. 

~ - Q In Taal can ·y~u tell us whether there were any 
- . 

------_.la~n se soldiers s·tationed·? 

I doo't know of any Japanese. I had no contact with 

I can't tell you. 

sa~ ~any · Japanese soldiers? 

them passing back and forth in the stre·ets; 

http:engross.ad


....... 

that's ell 

Q Well now, if I were to tell you that tbe total Japa-
' nese garrison in Taal amounted to eight soldiers, would that 

' refresh your recollection1 

A I didn't even reach the garrison in Taal. 

CAPTAIN SANDBERG: That's all. · 

REDIRECT .EXAMINATION 
' -

Q . (By Capta±n Pac~) When did the Americans come to 

Taal? 

A I didn't know when the Americans liberated Taal be-
o 

cause we were in the hospital at that time. 

Q When was thet when you were 1!). the hospital? 
. 

A From February 20th we were in the hospital until one 

---month- aruL ha1- a-f.te~ros..-- ---,-------------:----..::___~ 

Q • Do you know whn t that explosion was that· you heard o.t. , 
the ravine? 

A Yes. Hand grenades. 

CAPTAIN PACE: That's e.11. Thank you. 

(Witness excused) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will be in recess 

until 1:30 this afternoon but wishes to announce that at 

the close of the session this afternoon there will be a 

recess until 8:30 Monday morning. That is to say, there 

will be no meeting of the Commission on Saturday or Sunday 
I 

next. 

(Whereupon a_ 11'"2, nqurs a recess was taken-unt-1-1- ----

1330 o'clock, 9 November 1945.) 
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. . AFTERNOON SESSION 

(The trial was resumed, pursuant -to recess, at 1330 
. . 
·hours.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session. The 

.Prosecution y proceed. 

MAJOR KERR : Sir, all the member-s ot the Commission 
., 

are present; the Accused and his Defense Counsel are present. 

We will proceed. 
~. 

CAPTAIN PACE: Miss Miligros Barrion. 

CAPTAIN -REEL: Before beginning this ·session I should 

like to bring one matter to the Commission's attention. Upon 

going over the record of the fir,st day of the hearing that 

followed -the arraignm~nt the Defense discovered that 'the 

ot"-whi-eh-we-1'! ed and ruled upon on that 

day, are not made part of the mimeographed record. They 

were filed in writing and for that reason were not read into 

the record. 

Now, we should like to have the record corrected to 

that extent, to the point of having these motions at this 

time read into the record so that they do appear in the 
~ 

full draft. Ra:ther than read them orally, w~ ch might 

take some time, I would suggest that I simply give copies 

to the reporter and let him at his leisure put them into 

the recoxd at this session. 

GENmAL REYNOLDS: Is there any reason they were 

omitted from the record? 

MAJOR KERR: No, sir. Those ~ere treated as part 

of the pleadings, so -to speak, and were not put in .the 

mimeographed record. They would be among the exhibits, 

in other words. 
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6APTAIN REEL: Well, they weren't marked as exhibits, 

sir. That is what_we thought, too, and we find t~t ~hey 

were not marked as -exh,ibits and we think that in order to 

have the meaning ot the first . day's proceedings clear thes~ 

should appear sometime. This is as good a time as any. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission desires that they 
. ~ 

be incorporated into the record ·and we will give further 
,' -

consider.attonas to whether they can now be most properly 
"' - ,._ • • ~·?> 

attached _as exhibits or read into the recor,d, if it appears 

that the ends desired may be equally well served. 
Q 

CAPTAIN REEL: Yes, sir; either method. 

GENmAL REYNOLDS: We will announce that later. 
/ 

CAPTAIN REEL: Thank you,sir. 

MILIGROS BARRION 

.called as a witness on behalf of the Prosecut ion,
I 

duly sworn, was examined and testified as follows: 4 -

DIRECT EXA.~INJ1TION 

THE WITNESS: Just as my sister testifie_3d this morning 

Q (By Capt~in Pace) Just a minute. ·1 will ask you 

some quest ions. Give your name, please. 

A Miligros Barrion. 

Q \7hero do you live? 

·A 1125 Washington Street, Sampaloc, Manila. 

Q Early in 1945 where did you live? 

A Taal, Batangas. 
. . 

Q And did you evacuate to a barrio in Taal earlier this 

year? 

A Yes; February; about February. 

Q What barrio did you evacuate to? 

... ~--· 
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A 
' 

Maabud. 

q On the 16th of FebrUary did you go with your sister. 

who testified this moming and with the rest of your family 

to the ravine'? 

. - A Ye·s. 

Q You did? ~ 

A (Nodding aff~rmatively). 

Q ., "Yes"? 

.A Yes • 

Q You will have to speak louder. And did the Japs · 

come to the ravine there? 

A Yes. 

Q Who.t' happened when they ceme? 
r,!' 

renadcs they set machine guns, and 

they began killing people. 

Q And how many of you escaped from the ravine? 

A About 17. 

Q Where did you go then? 

A We go nenr the lake: under the mango tree. 

Q You went to the mango tree near the lake? 

A Yes. 

Q And the next day did your sister Juanitn and the 

baby leave? 

·-n, Yes. 

Q Arxl what happened the following day? 

A After my sister left we prayed that she would be 

saved frorn disas·ter. 

Q I beg your ·pardon? 

A We prayed she would be saved from disaster. We 
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waited for her re.turn but .·1n vain. Nothing unusual happened 

that day. Still another .day dawned!. It was 18th of Feb-

~ry when after bre~fast we heard marching soldiers. 

Q How many Japs came to the mango tree? 

A About 25. 

Q What did they do to you? 
.. 

A Well, - I moved the wounded inside the sugar cane and 

we ?-~id ,-s~~l..,. but in spite of caution we were discovered. 

Q What did ~hey do a~ter they found you? 

A They took ropes and tied us all around the mango tree •. 
Q 

At first I don't war,it myself to be tied up, but my father 

chided me to _go in because there ·is no hope. 
•Q Did they tie all of you? 

A Yes. 

HON many of you were there? 

We were 16 tied. 

Q And how did they tie. you? 

A Tied us in our hands. 

Q Did they tie you together then? 

A Yes. 

Q And where did they tie the group of you? 

A Tied us under the mango tree. 

Q To the tree? 

A Yes. 

Q- What happened after they tied the 16__of you to the 

mangp tree? 

A I was the first one bayoneted. Then they started 

firing, We heurd the crying of my brothers. Then I · 

could feel the heat of the fire, for they set it. · Then 

- , 
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all blackness. 
. ' 

. Q How many times were you bayoneted? 

A Two ti.ms. I 

Q Did you also suffer other wounds'? 

A Yes. 

Q What were they from? 
. 

A 15 wounds from fragments of hand gr~nades. 

Q Where are those 15 wounds from hand grenades on your 

body? 

A I have six on the back, I have three here (in~icating 

left shoulder), I have three here (indicating left breast), 

and I have thre C"::/ here on the abdomen (indicating). 

CAPTAIN PACE: V/111 the record show that the witness 

- -~iffi-Teated- thrm:ron he-3:-e~ s-hou-ld-e , 'thl'ee -en- the-,1-et-t.. ----- ---­

breast and three on the left side of the abdomen. 

Mark this for identification, please. 

(Photograph of seven wounds 
on body of witness was marked 
Prosecution Exhibit No. 269 
for identification.) 

Q (By Captain Pace) Vlhere were the two bayonet wounds'? 

A One here (indicating left side of chest) and the 

other hero (indicating left elbow). 

Q Indicating the left side of your chost? 

A Yes. 

Q And your left elbow; is that right? 

A Yes. 

Q Will you show the Commission the wound on your left 

elbcw? 

A It is here. 

Q Will you look nt Exhibit No. 269 for identification 

.- 1644 . 
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and tell what that is? 

A These six are ·trom fragments ot hand grenades and 

the other one · bayonet wound. 

Q They show the six hand grenade wounds on your back 

and the bayonet wound on your elbow; is that right? 

A Yes. 

CAPTAIN PACE: I offer it 1n evidence. 

·· GENERAL REYNOLDS: Thero being no objection, it 1s 
. ~ " . 

- ,. accep~ted 1n ev.id~nce. 

(Prosecution Exhibit No. 269 for 
identification was received in 
evidence.) 

Q (By Capta1n ·Pace) 1~ter you were wounded did you 

become ·unconscious? 

A Yes. 

-~- Q When d id you rega n -consciousness~ ~-~--------

-· A It was the first week of March when I regained com-

plete consciousness. My left arm had been bandaged and l 
had scars all over. 

Q Of the 16 people who were at the mango tree did any-

body survive except yourself? 

A No. I vms the only one who survived. 

Q How many members of your family were killed on the 

16th and the 18th of February? 

.A S1.xteen. Five were killed on the 18th of February. 

Q Those nre members of your immediate family? 

A Yes. 

Q How many other memb~rs of your fom1ly were.. k1lled 

other than your immediate f~ly? 

A What do you mean? 

~\ .. 
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-Q M01:~ distant relatives; were some of them killed? 

A All of them ·are our distar:,.t relatives except two 
- 'I 

servants. 

Q How many ~elatives altogether were killed on those 
J 

tw9 days?· · 

.A 30 were killed .in. the ~avine and 16 were killed under 

the mango tree. 

Q Those were frien¢s and relatives? 

A Relatives and friends. 

CAPTAIN PACE: You may inquire•
" CAPTl~IN REEL: No questions. 

CAPT/LIN PACE: Thank you very much. 

(Witness excused) 

• 

../. 
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JUAN VERGARA 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn through Interpreter Gojunco, was · examined 
I • and testified through the Interpreter as follows·: 

DIRECT.EXf.MINl TION 
...,_.__,, 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A (Through the Interpreter) . ?uan Vel"g~ra. 
, " 

' . l' 
Q Where do you live? ~ 

· A CUbamba. 

Q Did you live in Cubamba on the 16th of February, 

1945? 

A I lived in Cubamba on February 16. · 
l • 

Q And what happened on that morning? 

:1:n- th~ -rni:n·,..,.._.--..,~.heard fir1-ng-a-ner-:we-------­

hide, with my family. 

Q Where did you hide? 

A We hide in lagnas. 

Q Where? 

THE INTERPRETER: 11 Lagnas". 

Cf.PTi ,IN Pt. CE: Vlhat is 11 lagnas 11 ? 

THE WITNESS: Ravine. 

THE INTERPRETER: "Ravine". 

CAPTlIN PlCE: Will you ask the witness again where 

he and his family hid? 

(Translated to ··the w1 tness) 

THE WITNESS: (Through the Interpreter) With my 

family, I went to the ravine. 

Q · (By Captain Pace) Where is this ravine located? 

A (Through the Interpreter) The ravine is located on 
- ...... 

\ . :__,. ·: 
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. 
the· ·east side of our house. 

. . 
Q How many people went there~ 

'\ . . . 

A We were 15 who went to the Tavine. . ' 

Q · What· ha13pened to you there? 
' -

..A Four Japane~e saw us and they shot us. 

Q How many ·peo_ple did they shoot? 

A. All 15 were sho~, but only 12 were killed. Two were 

wounded and one was not wounded. 

(A photograph was marked 
Prosecution Exhibit No. 270 
for identification.) 

(By Captain .Pace) Will you look at Exhibit 270 for 

identification and tell_what it shows? 

A This picture shows the scar of my wound. 

Q CAPTAIN PACE: I offer it in evidence. 

GENERAL REYNOLDS: There -being no objection, it will 

be accepted in evidence. 

_ ___J (Prosecution Exhibit No. 270 
for identification was 
received in evidence.) 

Q (By Captain Pace) After the 12 people were killed 

in _the ravine and the two people wounded, at about 4 

o'clock that afternoon did you go back to your house? 

A Yes, 4 o'clock I went back. ­

Q What did you find there? 
/ . 

-r saw that my house was burned; my father, mother, 

one aunt and two sisters ·were dead. 

Q How did your father, mother, aunt, and two sisters 

meet their death? 

A My f~ther had wounds; my mother, aunt and two s~sters 

were burnea·. 
,. 
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Q All of tliem were dead? -

A All or'- them were dead. 

CAPTAIN PACE: · _You may inquire. 

CROSS-EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Now, as l understand it ·~ at 8 
o'clock in the morning of the 16th of February, you heard 

, 

some firing, is that corre~t? . • .. 

A Yes. I heard firing a.t a·o_1cl;~k in the morning of 

February 16. 

Q . And where did you hear this firing coming from? 
Q 

A · I jus.t heard the firing; that is all. 
' Q Do you know what kind of firing it was? 

" 
A I just heard firing; that is all. 

Q Do you know what kind of firing it ~as, 

was rifle, ,ma chine gun; artylery, o:r ·what? 

A I just heard firing; that is all. 

Q Had you ever heard firing before? 

A Since the beginning I have heard firing. 

Q Since the beginning of what? 

A Since I lived in my house I have heard firing. 

Q Well, did you hear . any firing out there during the 

year 1943? 

A I heard, but _few firing. 

Q Did you hear any firing there during the year 1944? 

A I heard nothing. 
. . 

Q · Well, now, when after that, when after 1944 did you 

first hear firing out there? 

A I heard again on February 16. 

Q Jmd prior to February 16, for at least one year, you - . 

1 . . I 

\ ·-
. 
. 
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hadn't heard any firing, is that right?.. I 

A N'o .. 

Q Do you know who was firins? 

A I know who fired on February 16, because Japanese 

fired on us. 

Q But w~en you heard this .firing, you didn't see who 

was doing the firing, did you? 
' "" ' 4 ' 

A I knew and saw who fired when .we were ...:·fired upon. 

Q Well, didn't you tell us . on direct examination that 

at 8 o'clock in the morning, before you went to the ravine, 

you heard some firing? 

A I heard firing before we went to the ravine, but I 

--__.,_· - net-se who..- firing_._did we~e -:------~--. 
Q · Yes. Now, do you know whether there were active . 

·guerrilla bands in that area on the l~th day of February, 

who might have been firing or fighting with the Japanese? 

(Translated to the witness.) 

CAPTAIN PACE: I object to the question, if tQe 
•

Cornnission please, because he has ·already testifiod that he 

doesn't know who was doing the firing in the neighboring 

barrio. 

GENERAL REYNOIDS: Is there some particular point 

you are trying to reach with the question? 

CAPTAIN REEL: Thero is, sir. ; don'~ believe the 

question was directed to the firing; this question was · 

directed to activi~y in that area. If the reporter will 

read the question back, I think the Prosecution will realize 

that it ·has ~isunderstood the question. 
\ 

GENERt,L REYNOIDs·: The Reporter w111 read back the 
I • 

\ 
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question. 

(Question read) 

C.i\PTAIN Pl.CE: The Witness has already testified, 

sir, that he doesn't know who .~as doing the firing; he didn'~ 
.-

see it. 
} . 
. -· 

GENERAL REYNOLDS: So it seems also to the Comm1ssion • .. 
' Would Counsel like to have any specific answer read back? 

... 
CliPTAIN REEL: I will withdraw the question and re- .. 

phrase it, so there will be no question about it, sir. 

Q (By C_aptain Reel) Do you know whether on the 16th 

of February, 1945, there were active guerrilla bands in the 
' .. 

area where you 11~ed? 

A (Throug~ the Interpreter) I knew nothing about it. 

Q As I understand i , oceuse you-tiemrt-f"T~.,._----
-

thnt you ran t o" ·the ravine, is that the .reason? 
.,4 

GENER/,L REYNOLDS: She so testified. I wonder if you -

ought to pursue the question further.,. 

CLPTf.IN REEL: ·· If . the Commission understands that 

that was the reason, I dc~m•.t wish to pursue it any further. 
# 

GENERf.L REYNOLDS: Yes, we do so understand. 

Q (By Captain Reel) When you were in the ravine, did 

you hear some more firing o~ the opposite side of the 

ravine? 

A~ When I was in the ravine, I heard much ffring. 

CAPT.1UN REEL: . Tha t-·, is all • 
'-' . ..~ 

' (Witness excused) 
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CAPTAIN PACE: Mr•. · Simplicio Deomampo. 

SIMPLICIO DEOMAMPO 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and 
~ 
testified as follows through,, 

Inte eter Gojunco: 

DIRECT EXAMINATION 

Q . (By-Capta:in·,q>ace) give your name, please. 

A (Through the Interpreter) Simplicio Deomampo. 

Q Where do you live? 

A Cubamba. 

Q Were you in Cubamba on the 16th of February, 1945? 

A I was in CUbamba. 

Q What happened that · moming? 

----:Jl\- -¼-.J!le., - fi-r--ing-.--------~-~--- alld

Q What did you do then? 

A I hid in a tree. 

Q You weren't with Juan Vergara, were you? 

A No. 

Q All right. What happened after you hid in the tree. 

A I heard Japanese, four of them. I had companions. 

One was killed by the .Japanese. 

Q Were you injured? '-

A No. 

Q Then at about 5:00 o'clock that afternoon did you 

return to your house in the barrio? 

A I returned and I saw all the houses burned down and 

about 50 persons were burned • • 

Q How did these 50 persons that you saw in the ·barrio 

meet their death? 

•. . 
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A . They were killed· by bayoneting, firing and burn.ing • 

.Q _And you te_JJtify ' that the 40 ~ouses in the barrio"had 

~lso burned; is that right? 

A . 40 -houses were burned. 

CAPTAIN PACE: You may inquire. 

CROSS EXAMINATION 
• 

Q {By Captain Reel) Now, do :E understa!Xl that as soon 

as you heard firing you ·ran and hid in a tree; is that right? 

A In the tree. 

Q And y~u r~ to the tree the minute the firing started; 

is ~hat correct? 
' .·A . Five of us went at one time • 

' -CAPTAIN .REEL: Will you read the question to the 
. ' 

witness please? 

( Question read) .. - ........ 

THE WITNESS: Yes, that's correct • . ~ 

Q (By Captain Reel) Why didn't you. stay home? 

A Because the Japanese· would kill me. 

Q When you heard the firing did you see any Japanese? 

A I saw but I cannot assert the number. 

Q Did you see any Japanese before you left your home 

and went to the tree? 

A Four Japa~ese with many more companions wen~ to us. 

Q Did they come into -your house before you went to the 

tree? 

A • I don't· know. 

CAPTAIN REEL: I wonder if the witness understood-
the question. I will put it again. 

Q (By Captain Reel) Did the apanese come into your 

- ,(' 
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house before you went to the tree? 

A The Japanese saw us in the tree. 
";" ~ . . 

·Q Y~s, but co~ld I have an answer to the question? 

Did the Japanese see you in the house before you went to 
J 

the tree? 

A · I did not know whether~ the Japanese went to · my ·house,, 

or not. 

Q As a matter ot fact, you expected to hear some firing 

at about 8:00 o'clock 1n the morning of February 16th, didn't 

you? 

A . I heard firing. 

CAPTAIN REEL: Will you please repeat the question? 

and you repeat it to the witnes-s-' af'ter the reporter gives---'~---------~-~- --·~------------it to you. 

(Question read) 

A Well, I just heard fi!_ing; that's all. 

Q <By Captain Reel) As a matter of fact, -- strike . that. 

Were you surprised when you heard the firing? 

A Yes. I was surprised and I ran away. 

Q Didn't you know -before the morning of February 16th 

that ·at about 8 :00 o I clock in the morning there would be a 

guerrilla attack and you were to run out of the house and 

hide? 

No. 

Q Wasn't that generally known in the town? 

CAPTAIN PACE: I object to counsel pursuing this. 

The witness sa~d he d1dp't expect it and he said that he 

was surprised when be heard firing. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is sus ~ined. 
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__ _ 

CAPTAIN REEL: No further questions. .. 
CAPTAIN PACE: Thank you very much. 

(Witness ~xcus_ed) 

"CAP.TAIN PACE: Mr. Hilario Laro. 

HILARIO LARO 

called as a wit~ess on behalf or the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified through In\erpteter 

Gojunco: 4 -

" .. . 
·• .. DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, lplease. 

A Hilario Ln~o • o 

Q Where do you live? 

A Mahabangludlud, Taal, Batangas. 

Will you repeat ~hat, please? ··The name?..___---'________ 
A Hilario Laro. 

•Q Wheravdo _you live? 

A Mahabangludlud, Taal, Batangas. Mahabangludlud, 

Taal, Batangas. 

Q Where did you live on February 16, 1945? 

A In Pisa. 

Q Is the barrio of Pisa located about halfway between 

the barrio of Cultihan and Luntal? 

THE INTERPRETER: Repeat the name of the two barrios. 

CAPTAIN PACE: Cuntihan and Luntal. 

A (T~ough the Interpre.te~) Yes. 

CAPTAIN PACE: For .the information of all concerned, 

the map in evidence does not show the barrio Pisa. It shows 

the barrios Luntal and Cultihan, however. -

Q (By Captain Pace) On the afternoon of February 16, 

.. . ~' ..,,. .. . 
., 

/ 

\ 

http:Interpre.te


-
194; di~ anything unusual happen at Pisa? 

. . 
A Yes~ · I ~eard firing ~ I saw burning of hous-es, so 

I went to the ravine .... 

Q' Y~u went where? 
·. 

A · To the r ine. 

Q Where is this ravine? 

A In between the ·road of Pisa and Luntal • 

. Q How many people went with you to the ravine? 

A 150 persons. 

Q After you go\ there what happened? 

A. About a half hour afterwards Japanese came and told 

us to go out, and we were tied -- our hands were tied. These 

Japanese had fixed bayonets, 

Q What did they do af~er th~ tied you'? 

A They .told us to go about twenty meters away and then 

they fired outside and threw hand grenades to us. 

Q Did they do anything else to you? 

· A Nothing more. 

Q Out of the 150 people who were taken out .of the ra-

vine and tied how m_any were killed? 

·A 66 died and four were wounded, -- 46 died and four 

were wounded, 

CAPTAIN PACE: I think you have misinterpreted that. 

Will. you as~ it a~ain? 
..... 

THE WITNESS ( through the Interpreter) : 46 died. 

CAPTAIN PACE: May we have another interpreter, please? 

THE WITNFSS (through the Interpreter): 146. 
,. 

·· Q (By Captain Pace) How many people were wounded'? 

A Only four were wounded. 

,r 



CAPTAIN EACE: Mark,this tor identification, please. 

Four or,.forty-tour? How many? 

THE WITNF.SS ( through the interpreter) ; Only four were 

wounded. 

( Photograph. of witness.· showing
wound was marked Prosecution 
Exhibit No. 271 for identi­
fication.)

.; . 

Q (By Captain Pace) Will you 1ook1--at Exhibit 271 for .. ' 

identif~cation and tell 'us what that: ·shows? 

A This is my picture. 

Q What is that mark on your left shoulder? Q 

A Wound. - ,1 

, Q What caused i t1 

A Hand grenade. 
--- - . -- ---·--------- ----------

CAPTAIN PACE: I offer it in evidence. 

GENERAL REYNOLDS: Ther~ being no objection, it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 27l 
for identification was received 

... in evidence.) 
-

CAPTAIN PACE: Mark this tor identification, please. 

(Photograph of Arano Navarro 
was marked Prosecution Exhibit 
No. 272 for identification.) 

Q (By Captain Pace) Can you tell me what Ex!libit No. 

272 for identification is? , , 
A Arano Navarro. 

Q What is the rnark on his left arm? 

A .A wound. 

Q Was he one of the four people who survived with you? _ 

A Yes, he was one or us. 
I 

CAPTAIN PACE: I offer it in evidence, sir. 
,· 

\ 
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GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is. . . 
accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 272 
for identification was 

. ceived in evidence.) 
re-

Q fBy .Captain Pace) 144 people were killed there at the 

ravine; is that right? 

A 146 persons died. 

CAPTAIN .PACE : Thank you• 

You may inquire. 

CROSS EXAMINATION 

q (By Captain Reel) Do I understand that the minute 

you heard firing you ran to the ravine; is that right? 

A We went there. 

Q But you wen 

is that correct? 

A We went there when we heard the firing. 

Q And you thought it would be ~afer running outdoors 

into the firing and going to the ravine than staying in-
your house; is that correct? 

A I went to the rnvine to save my life. 

Q· Yes. As a me.tter of fact, you lmew that if you 

stayed in your house you might be injured in the pitched 
' battle between the guerrillas and the Japanese; is that 

the tru_j~? 

CAPTAIN PACE: I object to the question, if the 

Commission please ·. 

GENERAL REYNOLDS: Objection sustained. 

q (By Captain Reei ) Are you a. member of any; gue)-rilla 

unit? 
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A - No. 

Q '- Do you know whether there wa.s an actiye unit in that 

area? 

A Not even one. I don't k;now any. 

CAPTAIN REEL: Which was it? "N~ even one" or "I 

don't know of anyone" or both? I am asking you what your 
~· 

answer was. 

THE WITNESS (througb' .the Interpreter): None. 
~ . ·.. .... . 

Q (By Captain Reel) · Are you sure of that? 

A Yes. 
Q 

CAPTAIN REEL: That's all. 

GENERAL DONOVAN: I would like to ~w how. they were 

tied up after they came out of the ravine. Were they tied 

hand and foot, thrown to the ground or what? 

(Whereupon th~ 
) 

Interpreter put the 
. 

question to the 

witness) 1 

THE WITNESS (through the Interpreter): our left hands 

were tied~- left hands. 

GENERAL REYNOLDS: Lapped? 

THE WITNESS (through the Interpreter): No, only _one 

hand. I was tied on the left hand but others were tied with 

both hands. . 

GENERAL DONOVAN: That is all. 

REDIRECT EXAMINATION 

CAPTAIN PACE: Ask. him if they were tied together. 

THE WITNESS ( through the Interpreter) : We were lined 

up and tied. 

CAPTAIN PACE: Will you ask the w1tness to describe · 

how each man was tied and if they were tied one to the other? , 

- ... 
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I 

I. ,
-: THE WITNESS (through "the Interpreter): Only women were 

tied with both, of their hands together, but the men were tied 

on their left hands. . 
CAP.TAIN PACE: There is another interpreter here IJ,ow, 

.. if we may . him. -

CAPTAili, REEL: I have another question or two of this 

witness, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 
' 

RECROSS EXAMINATION 

Q · (By Captain Reel) Had you lived in this barrio all 

during the Japanese occupation~ 

-· A When the Japanese arrived we hid in Pisa. 

A We were in Pisn. 

Q And during that period did you ever hear any firing 

befo:r;-e? 

·A None. 

Q And had you ever had occasion to run and hide in the 

ravine during the year previous to Febru~ry 16, 1945? 

A I hid there only on February 16th. 

CAPTAIN REEL : That's all. 

(Witness excused) 

GENERKL REYNOLDS: The Commission will recess for 

approximately ten minutes. 

(Short recess) 
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_· GENERAL REYNO~: ·The Commission is 1n session. 

'The · Prosecution will proceed. 

IGNACIO BANAWA . 

called as a .Witn·ess on bebalr ··or -th-e Prosecution, being 

first duly · ~orn through In~erpreter Lavengco, was examined · 
' 

and testified through the Interpreter as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

, . Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

· A (Through the Interpreter) Ignacio Banawa, sir. 

Q Where do you live? 

A At the barrio of Cultihan. 

Q On February 16, 1945, did you live in Cultihan? 

A I lived there, sir.
·, 

---o----i~ t-'t---~efJPehed- cn the..cmQrni~ of February 16? - ----------::......_....____,,_ 
A The Japanese came at the ·crossing. They mount~d 

machine guns. After mounting the machine guns, they came 

to our homes. 

Q Did they fire th~ machine guns1 

A They fired the machine guns. 

Q What did they fire them at? 

A They fired the machine guns at the different homes. 

Q What else did they do? 

A After firing the machine guns, they lit the 

different homes and burned . them. There are people coming 
__ ....._ - --

out; they could not reaoh..them' with bayonets, they fired 
"' 

at them. 

Q Now, what did you do while the Japanese were doing 

this? 

A I was laying low at a very dirty place in our town. · 
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. Q ·.. Did you leave your barrio and hide someplace? 

A Yes, sir; I 'hi:d ~yself • . 
·Q Did you~go back to . the barrio two days later? 

A. Yes, ·sir. 

Q Wha ~ d YQU find when you got back? 

A When I ·returned after two days I found the homes 

burned and many pegple burned. 
~ 

Q How many dead pe~ple did you find? 

A More or less around 70 bodies. 

Q How had these 70 people been killed? 

A They were killed through bayonet thrusts and bullet 

wounds. 

CAPTAIN PACE: You may inquire • 

.,_.,..._______________~~~~~~~~AT ~~__CRtS S- EXAMIN :.:I ON ,__ 
' _.,__ ---- ----

Q· (By Captain Sandberg) Now, I didn•t understand just 

where you were when the Japanese mounted the machine guns. 

A (Through the Interpreter) I was behind my home at 

a place where it is quite dirty. 

Q You were behind your home. How far away were you 

from the machine guns? 

. A Around 20 meters. 

Q ~d were you oqt of sight of the Japanese? 

A Around the front. 

Q · You--fuean you were in front of your house? 

A. No, sir, around the back part of our home. 

Q Well, ~ow, were you in a position where the Japanese 

could see you if you were_in back of your house? 

THE INTERPRETER: Will you repeat the question? 

(Question read) 

1662 
,. 

, . • h 



A · (Through the Interpreter) If the Japanese had come 

my place, they_would see -me. 

Q (By Captain Sandberg) But the Japanese couldn't see 
. \ 

· you from Vfhere they were in the middle of the road with 

machine gµn is that correct? 

A (Throug~ the Interpreter) No, sir. 

CAPT~IN SfNDBERG: Now, I want you to translate to 

the Commission everything that you have said back and forth 

to this witness -- accurately. 

THE INTERPRETER: You mean the conversation -­

C~PTlIN Sl~DBERG: The conversation that you have 

just had with the witness; I want that to appear on the 

record. 

- - TFm INTERPRETER: ··-Si-r , the Gemm!-ssi-on----'-I - want.......,..____ 

understood thc~t the witness did not get the question right 

direct, so I had to aid him, help him through with the 

meaning of words between us. Because you must understand, 

sirs, that Tagalog, though it is the general dialect of 

the Philippines -- Tagalog as spoken in certain provinces 

has words that mean different things in other provinces, 

as far as I understand, sir. The Tagalog, I learned under 

Professor Lope K. Santos, at the Univer~ity of the 

Philippines -- Tagalog in Batangas is different than the 
.../.Tagalog in other provinces. I want to be sure the witness 

gives the correct answer to the questioh. 

ClPTlIN SJNDBERG: If the Commission please, if this 

Interpreter _can't translate. our questions properly in the 

dialect of this witness, we ask that another Interpreter 
. ·~ · 

be gotten. We think it is .most ~mproper -~ and, incidenta~ly, 

" 
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· ·

I 

· this has ·been going on for sometime -- for the Interprete~. . 
.to engage in colloq~es with ' the witness. ~- .. 

. : ! 

GENERAL. REYNOLDS: Will the reporter · r~ad the last 
.• • - • • ~ . • ' • # • • • 

. question and the .~st. answer' so .that ,we. may see v,ha t 
- . 

Teally . cpme ·o t 
(~he question.- an~ answer referred t O were read by 

.. .~ 

·the reporter a~ above recorded.). 
I 

. . 

GENERAL ~EYNOLDS -: f think we will continue with this 

I~te~preter, but the qommission suggests that you phras~ 

your questions with just as few words as possible; express: 

ing only a Single thQught. That que~tion may indeed have 

.been quite difficult to express. The long additi~nal 

s~ntences, especially, should be used With caution. Let 
,____...---------'--'------;-:--------------·--

us tr.y it. .,.., 
Q (By Captain Sandberg) Could. the JaP,anese see you 

where you were sta~ding? 

A (Through the Interpretor) No, sir, they couldn't 

see me. 

Q Could you see the Jap~.nese? 

A Ye~, sir_, I could see them·. 
. . 

. . Q How was. it that you could s.ee· the . Japane.se if they 

couldn't see you? 

A Because I was hidden. 

Q - Now, wasn 1~ the house in between .you and the Japanese? 

.A Yes, sir. 

Q And 
' 
you are asking u~ to believe that you looked 

through the house and saw the Japanese? 
' CAPTAIN PACE: If the Commission please, I object to 

such a que'stioh. The w1 tness testified under oath that he 
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could see the Tapanese, so I thTnk that is equivalent to 
' . .

him saying that he is asking us to believe it• 
. ~. I 

GENERt.L REYNOLDS: The objection is sustained. 
~ . 

Q , (By Captain ~andberg) Now, did you stay there in 

this. position? 

A (Through the Interpreter) I stay~d there for about 
,· 

one minute. ,' -..,. 
Q And then where dld yo~ ,.go?· .. . 

A I ran and hid myself. 

Q And where did you hide? 

A At tha barrio of Bolboc. 
~ ,.. . 

Q .i'ind how far away is that from where the Japanese ha 

---~h ~chln ~ - -

A Around ·one and a half kilometers, sir. 

Q Do I understand then, tJ)at what you have described 

as having happened, all happened within ~he space cf one 

minute while you were hiding behind yo~r hoµsc? 

(Translated to the witness.) 

GENERP.L REYNOLDS: This line of que.s tioning doesn't 

appear to the Commission to lead anywhere, and · does ~ke 

a lot of time. Is there .some purpose? 

Ct.PTt.IN S/.NDBERG: There very definitely is, sir. 

This witness testifi.ed on direct exemination to a very 

elaborate and lon~ s eries of i~cidents occurring in the 

crossroads' in his house; the~t --the Japanese came to_ the-. 
crossing_, mounted machine guns, come to the homes, fired 

r 
at the homes, bayoneted various people, all of which 

e:ouldn.'t be possibly have taken place in one minute; -and 

the question is directed to the credibilitY. of the witness. 
• r 

\ .,.. .... • J 
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GENERAL REYNOLDS: Will the reporter read back the .. 
. early· part of the w1 tnes~ 's direct examination, ··after he 

· has identif~~d himself, so that we may see the· period of 

the episodes more ·clearly?-. 
rtion of the record referred to was read by 

the rep6rter as ;follows: 
. ... 

"Q What happened on the morhing -of February 16? 

"A The Japanese came at tho crossing. They mounted 

machine guns. After mounting .the machine guns, they came 

to our homes. 

"Q Did they fire the machine guns? 

"A They fired the machine guns·. 

"Q What ·did they fire them at? 

"A They fir~d the machtne guns at the different homes. 

11Q What else did they do? 

11.A After firing the machine guns, they~lit the 

different homes and burned them. There are people coming 

out; they could not reach them with bayonets, they fired 

at them. 

"Q Now, whet did you do while the Japanese were doing 

this? 

"A I was laying low at a very dirty place in our 

town. 

"Q I Did'. you leave your barrio and hide someplace? 

- i,K -Ye-s ;- sir, I hrd· I!lyself. 

"Q Did you go back to the barrio two days later? 

"A Yes, sir. 

"Q Whe t did you find when you got back? 

"A When I returned after two days I found the homes 
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burned and-many people blµ"ned._ 

"Q H.ow many dead people did you find? 
11 A More or less around 70 bodies • . 
11 Q How had thes~ ·7o· people been kilied? 
11 A They '\'fere killed through bayonet thrusts and 

bullet wounds.") 

GENERAL REYNOLDS: And now .,will the reporter read 

back the last quest1Qn? . '{ .. . 
(The question referred to ~s read by the reporter 

as follows: 

11Q Do I understand, then, that what you have de- Q 

. . 
scribed ns havirg happened, all happened within t~e spa~e of 

one minute while you were. hiding behind your house?") . 

·: GENERAL REYNOLDS: Do you want that question answerea? 

.CIJ>TAIN SANDBERG,: I will rephrase it. 
~ . 

Q (By Captain Sandberg)
v 

Do I understand, then, that 

the Japanese came to the crossing, set up their machine 

guns, fired their machine guns into the houses, and bayoneted 

the pe·ople there, all within the space of one minute? 

A (Through the Interpreter) When I arrived, I found 

out that the people were bayoneted and they died of bullet 

wounds, after two days • . r 
Q In other words, then, what you have testified here 

as to what happened, nrunely, as to the firing of ..th~ m~chirie 

guns and the bayoneting and the burning of houses --

Cl1.PTAIN SANDBERG (to the Interpreter): You might. 
translate that. 

GENERAL REYNOLDS: Let us start over again and translate 

it. Tho Interpreter can't possibly trcmslnte. ,a-ccur.ately it YO\ 
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a~~ going to do it ~n that way. Give it to him in phrases, 

so that he ·can- get it. 

Q (By C~ptain· Sandberg) Is .it a corrt:ict .statement, . . 
· then .-- (translated to the witness) -- that the firing of · 

the mach~ guns by"'the Japanese -- (translated to the ~ 

~tness) -- · tne bayoneting of the people -- (translated 

to the witness) and the burning of the houses --

(translated to the witness) is so~ething that you did 

not see personally yourself (translated to the witness)? 

A (Through the Interpreter) When I left the place to 

go to Tissan --
, 

THE REPORTER: To what? 

HE- INTER-PRETEEh· ~s~an • am of- the- place. -----~· 
.,.­

CAPTl1IN Pl~CE: What was that? 

THE INTERPRETER: "Tissan. 11 

Cf.PTAIN S/,NDBERG: Is that what the .fellow answered? 

. THE INTERPRETER : Yes. 

CAPTtIN SlNDBERG: Will the reporter read back tho 
.._____J 

question And see if we can't get an answer to it this 

time? 

THE REPORTER: Sir, shall I read the question in 

pm-ases and have it translated as such? 

CJ PTtIN SP.NDBERG: Yes, it would be better • 
../.

(Th~ question referred to was read by the reporter 

1n short phrases, each phrase being then translated to the · 

witness.) 

A (Through the Interpretor) I saw, sir. 

- Q (By C?.ptain Sandberg) J~nd you saw that all in the • · 
I . 

space of one minute? 

.. 
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(Translated to the w1.tness.> 

THE_ INTERPRETER:· May· I add something to the 

question., sir, so he can answer direct'l ~ec~use he is tel1-
1 ' . 

ing another s.tory, tat away from the question. 

CAPTAIN SANDBERG: That is exactly what ·I aui afraid 
. 

11no11of, sir. The question calls for a 11yes" or answer. 

THE INTERPRETER: That' s 1t .; that 1s what we expect, 
. .' ., 

"yes" or "no", but he is ' telling "a longer. story. -· 
. -

GENER1'L REYNOLOO: You can get the answers so simply, 
. . 

if you will use straight questions: "Did you se(;} the Jap~-
Q 

fire the machine guns", "Did you see a Jap bayonet a person", 

and restrict his thought to a specific thing • 

.Let us try it, if the point 1s material~ 

·cr.PTJ.IN S/.NDBERG:• All right, sir. 

Q (By Captain S.andberg) Did . you actuallr see the 
v 

Japanese bayonet the people? 

A (Through the Interpreter) I s~w the three persons. 

Q And did ·you actually see the Japanese fire the 

machine guns? 

A Yes, sir. 

Q And you actually saw the Japanese set fire to the 

house? 

A Yes, sir. 

Q ind you actually saw all this while you were hiding 

behind your house? 

A I saw that. 

Q And you were hiding behind your house for only one 

minute? 

Yes, sir. · -. . 

\ ...... 
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----

CAPTlIN St.NDBERG: That 1s all. 

ClPTP.IN PACE: Thank you v~ry much. 

(Witness-- exc-us eel) 

,...:__ 

../. 
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s· on behalf ,of :the Prosecution, being-
. 

CAPTAIN PACE: Mr. Garcia. -· CASngRO GARCIA 
I-

. .'calle.d ·as a wi~es_
. /

first duly, sworn through :Eiit~rpreter Lavengco;· was examined 

and t estified through ·~ Interpreter as follows: 

DlRECf EµL{INATION 

Q . (By Captain Pace) - Give· your .~e, please. 

A Casimiro Garcia. 

Q · .Where do. you live? 

A Carsuche. 
,· 

Q Where did you live on February .16, -1945'? Q 

A February 16th I was at the barrio Luntal·. I 

CAPTAIN PACE: That a:ppears on ~e map, Exhibit -243, 

about four or ~"i'omet~ea of 
-

Taal. 
' 

Q (By Captain Pace) hat happen-- d-,;on Fe..:..:.=::_:=,--- -h,--"-:W e..... ~~ ~bru, ary 1-6t - _ 
. 

1945'? 

A The Japanese arrived; they burned the houses; they 

ldlled two persons and bayoneted them. 

Q Where ·were you when this happened? 
, -

A I was at the barrio, one side. 

Q And then did you go and 'hide, 

A I was hiding • · 

Q Did you return to the barrio o~ the 18th day of 

February? 

A Yes, sir; I returned. 

Q Where did you go in the .' barrio·? 
,. 

A I went to the barrio where there was an oven• 
., 

Q You mean sugar mill? 

-THE INTERPRETER: I beg your pardon? 

~- . .. - ., 
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CJl,PTAIN PACE: Ask ,the witness if he is saying that 

he ·went to the sugar mill. . . 

.A (Through the Interpreter) That oven is used for 

making sugar. 

Q CQ - • aptai~ Pace) Did you go to the sugar mill at 

barrio Luntal .- on the 18th of February? 

A Yes, sir. 

Q How many othe.r people were at the sugar mill? 

A Sixty-eight. 

Q Did anything happen thE'\t morning? 
•. 

A Yes, sir, something happened. 

Q What was it? 

A The Japanese returned and fired machine guns at them 

nd- tho~e he~r-an- were- sh9:-~a.t. 

CAPTAIN SANDBERG: May I have the last answer of the 

wi~ness? 

(Answer read. ) 

Cf.PTtIN Sf. NDBERG: I would like to inquire if the 

witness didn't use .the word "guerrilla." 

THE INTERPRETER: The word? 

Cf:PTAIN SANDBERG: Did he use the word "guerrilla"? 

(V'hereupon the Interpreter asked the question of 

the witness.) 

THE~WITNF.sS: (Through the Interpreter) No, sir. 

Q (By Captain Pace) What else did the Japanese do? 

A (Through the In~erpreter) After killing the per-

sons they burned them. 

Q How did they kill the persons? 

A They were bayoneted. 

" 
1.672 

.-
. .. ~ 

http:THE~WITNF.sS


. Q What else? 

A I don't lmow. They were bayoneted. 

Q Were allY' of ·them shot? 
. 

A ~es, ·they were shot. 

Q ' !t., of the .68 people whom you testified were ' at the 

sugar mill~ how many of them_uere killed? 

A They killed 63 of them. 

Q H(?V' many people- survived? 

A Five, ·sir • 

Q You uere 
... 

one of the five? 

A Yes, sir. 

Q You were at the barrio a lieutenant; is that right? 

A That's right. 

Ancrit-wa-s-your-du-~ te- oount-the people_ltill eg_ ;__ is_____ -·· 

that also correct? 

A Yes, sir. To report to the mayor the number. 

CAPTAIN PACE: You .may inquire. · ·;, 

CROSS E:XAHINATION 

Q (By Captain Reel) On the 16th of February, 1945, 

you were at home when something happened; is that right? 

A When I went home, no; it was not vrhen I went home. 

I nas there in Luntal. 

Q Where in Luntal -- is that the name of it? Luntal? 

THE·INTERPRETER: Yes • 

Q (By Captain Reel) :1here in Luntal were you before 

anything happened? 

A I was at the barrio on that day, February 16th. 

Q But where at the barrio'l 

A Somewhere at the east side. 
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Q In a house or outdoors? 

A Outs~de, sir. 

Q And what was the verr first thing that you noticed 

·· th.at was unusual? 

· A .The Japanese were· burning the homes. 

Q When did you see the Japanese? .- . 

A When I saw them it was on ·the 16th. 
) . 

Q Yes. But did you see them before you saw any smoke 

or fire? 

A Yes,~ sir. 

Q And what ,-rere they doing when you first saw the 

Japanese? 

- - =-- ~T.:.:e.r__:,;::..::::.!~::.....!.::.;: l ~~ - They:_a_p.pr.o.a.Q ed. the romes burned~ A - h=, -rrer e wa:;z:ki~.

them and walked again. 

Q And did you stand o~ the street and watch them burn-

ing those homes? 

C.APTAIN PACE: If it please the Commission, the witness 

didn't say he was standing on the street • . 

CAPTAIN REEL: Excuse me, sir, but I don't think he 

said anything about it. I am trying to find out what hap­

pened. 

CAPTAIN PACE: I think the reco~d is clear as to 

what happened. _,. _ 

GENERAL REYNOLDS: The objection is not sustained. 

We will hear the ans~er to this question. 

C.APTAIN REEL: Will the reporter read the question 

to the interpr.eter? 

(Question read.) 

THE WITNESS: (Through the Interpreter) I was behind 



watching _them, hiding. 

Q ·-~_(By Captain Reel) Where were you hiding? 
. .. 

A On the east side of the barrio. 

·, Q What sort of a hiding place did you have? 

A There was a grassy spot, and I laid there Yery flat.· 

Q - And did you lay .down in this grassy spot the minute 

· you saw. the Japanese co~g? 

A Yes, sir. 

Q You had seen Japanese soldiers many times dur"ing the 

tno or three years before this? 

A Yes. I used to see them befo~e this burning incident • . 

Q Yes. And when you ~a,1 them before did you always 

fall in the long grass and hide? 

A No, ·sir. I used not to hide; only at that time when 
-- - ·-- - - -- . - --"~ --...--------- . ------- ------

I know that'they were killing. 

Q In other words, on the 16th of february for the 

first time you hid uhen rou saw Japanese soldiers, because 

you thought the people uould be killed? 

A Yes, sir. 

Q And that was because you had heard that the guerrillas 

uould be in toy:n on the 16th of February; is that correct? 

CAPTAIN PACE: If the Commission please, I might not 

have heard it, but I didn't hear any testimony to that effect. 

GENERJ-.L REYNOLDS: The objection is sustained. It 
./. has been repeated several times. The Commission has no 

object~on to your seeking an answer to that particular ques­

tion, but it does object to that ma~er of approach. There 

are statemetits in the question that you stated which are 
- .

quite at variance with the v1itness' testimony. 

1675' .. 
... 



' 

---- --------

. 

CAPTAIN R.EEL': I realize, sir, that th~ witness 

said .nothing about this. This being cross exal?lination,' 

I assumed that I had the liberty to ask a leading question~ 

I wi"ll withdraw the question, however, in view of the Com-
;< J 

ssion's -ruling. 

GENERt L REYNOLDS: I thi~ .perhaps it would be Qetter 

if you can state it more simply. I know we will get better 

results from this .witness. 

CAPT~IN REEL: Yes, sir. 

Q (By Capt2in Reel) You expected so~e people to be 

killed by Japanese on February 16th, is that correct? 

A Yes, sir; because we heard from refugees from Bolboc, 

Cultinan and other towns that the Ja_panese were killing 

people. 

Q Did you hear from the refugees from other towns that 

there were battles or fights between the Japanese and 

guerrillas? 

A There was no fighting, but the news is that the 

Japanese were killing the persons. 

Q Did you get news that ~he American forces had landed 

sometime previously and were 
\ 

close by? 

A We have not heard yet about the Americans. 

Q There was no talk about the /1merican forces in Luntal 

nt""'all; is th~t right? 

A No, sir. 

Q How long did you lay in this long grass that you 

: have described? 

A More or less two Qotirs. 

Q , And then where did you go from there? 

.'-
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A From there I went to that oven for making sugar. 

Q And why did you go to tlle oven for .~ng sugar? 

A In order to hide because I knew that the Japanese 

_v,ere killing. 

Q Was it light or dark when you went from the long 
-grass to the oven for making sugar? 

A The time that day; · more or less around 4 o'clock. 

Q So that at 4 o'clock on the afternoon, day~ight, you 

left one hiding place to go to another; is that correct? 

A I went only as far as the oven for making sugar. 

CAPTAIN REEL: That's all. 

CAPTAIN PACE: Thank you very· much. 

(Witness excused.) 

CAPTAIN PACE: Mr. Juan K. Solis. 
r-" 

JUAN K. SOLIS 

·called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIBECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A Juan K. Solis. 

Q Where do you live? 

A In Taal, Batangas. 

Q What position did you hold in Taal? 

A Mayor of that municipality• 
./, 

Q How long have you been mayor, Mr. Solis? 

· A · I have been mayor since May 10th of this year. 

Q And that is mayor not only of the town of Taal, but 
... 

. the municipality of Taal; is that right? 

A Yes, sir. 
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Q . Did you receive orders from the Governor of the 

Provin_ce of Batangas to conduct an investigation into events 
. 

that took place in your municipality during the occupation 

· or the Japanese troops? 
. \ 

A Ye~, sir. I received a circular letter from the 

Provincial Governor asking me to report on the number of 

persons killed and number of houses burned by the Japanese 

in our municipality~ 

Q Pursuant to those orders did you issue orders to your 

subordinates? 

A Yes, sir. 

Q What subordinates and what orders? 

A In compliance with that order I asked the barrio 

lieutenan;t.s of the area affected to submit the necessary 

report on the deaths and houses burned in their respective 

barrios. 

Q And did you receive reports? 

A I received up to this date partial reports. 

Q You haven't heard from all the barrios; is that right? 

A I beg your pardon, sir? 

Q You haven't got reports from all the barrio lieu-

tenants; is that right? 

A I haven't got reports from all the barrio lieutenants. 

Q About what percentage have you received? ~-

A I th_ink abo~t 20 p~r cent, more or less. 

Q -- 50? 

A 20 per cent, more or less. 

Q You have received 20 per cent? 

A Yes. 

.. 
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----- ---------

CAPTAIN PACE: Mark this . for identification. 

(Copy of partial list of 
victims, Municfpality of 
Taal, Batangas, was marked 
Prosecution Exhibit No • 

. 273 for identification.) 
~ . 

Q (By-Captain Pace) Will you look at Prosecution's . 

Exhibit No. 3 for- identification and tell whether you lmow 

what that document is? 

A This is the partial report of the deaths in our 

municipality. 

CliPTAIN PACE: If the Commission please, at this time 

I would like to offer EY.hibit 273 in evidence. In view of 

the Commission's ruling of this morning, there are some cor-

rections that will have to be ~ade _1!._j.t i ~ _to conform with 

my understanding of this morning's ruling. 
r-" 

On the second page at the top of the page is a state-

ment, "Record of deaths and houses burned by Japanese . . .II . 

So I suggest that the words "by Japanese'' be deleted. And 

I think that is all I see in Exhibit 273 vrhich is not in 

conformance ,.,i th the Commission's ruling. I therefore offer 

it in evidence with that one change. 

GENERiJ.. REYNOLDS: Before the Commission considers 

this document we would like to have the time established 

more definitely, not as to the time of compiling it, but as 

to the time in ~hich the deaths are alleged to have occurred • 
../. 

CJJ>Tl,IN PACE: Yes, sir. 

Q (By Captain Pace) This exhibit contains the names of 

many people; is that right? 

A Yes, sir. 

Q Hovr many? -~-
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A More than 200., sir. 

Q Those people are dead? 

A Yes, sir. ~ 

Q Dur~ng what period did they die'? 

A They February .16, 17, up to 20 of this year. 

Q Februar~ 16, l?, 18, 19, 20? 

A 18, 19, 20. 

Q In their reports which your lieutenants submitted to 

you only the deaths which took place during those four days 

have been reported; is that correct? · 

A Yes. Most of them on the 16th and 17th. 

Q I beg your pardon? 

A Most of them on ;nc- 16,-i?- and- 18 ...---

CiJ'T/.IN PACE: Yes, si'r": Is that the information 

that the Commission desires, sir? 

GENERJLREYNOLDS: Is there objection by the Defense? 

CAPTJ:..IN REEL: With the change suggested by the 

Prosecution to conform with this morning's ruling, there 

would be no further objection. 

GENER/.L REYNOIDS: The document is e.ccepted in con­

formity -\rl th this morning I s ruling on the paper similar in 

nature to the one just introduced. 

(Prosecution Exhibit No. 
273 for identification 
was received in evidence.) 

CAPTAill PACE: You may examine. 

CROSS EX~!INATION 

Q (By Captain Reel) Ho? do you know, sir, that the 

deaths· r~ported were on the dates 16, 17, 18, 19, 20 of 
' . . 

February? 

.. 
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A I beg- your pardon? 

Q How-do you know that the deaths that wer~ ·reported _ 

occurred February 16, 17, 18, 19, 20? 

A Because those wer,e the only days vrhen the Japanese 

went to that municipality to massacre and burn several 

barrios of that place. 

Q No" I will ask th~t you .Please answer the question. 

How do you know that the ;eporif,·c~;ered ol}].y those days? 
... .. ·-.. ' 

A Because the dead was stated in the reports submitted 

by the barrio lieutenants. 
0 

Q Di!in I t people die on any other day_s ~an those five 

days from any cause? 

A There vrere some natural deaths. 

Q J.nd were there some deaths in the oat" ina''+-- ·---,-.---

occtlrred later? ' 
A Only three occurred in the art~llery battle between 

the American and Japanese forces. 

Q Do you mean to say thnt during the artillery battles 

so far as you know only three persons died? 

A Three p~rsons. 

Q Where did you get this information? 

A I myself ·have gone to the place where those three 

died. 

Q And you.. only saw the bodies of three dead after the
• 

artillery barrage? 

A Yes, sir. 

Q And did you look all over the tovm for bodies after 

the artillery barrage? 

A Yes, sir, I inspected the burned area as a result of 

the battle-. 
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Q. You looked at every square inch of that town for 

bodies; is that righ~? 
'I 

A Yes, sir. . 
Q .· Tqose reports that you got from your lieutenants were 

not base on any investigation that you personally made, 

were they;? 

A In some part I made my investig~tion. 

Q But for the most part you relied on the statements of 

your lieutenants? -
A Yes, sir. 

Q When did you receive the statements from your lieu-
' 

tenants? 

A I think I received that in the later part of the 

month of Hay. ---~--- --- ...--~~----- --- ------· -·-----
Q So that in the later part of the month of May you 

received papers from your lieutenan~s relative to the number 

_ _ of dead persons itt the barrio? 

A Partial report. 

Q And they told you that they made a list based on 

February 16, --17, 18, 19 and 20? 

A Uh-huh (affirmative). 

Q Is that right? 

A That's right. 
_,,,_ 

Q When were these lieutenants appointed to make this 

survey? 

A They uere Some of them ,:rere serving before the out-

break of war; some were appointed during t;l)q Japanese 

regime. 

Q I am afraid you didn't ans'7er my question. 
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A And some ~ere appoi'llted, sir, when I was already 

'appointed mayor. 

Q· I am a!ra!d _you didn't answer ·Jll}" question. When were · 

they told t~ make this particular survey? 

A I received the provincial circular about the 15th of 

May, and immediately after I circularized that circular of 

the provincial Gove~nor. 
I • A " 

Q So .on the 15~h of .Ma{, or after the 15th o~May you 
. - "' .. 

set in motion this machinery of your lieutenants to make 

this report? 
Q 

A That is right, sir. 

Q What position do you h~ld now? 

A Mayor of Taal, Batangas. 

-----~-Q-· ~ .i.ncL.how on~ have ~oJ.Lb..eJ...._...J,=lil~.,.r[_)U!...! ________..;,_________~·~?'---

A Since May 10, 1945 • • 

Q And did you live there before that, during the Japan-

ese occupation? 

A If I live in Taal? I beg your pardon? Do I live 

in Taal? 

Q Did you live in the barrio of th~ town of which you 

are now mayor during the Japanese occupation? 

A Yes, sir. 

Q And are you familiar with everything that went on 

there? 
, 

A I think so. I can say so. 

Q /md can you tell us what guerilla units were active 

in that area? 

A Guerrilla units? So far there was none in my 

· municipality. 
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Q None in the municipality? 

A (Nodding affirmatively.) 

Q There were some close by the municipo.lfty, were there 

not? 

A Ye ~sir. 

Q i.nd can you tell .us what tho.se units were? 

A In the nearby municipalities I am not sure whether 

there are some guerrilla units. However, there is a rumor 

that there are some. 

Q Do you kno~ the names of them? 

A No, sir. · 

Q Or how strong they were? 

A I don't know the names nor their strength. 
- ---~- -------·--· ---------- -

Q Do you know how many.l"tt11its there were? 

A I do not know. 

Q And nearby the municipality during January and 

February, 1945, there were frequent guerrilla raids on 

the Japanese soldiers, v,ere there not? 

A That is not true. 

MAJOR KERR: If the Commission please, I object to 

that question. I submit that the same objection was made 

to a similar question yesterday and the question was direct­

ed withdrarm. It vrould lead us into a: field rather far-

f etched_. _,,,_ 

GENERAL REYNOLDS: Vie would prefer the.t the guer­

rilla activities be restricted to. a part of the Defense 

presentation. We permitted the similar official at Lipa 

to testify this morning, and will do so· as "bo this official 

if there is really a purpose to be served, but the nature 

, 
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ot _the .replies received .so far from this witness appear 

to be utterly sterile. 
' I 

~ 

CJ\PTAIN REEL: I will w1thdraw tbat line or inquiry 

nt this point, sir- · 

GENER.AL REYNOLDS: Very well. 

·q (By Captain Reel) Just a question now about this 

artillery barrage. When was the American artillery barraie? 

A On the night -- No , In·' the early morning following 
.... • ' A, ... • 

the arrival_or th~ Amer.icans ori March 6th or this year. 

Q January 6th? 

A Milrch 6th. o 

Q 
,' 

Oh, March 6th. How long did that -artillery barrage 

ld,t?/
;- 'I""' 

three hours. 

Q J\nd did it destroy most of the town? 

A Only a section of ~he municipality of Taal and the 

commercial section of the neighboring municipality, Lemery. 

Q And were certain houses marked for destruction by 

units friendly to the Americans? 

A Pardon me? 

Q Were certain houses marked for destruction by units 

friendly to the Americans? 

A No, sir. 

Q Was there- airplane bcabing or the town? 

A There was none. 

Q Just before the artillery barrage was there a raid 

by units friendly to the Am~ricans? 

CAPT,UN PACE: If the Commission please, "units -

friendly to the Americansu sounds like what we have been 

. , 
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talking about in the wa:y of guerrillas all along. 

CAPTAIN REEL: · Sirs, .this has reference merely to 

the guerrilla activ ity ·at the time of the artillery barrage. 

GENERAL REYNOLDS: Will you read 'that question back, 

please? u 

(Question re·ad.) 

CAPTAIN REEL: That does refer, sir, to guerrillas 

just prior to the artillery barrage. 

MAJOR KERR: If it please the Cormnission, may I point 

out that this line of questioning__ is directed to .a period 

of time that is ,1holly irrelevant. The matters which 

have previously been testified to by this witness were in 

February. He has just s~ated that tho barrage .took place 

in March. I submit that it cott'.1.d have no connec -1'on-,1hat- --­

ever. 

·GENERAL REYNOLDS: The objection is sustained. 

CAPTAIN REEL: That's all. 

(Viitness excused.) 

GENER.AL REYNOLDS: The Commission will recess-·ror 

approximately 10 mi~utes. 

(Short recess.) 

./. 
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GENERAL-REYNOLDS: The Gommission is in session. The 

Prosecution'-will proceed. 

CAPTAIN SANDBERG: If the Commission please, the 

Defense has been informed during the recess that the 

tr~slations, interpretations by the Tag~log 'Interpreter, 

were false in a number of respects, in a manner that amounts 
-to being scandalous. . We are at a disadvantage, the Defense 

. ... ., 

is, in that we do not haye any -Tata1og interpreter. We. . 4::~ 
would like to move at this time that· the last Interpreter 

be permanently disqualified from interpreting hereafter. 
Q 

GENERAL REYNOLDS: Well, that is a very serious 

charge against a sworn interpreter who has, apparently, . 

been able to give a conscientious performance of his duty. 

e Court7:fo'O.l"d-ta.ke-su.cir-dras-t-ie-· aet-4:en, wh4<?!},--.--~-­

might have very serious effect qn the future ea_rning 
v 

capacity of this individual, we would certainly have to 

sustain this charge against him. 

CAPTAIN SANDBERG : Well, we don't mean to infer in 

any respect that the interprete! acted in anything other 

than good faith, but apparently the interpretation has 

not been correct; and, in a capital case of th,is sort, 

we urge most strenuously that there must be accuracy~ 

We were told of one specific instance where the Interpreter 

stated that the direction was 11 east, 11 when, in fact, the 

direction was west -- as an illustration. 

GENERAL REYNOLDS: We will have to have tangible 

evidence that such inaccurate statements were submitted, 
-

before v,e would even consider taking such drastic acti'on 

as to this man wh.... suorn to do his duty, an~ apparently, 

- ,.. 
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has been sincere. , 
1 ' 

The Commission asks that counsel disclose in court 

the source of his allegations, so that we may weigh this 

most unusual and most serious cliarge. 

CAPT IN SANDBERG: We heard that from a number of 

members .of· the Philippine press section. I don't know 

their names, _but we would like to make this suggestion: 

If the Commission does not wish to take action on such .. 
necessarily insubstantial grounds, as we can see, we ask , 

if it would ·be possible for the Defense to be supplied 

with a Tagalog interpreter, so that we may have some check 

on the interpreter. 

GENERAL REYNOLDS: The interpreters, of course, serve 

the Commission, the Prosecution, and the e ense: ·-- r- s-ee- -

no objection to having an ~dditional one to work directly 

with counsel. 

But ·this is a most serious charge, which may have a 

very bad and harmful effect upon this young man's career, 

if he is a professional interpreter. He was carefully 

selected and, if I recall correctly, he is a university 

graduate ond has specialized in the Tagalog language. 

And in fairness to him the Commission feels that we must 

take time right now to prove or disprove this most serious 

o.nd unusual charge. 

CAPTAIN SANDBERG: Sir, we have given the Commission 

all the information we have. If the Commission ·wishes to 

hear from the persons who told us that, that is a matter 

for the Commission to decide. 

GENERAL REYNOL-BS: \Vell, by all means; let us put 
"' 
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· him on the stand. 

Wil:1-.the Prosecution swear the-witness, please? 

ARMANDO MALAY 

called as a witness on behalf of the Commission, being 

first duly sworn, was examined and testified as· fo·llows: . . . - .. 
GENERAL REYNOLDS: Qualify him as to his own lmow-

led~e of Tagalog. 

Q (By Major Kerr) Do you speak Tagalog? 

A Yes, sir. 

Q Wher~ did you learn Tag~log? 

A I am a native born Tagalog. 

Q Have you attended schools1 -
A No, sir. 

A In English I have had elemeritary,high school and 

college education. 4 

Q And where did you attend college? 

A University of the Philippines. 

Q Did you graduate from the University of the 

Philippines? 

A Yes, sir. 

Q Where do you live·? . . 

A I live in Coloocan, Rizal. 

Q Where is tha~ located? 

A That is north of Manila. 

Q In what province? 

A That is the Province of Rizal. That is •a Tagalog 

province. 

Q Have you ever interpreted in court proceedings_? 
-; 
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A _Yes, sir. Not officially, but I volunteered my 

services in case an interpreter -happens to be unavailable. 

-Q . Will you tell the Commission in what courts or. types 
. . 

of· courts you have -just volunteered your services? 

A Well, in the last investigation of . the National 

Pevelopment Scandal, I volunteered to interpret for the 

Chinese; in other words, r ' put qu~stions in Tagalog to the 

Chinese from English. 
. . 

Q Did you interpret from Tagalog into Engli~h? 

A From Tagalog -- yes, sir. 

Q And you have interpreted both from English into 

Tagalog and from Tagalog into English, is that · correct? 

A Yes, sir. 

Q Have- ypµ had other exper en er.--------..,,._____ 
A Well, I remomber that in a certain case about five 

years ago, in a celebrated abduction case, I translated 

a song, the words of a song in Tagalog, to English, for 

the benefit of the Court. 

Q Are there different types of dialects in Tagalog? 

A Yes, sir. Certain phrases have different meanings 

in different localities. 

Q What is the difference, for instance, in the phrase-

ology of .T~galog in Batangas Province and in Manila? 

A . Batangas Province has phrases that h~ve a meaning 

entirely kn.own only in Batangas, but not known in other 

Tagalog provinces. 

Q Are you familiar with those phraseologies used in 
. 

Batangas Province? 

A More or less, sir. 
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Q You are amiliar with the dialect employed in 

Batangas? 

A ~es, sir. 

MAJOR KERR: All right, sir • . 

GENERAL REYNOLDS: General Lester, a member of the 

Commission, will interrogate the witness. 

GENERAL L~ST$R: I would like for the reporter to • . , 

read the ailegat~o~ ·by the counsel for · the Defense which, 
- y .... 

in effect, stated that the tro.nslation was false ·to such 

an extent that the testimony was "scandalo"'ts •11 

Will you read that ;n ~l? 

(The portion. of the record referred to was read by 

the reporter as follows: 

________.__.,eAPTA-I-N ANDBERG • Commission please,-
_ ,........_..tWUlii~~~~.1:'.=.::~:.J__- ~-

·the Defense has been informed during the recess 

that the transl~tions, interpretations by the ' 

Tagalog Interpreter, were false in a number of 

respects, in a manner that amounts to being 

scando~ous. We are at a disadvantage, the 

Defense is, in that we do not have any Tagalog 

Interpreter. We would like to move at this 

) time that the last Interpreter be permanently 

disqualified from interpreting herearter.") 
,, 

EXAMINATION ON BEHALF OF THE COMMISSION 

Q (By General Lester) Will you state your name? 
:.... 

A Armando Malay. • 

Q Your r0sidence? -. 
A 142 A. Mabini, Coloocan. 

Q Profession? 
.. ,. 

\ .. .. 
:, . , I 
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A Newsp~perman. 

Q Do you understand that any question po~ed ~Y this 
. I . 

. Commission to you which tends to degrade and incriminate · 

you, you a.re at liberty not to answer? Do you understand 

that'? 

.-A Yes, sir. 

Q In answering any questions that might tend to in-

criminate you, do you understand that you might be subject 

to punishment by a court of law, if subsequent to this 

case legal remedies for other persons were involved? 

A Yes, sir. 

Q Knowing that, you are willing to testify? 

A Yes, sir, because I wan,t the Defense and the Prose-

ution tog the full benefit of the testimony, and not 

Q Are you the source of information to the counsel 

for the Defense, which contains the allegation wh'ich has 

just been read from the record a second time? 

A I and three other Filipino newspapermen talked about 

.wrong translations we heard this afternoon, and I don't 

know how i~ happened to get to the ears of the Defense. 

They asked me, and I said "Yes." 

Q Will you state specifically the case of n wrong 

translation, or .as many as you lmow? 

./. A Yes, sir. Right here this afternoon, sir, I heard 

a witness say twice --

Q Just a moment. Which witness? 

A May I look at my notes? 

Q Consult your notes. These were made at the time 

the witness was being interviewed, is that correct? 

,. 
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A Yes, sir.• 

(Referring to notes) It is either the Witness 
I 

Ignacio Banawa or the Witn~ss Casimiro Garcia, either one 
-of them. I heard this witness say twice that he went to 

a barrio -- he used the word 11Kanluran," of his own barrio. 

In other words, ·he means a barrio east of his own barrio, 

but the translation that the Commission got from the 

Interpreter was.- ."west, 11 which 1~ the ppposite direction•.• 
Q Well, what bearing did that have on the issue at 

stake? Did it have any material bearing whether the 
0 

witness went east or west? In what way did it invalidat~ 

the testimony? 

A If a person -- if a witness says he went east, and 

the translator says he went west, I think the whole tes­

timony becomes wrong, sir. A direction is a very i!Jiport-
' 

o.nt :oatter. 

Q It might be in some case, but in this case what 

bearing did it have what the direction was? 

A It has o. very 1mportant bearing in my mind, sir, 

because if a man goes west, says he went west, and he 

testifies on events that happened in the direction which 

is west, but the Commission hears that he went east, and 

it subsequently turns out that there was nothing that 

happened in the east, don't you think, sir, that the 
I 

whole testii:1ony would be jumbled? 

Q Do you recall to what barrio you were referring 
...

when this . alleged translation was "east," instead of 

"west," or vice-versa? 

A One witness, I believe, sir, said that after 

• r 
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A Yes, sir. ell, this is a phrase which I said 

might -- which is peculiar to Batangas, but I know that 

it is wrong, because -- one weakness of the fellow with 

the white hair, I think the last one, who said that he 

hid behind the house in a place, the adjective he used 

was "masukal. 11 Now, in Batangas, sir, 11 casukal" means 

a place where there are shrubs and to.11 grass. The 

Interpreter gave the translation as 11 dirty, 11 Do you 

remember that? He said, 11A dirty place, 11 which is 

entirely different. A dirty place is not necessarily a 
/.

place where there is tall grass, and tall grass need not 

___ _;:;;;b~e___;a._._;.:.d=irty place; it could be a clean place, although 

there is grass covering it. But the Commission got the 

impression he hi~ in a yard which is dirty, which is a 

wrong translation of the word '"'masukal. 11 It means 

"weedy," sir, but 

1694. \ 

escaping trom his own barrio he hid in another barrio, which 

is . east, he -sa~d, because he used the ··word "Silw:igan",; ' he 

US8d the WOrd 11Kanluran II Which means 11WeSt 11 -- he Went to 
. ' . 

. a barrio west of the barrio where he originally lived. _When 
J 

. the Commissi heard th~ i~terpretation, it was "east. 11 

think that was· said twice, sir, ,and I called the attention 

of my colleagues to that and ~e p~ssed notes, 

Q Well, what was the correct translation? 

A It should have been "west," sir. 

Q Instead of 11 east 11 ? 

A .Yes. 

Q Were there any other wrong tro.nslations that you 

heard? 
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---

GENERAL DONOVAN: I didn't get the impression he was 

•. in the yard; I got the impression he was in the carabao 

wallow• 
.. 

THE WITNESS: There you are, sir. 

GENERAL DONOVAN: That is a dirty place. 

THE WITNF.SS: What the witness said, sir, was "masukal," 

a place which is not mowed, where there is tall grass. 
~ ... ,,,. ' 

Q (By GE:neral .Lester) We have gotten that idea. Will 

you pass 0~ to any other item that was a wr~ng trans'iation? 

A Today, sir, that is all that struck my att_ent1on, the 
. . Q 

three cases, but previous days I have not been satisfied 

with the translation. Right now I can't tell you, but I 

am. sure that we have talked it over with the other 

- --~----reper-te11-s- -and- wa- ar...e- ag.r.eed that , there 1 somethin 

~1th the interpretation•
• 

GENERAL LESTER: -Has Defense counsel any questions 

to ask the witness? 

CAPTAIN SANDBERG: No, sir. 

GENERAL LESTER: You may stand down. 

(Witness excused.) 

GENERAL REYNOLDS: The Defense made a most unusual 

and most drastic charge against this interpreter. The 

Comaission has now heard the complainant, and asks 

oounsel if he considers these things material, even tho~gh 

the statements made by the complainant were wholly true? 

Did it have any material effect wh&tever on the substance 

of the testiz:lony? 

COLONEL CLl\.RKE: In these two particular· ins~llllces, 

• yes, slr. We have guerrilla. activ~ties placed in various 

....."" . . ,. 
....-. 

. ., 
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barrios, various pl~ces. If he tells us that he went this 

~ay (indicating), and there were no guerrillas, he went 

-west _wh~n he meant east, then we don't know where we are; 

we have these guerrilia'bands placed there. 

, not only as to these particular questions, sir, 

but throughout the translat~ons -- the interpretat.ions, 
. . 

rather -- by this one inte~pr~ter, we are not sure, wh~n 

we know these things have happened, that any other part is 

or 1s not correctly translated. We cannot feel safe unless 

we have some assurance we are getting a correct and literal 

translation. 

GENERAL REYNOLDS: The charge was made as "so er­

roneous as to be scandalous," which is a most unusual 

c arg-e-;--a-nit--tmf'"tommi-ss±on-is unable--to- see - MY-thing,------­

scandalous, or any material effect it would have on the 

general picture. 

CAPTAIN SANDBERG: I would like to explain, sir, 

that when I used the term "scandalous, 11 I was thinking 

rather of the gravity of ·the proceedings here. This is 

a capital case; testioony is of the cost extreme import­

ance. And to have inaccurate interpretations in a matter 

of these proceedings I think would be scandalous. I was 

not referring, sir, and I should like to make myself very 

./·clear on this, to anything involving the Interpreter, to 

the good faith, or anything else connected with him, be­

cause I .am sure he has acted properly in accordance with 

his own abilities. But we do feel that in the importance 

of this case, that it is a very serious matter. 

GENERAL REYNOLDS: I would like the reporter to read 

. 1696 



.. . - - back the statement or counsel on which this matter was 

first introduced before the Commission. 
/ 

(The portion of the reco~d referred to was read by .. 
the reporter as foliows: 

"CAPTAIN SANDBERG: If the Commission please, 

the Defense has been informed during the recess 

that the tra'nslations, interpretations byte
.• ~ 

-TagQ.log Intetpreter, were false in a n'umber ot 
.,_ . . ... 

respects, ·in a manner that al_!lounts to being 

scandaloU$. We are at a disadvantage, the 
Q 

Defense is, in that we do not have any Tagalog 

interpreter. We would like to move at this time 

that the last Interpreter be permanently dis-

. ied from interpreting hereafter. 11 ) 

GENERAL REYflOL'6'~: Now, th~ witness who came before 

the Commission stated that there were three others with 

whom he conferred. The Collllilission would invite, since we 

do not lmow who they are, cannot summon them, those thl;'ee 
' additional persons to come forward, one by one,. be sworn, 

and state w~at they lmow. 

MR. ARMA11DO MALAY: If the CoIIIIilission please, this 

gentleman (indicating), representing the Manila Post, and _ 
.... 

this other one (indicating), lmows Tagalog, the Manila 

Times. 
-GENERAL REYNOLDS: Very well. They may cone forward 

one at a tine and be sworn. · 

ANATOLIO LITONQUE 

called as a witness on_ behalf of the Commission~ being 

first duly ~worn, was ~~ined and testified a~ follows: 

- ,-
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· Q (By Major Kerr) What is your name? 

A Anatol1o Litonque. 

Q ·And where do you 11ve? I 

A I live at 463 Esmeralda, Manila. 

Q at is your occupation now? 

k am a newspaperman. 

Q What newspaper? 

A For the Manila Times. 

Q What schooling have you had? 

A I finished B. A. and u. B. in.the University of the 

~flippines • 

Q You have the Bachelor of Arts degree from the 

University of the Philippines? · 

es, si~,:-.----------=--------~--------
· '{ 

Q You speak Tagalog, of course? 

A I speak Tagalog. 

Q Have you ever interpreted in a court or other pro-

ceedings? 

A I have never. 

Q You have never interpreted from English to Tagalog 

or from Tagalog to English? 

A I did some translation when I was in the Philippine 

Herald, ,men I was on the staff of the Herald • 

./. Q f What was the nature of that translation? 

A I translated -- I wrote some stories from Tagalog 

into English, because we had a -Tagalog paper then, the 

B. D. P. 

Q Are you familiar with the dial eot of Tagalog spoken 

in the Batangas Province? 

••'- ,, 

r 

• . 1, 



A (Pause) I am familiar. 

Q You are generally familiar with that dialect? , 

A Generally, sir. 

Q ~ And you are tamiliar ·with- .the types or phrases they 

use there that are not used elsewhere in t~e Philippines? 

A ·ram, although I admit that there are peculiar ex-

pressions that I hardly can understand_. 
, " .. "r.' 

·EXAMINATION ON BEHALF OF THE COMMISSION 
~ 

' 
Q (By· Ge n~~~l Lester) You understand that you are not 

required to answer any question ·by this Commission which 

woul~ tend to incriminate you or degrade yo~ or humiliate 

you;•do you understand that? 

A Yes, sir. 

Q You. have heard the alle atfons made b the Defense 

couns~l as to translations having been false to such an 
I . ;:::::::_ 

extent that it was "scandalous." " Did you hear that? 

A I did, sir. 

·Q Did you make such a statement to the Defense counsel? 

A I didn't. 

Q Did you hear any' g~ossly incorrect translations made 

by any witnesses -this afternoon, before this Commission? 

A I did, sir. 

Q Will you state to the Commission what those in-
. . 

correct translations were? 

A Particularly --

Q And who was the witness?. 
A I would have to look up in my notes. , I think it was ~ 

one of the last two witnesses. 
. "-.Q Was it an elderly gentleman? 
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A I think it was Bana\Va, if I am not mistaken; Ignacio 

Ban~wa; when he talked about machine guns being put -up at, 

the crossbg • . 

Q Yes. · 

A ' And t · e was a particular word that the interpreter 

used, as :the pre~ious witness stated -- when .the witness, 

when Banawa said he went "kanluran." 

Q The srune incorrect translation of the word "east" for 

"west", or vice-verso.? 

A Exactl!, sir. 

Q What other incorrect translation do you allege? 

A That is the only translation I noted and talked about 

with the other fellow reporters. 

Q 

testimony, in your opinion, was incorrectly translated? 

A I have not, sir. What I noticed was that the 

translator had some difficulties, because sometimes the 

witnesses could not get the questioning of the ·Defense. 

Q .You noted the very involved phras·es of past-perfects 

and conditionals, and various turned phrases which are 

difficult to translate in any other language? 

A Yes, sir. 

Q How many lunguages do you speak? 

A ../. I speak three languages. 

Q You are thoroughly familiar, then, with the diffi-

culty of any language whatever, what the French call 

the expression for II the phrase is turned, 11 a difficult 

translation? 

A Yes, sir.; especially Tagalog. 
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·Q You know when ou are talking . to a witness who ,is 

noJ too literate, slightly illiterate or not too well 

educated, the difficulty of expl_aining ·meaning? 

A That is .what I said, sir. 

Q You know the necessity for circumlocution a.,nd re-

phrasing to explain to the man? 
.,A Yes; sir. 

... .Q In ~iding him? -;, 
·. .. 

A Yes, sir. ~ 

Q There is no other way for an interpreter to do, is 

there, from time to time? It is impossible for hfin to 

make a liter~l trans].ation to a vdtness who cannot under­

stand it, isn't it? 

A I believe .so, sir, although I believ~, too, that 

the proceedi.J:lgs can be made to be con uc ~crmure xpe<M:-----­

tiously if better interpreters an.chosen. 

Q What other incorrect translation do you allege was 

made this afternoon? We have got the 11 east 11 and "west" 

one; now, v,hat other? 

A There were a number of -- I don't remember other 

phrases now. 

Q Do you consider this one incorrect translation which 
'--" 

you alleged, "east" for "west," or 11west11 for "east," to 

be false and scandalous? , 

A No, sir. 

GENERAL LESTER: Has the Defense any questions?. 
....CAPTAIN SANDBERG: No, sir. 

GENERAL LESTER: Stand down. 

(Witness excused.) 
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GENERAL RUNOLDS: The next witness may come forward. 

FELIX CJONZALES 

called as -a witness o~ behalt or the Commission, being :first 

dulyi sworn, as examined am testified as follows: 

QUALIFYING EXAMINATION 

Q (By Major Kerr) Will you state -your name? 

A Felix Gonzales. 

Q Where do you reside? 

A 334 Santa Mesa. 

Q What is your occupntion? 

A Reporter. 

Q A ne~spaper reporter? 

A Yes, sir. ,....., 
---W th what Pl per? 

With the Manila Post. 

Q What education have you had? 

A Up to coll.ege. I didn't finish college. 

Q How long did you attend college? 

A Four years. 

Q What college? 

A University of The Philip~nes. 

Q Do you understand Tagalog? 

A .../. A little, sir. 

q What do you mean by 11 a little"? 

A 1?/ell_, I' am not an expert on Tagalog. 

Q What language do you speak well? 

A I speak Spanish better tha.n Tagalog. 

Q And of course you speak English? 

A I speak English. 
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Q Any other language? 

A No, sir. 

Q Are you-familiar with the language of Tagalog as · 

generally used in Batangas Province? 

A No, sir. 

Q You . are not familiar with that dialect? 

A No, sir. . ' 
, 

~ 

.. ' 
' 

Q Do you consider yourselt wel~ qualif~ed to translate 

Tagalog into English or English into Tagalog? 

A Very much less. Q 

MAJOR KERR: That's all • .. 

GENERAL LESTER: Does the Defense Counsel care to 

ask this witness any questions? 

COLONEL CLARKE: No, sir • . 
NllR""AtllElNO~DS. Are- there- others ho-have-madtt-----

.. 
charges about the young man who served as Tagalog inter­

preter ·-

GENERAL LESTER s The witness may stand down. 

GENERAL REYNOLDS: -- who desire to be heard? 

~ (Witness excused) - _ 
' 

GENERAL -REYNOLDS: If not, ~he Commission will with-

draw for- deliberation. 

(Whereupon the members of the Commission retired for 
" executive session). 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session• .-. 
The following question is directed to Senior Defense 

Counsel: -In view of the testimony presented to the Commission 

does Senior Defense Counsel desire to request the Commission 

\ 
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to · recall either or both of the witnesses whose testimony 
. . 

was 1n question this afternoon for interrogation through 

another inter.prater? 

Yes, sir. 

The Commission will hear these wit­

nesses at 7_:30 tonight if' they can be made ava1lable. 

CAPTAIN PACE: I'm not quite clear, sir, who they 

were. 

MAJOR KERR: Does Defense Counsel recall which wit­

nesses were referred to? 

GENERAL REYNOLDS: It is very easy to tell from the 

record. One is said to have used the word "east 11 when per-
"\

haps he said 11west 11 , and in the other case he testified to 
r-' 

e ing ffia. 'd11"'tyu---p11rce herr11e-7I[a r hav sai:d- h we. 1-n-·a------

" grassy11 or 11bushy11 place. 

CAPTAIN PACE: Is that the witness who testified that 

-from the position where he was behind the house he saw the 

Japanese put up a machine gun and fire it, and the one where 

so much discussion was had over what he was able to see in 

one minute? 

CAPTAIN SANDBERG: That is correct. 

CAP'.PAIN PACE: That witness is Garcia. He is the 

one who testified about escaping from his barrio and return­
./. 

ing two days later to his sugar mill where 63 people were 
\ 

killed and 5 people were injured. The other one is Banawa, 

/ I believe. 

GENERAL REYNOLDS: Are those the two witnesses? (No 

respons~). 
r 

The Defense made the allegation. It should be prepared 

" 
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to stat~ the identity of the witnesses whom they have re­

quested be recalled. 

CAPTAIN SANDBERG: We think ·that it was Casimiro 

Garcia and we suggest that the reporter would .be able to 

definitely ascertain that fact. 

GENERAL REYNOLDS : Very well • 

After interrogation of the individuals whose state-.. . ... -
ments led to this ~serious _,barge which caused Captain Sand-

berg of Defense Counsel -~o charge that translations were 

"so inaccurnte as to be scandalous II or words to that effect, 
Q 

the .Commission finds the serious chP..rge agains~ the officJal '' 

interpreter to be unfounded. Ori the contrary, the alleged 

inaccuracies of translation are considered by the Commission 

to have been immaterial. 

In future, whenever a witness who . speaks Tagalog 
v 

appears before the Commission and- in view -of the··-different 

meanings attached to words or expres.sions in the several 

regions of the Philippines, a second interpreter will be 
• 

provided,if one is readily available and qualified,as a. check 

on the accuracy of Tagalog translation~. 

The Commission expresses its regret to the interpreter 

for the charge made against him which the Commission considers 

to have been unjustified. The status of the interpreter 

will remain unchanged. 

MAJOR KERR: Sir, I am just informed that both of 

those witnesses he.ve been dispatched to their homes in Taal. 

If the Commission so d~sires we shall send another car to 

intercept them and · endeavor to get them back. 

GENERAL REYNOLDS: The Commissio~ does so desire and 
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will . now recess until 7:30 this evening to hear those two 

witness·es ~ · · " 

Does Piose.cution have other witnesses available for 
. 

interrogation at this time? 

CAP ~IN PACE: It does, sir. 

GENERAL REYNOLDS-: Proceed. 

CAPTAIN PACE: If it please the. commission, the Prose-

. cution has finished the presentation of evidence on Bill of 

Particulars No. 43. It is now ready to begin the presenta­

tion of evidence in the case covered in Bill of Particulars 

paragraph number 44 and to continue with the presentation of 

evidence in the case with respect to Bill of Particulars No• 

.1. 

Cipriano de la Pena. 

CIPRIANO de la PENA 

called as a witness on behalf of the Pr_osecution, being first 

duly sworn, was examined and testified as follovlS through 

Interpreter Lavengco: 

CAPTAIN PACE: If it please the Commission, this case 
-

is 'dealing with the mun.icipality of Cuenca, which is also in 

Batangas. On Exhibit 243 the town, the head of the municipal 

government ,of Cuenca, is located two kilometers east of the 

southern bay of Lake Taal. 

GENERAL REYNOLDS: If this witness is to be interro­

gated through a Tagalog interpreter, the Commission desires 

a second interpreter to sit with him and to check on his 

· interpretation. 

(Whereupon Interpreter Gojunco was called upon to act 

as second interpreter.) 
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D~T EXAMINATION 

Q , (By Captain Pace) Give your name, please. 

A · (Witness talking 1n ~ative d~aleot.) 

CAPTAIN PACE: Will the Interpreter stop the witness 

and 

THE \IITNESS (through the Interpreter): Cipriano 

de la Pena. 
' ~ 

Q (By Captain Pace) _W~re ·do you live?.• . ·...: 
A Barrio Dita. , -

CAPTAIN PACE: The Commission will tind that about 

three kilometers northeast -of the town or Cuenca. 

Q (By Captain Pace) Did you live there .on Fe~ruary 3, 

A No, sir. 

Q Where did rou live 
<..,

A Barrio Butal east or Dita. 

Q How far east? 

A It was about one kilometer from Barrio Dita. 

Q What happened on the morning or February 3rd? 

A We were caught by the Japanese at Barrio Butal where 

we live. We were taken to Barrio Dita. 

Q What happened to you 1n Dita? 

A In the afternoon we were tied with .hands behind. 

Q How many ot you were there? 

A We were ·21. 

Q What happened to you then? 

A We were taken to Binaglunang near the ravine. We 

were 21. We were shot. My companions who die were -tnrown 

into the ravine. 
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Q What killed your' companions? 

A Guns. · . . 

Q_ Were all 20 of them killed? 

A Yes, . sir. 

.Q Were wounded? 

A I fell dQWl1. Those who were dead fell on me. When 

I regained consciousness it was quite dark. 

Q Were you injured? 

A I was not injured but I fell. I lost consciousness. 

CAPTAIN PACE: You may cross examine. 

CROSS EXA14INATION 

Q (By Captain Reel) I thi~ you said that on the third 

day of February you were caught by the Japanese at 
,..,;_ 

-------...1.-U-......_--"5,l,J,t_~e:Llti!_t_he name of the rovince. Do you know 

the name of th~t province? 

CAPTAIN PACE: Butal; B-u-t-a-1. 

CAPTAIN REEL: Butal? B-u-t-a-1? 

CAPTAIN PACE: Yes. 

Q (By Captain Reel) I think you testified that you were 

caught by the Japanese at Butal. Is that correct? 

A We leave the Barrio Butal. vre were taken to Dita. 

Q Will you tell us what you meant when you said you 
/ ' --were 11 caught11 at Butal? 

A When we./were caught we were taken there at that barrio 

at that time. 

CAPTAIN REEL: Will you ask the witness again what he 

meens when he says "caught 11 ? _ Was somebody chasing him? Was 

he running? Let's find out what he means by the word 11c~ught 11 • 

(Whereupon Interpreter Lavengc~ interrogated the wit-

ness.) 
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THE WITNESS (through Interpreter Lavengco)-: I was 
I . 

c~ught in Barrio Butal and we were tak.en· to Barrio Dita and 
.. 

they caught us there.. . 

0., (By Capta~n Reel) Were you engaged in 
' 

fighting. the 

Japanese? 

A No, sir. We were driven there. 

Q Were you at the t1~e you_wez,.e caught with any persons.. . 
who were guerrille.s? ' 

~ 
A 

. . 
A We not help guerrilla companions. 

Q_ Were any guerrillas caught at Butal on that day? Q 

A No, . sir. 

Q Do you know of guerrilla ac~ivity at Butal? 

A I do· not lmow of any. 

Q Did you go into the ravine of ~ r Ol'm-AC~.&.:U-A---------­

INTERPRETF.R LAVr;NGCO,l ¥11111 you repeat th~t, 'sir? 

CAPTAIN REEL: Did you .go into the ravine of your own 

accord, of your own volition? 

A (Through Interpreter Lavengco) Yes, sir. We were 

pushed over. 

CAPTA~ REEL: No further questions. 

(Witness excused). 

CAPTAIN PACE: Mrs. Pi.mo. 

VALENTINA RUIO 

called as a witness on behalf of the Prosecu~ion, being first 

duly sworn, .was examined am testified through Interpreter 

Lavengco as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Will you give your name,. ple_ase? 

A (Through Interpreter Lavengco) Valentina. Rime. 
. ~-

.\ 
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Q·. Where do you live1 
.. 

A Barrio. Labac, Ba~angas. Barrio Labac, town of 
.. 

Cuenca, Batangas. 

~ T~t 1s ri.ght on the edge of the town of Cuenca.; 

is that ri ? 

A Yes, ~1r·; Cuenca. 

Q Did you live there on the 6th day of February, 1945? 

A Yes, sir; I did. 

Q Will you describe what happened nt 9:00 o'clock that 

morning? 

A I and my _child was taken by-the Japanese and taken to 

a house where many people were assembled. 

CAPTAIN PACE: Will the reporter rend ·the answer? 

Answer reaa) ,. 

o (By Captain Pace) Is that near your house? 

A Very near, sir. 

Q What happened after you got to this other house? 

A All the men uere taken by th€ Japanese. 

· ../. 
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Q · About how many men were taken from the house by 

the Ja~nese? 

A More or less 50~ . 
Q Were your father and brother in that group_? 

A Yes, with them. 

Q f.fter the men were taken out of the house, what 

happened then? 

A Three women were taken., . Tnree women were taken out .. ... .... :.--of the house. The three were taken out of the house with 

two soldiers, other soldiers. 
0 

Q What time were they taken out of the house? 

A Three women were taken by two Japanese soldiers, 

told that they would be taken to their homes. 

Q What time were they taken out of the house? 

A About 5' o'clock 

Q Did these three women return? 

A The three women returned and they were told to 

return because they were told that the hole was not yet 

ready. 

Q What kind of a hole was it? 

.A The three women said the Japanese were digging the 

hole. 
0 

Q The Japanese told the viomen to go back, because it 

/wasn't reedy? 

A Yes, sir • 
.-CAPTAIN REEL: Sir; we object to that question, sir, 

what the unnamed Japanese persons told other women who 

may have.told this witness.-

GENER~L REYNOlDS: Not sustained. Proceed. 
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CAPTAIN PACE: Did the witness answer the question? 

.!NT.ERPRETER LWENGCO: Yes, . sir. 

Cf.PTA N PACE: What was the answer? 

THE REPORTER: The answer ·was "Yes, sir". 
\ 

Q -Captain Pace) Will you tell what. the women said 

the Japanese told them? 

A (Through Interpreter Lavengco) The Japanese told 

the girls to return because the hole was not ready, and 

the women told me that we would be taken to the hole. 

Q So what did you and your son do then? 

A When we learned that the Japanese will kill people, 

I and my child escaped. 

Q Now, have you ever seen any of the - 50 men who were 

·taken from the house, stnce that date? 
- - - ·---

A We have not seen any of them, from that time until 

now. 

Q How many women and children were in the house when 

you and your son escaped? 

A More or less 100. 

Q Have you ever seen a single one of those women or 

~hildren since f het date? 

A From ti}f time until now, we don't see any. We have 

not seen any ·~ rrom that time until now. 
I 

Q You ~ ew most of those men and most of those women, 

did you? .(ft _ 
A I know some. I do not know the thers. 

I 

CJ\PT.t-.IN P/1CE: You may cross-examine.. ~ 

CR0SS-IDC/1MINlTI0N 

Q (By Captain Reel) Have many people evacuated or been 

.. 
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evacuated, sent away_-- so the Ittterpreter will understand -­

h~ve many people been evacuated trom the Town ot Kambog? 

INTERPRETER LAVEHGCOs Wili you repeat the queation? 

A (By Captain ·Reel) Have many people been evacuated 

trom the town or barrio ot Mambog? 

CAPTAIN ·PACE: He -will understand better if you ·w111 

call it "sitio"·, 1t. is smaller than a barrio. 

CAPTAIN REEL: ~ -1f.d13rst~d she lived 1n barrio 

Mambog, Town ot Cu'-enc~( 1it I am 1ncor~ect, I appreciate. the 

correction. 

CAPTAIN PACE: I am told tbey call it "sitio~ 11 

Q (By Captain Reel) To put the question with the correc-

tion, have many people been evacuated ·tran th~ si~io or llambog? 

A (Through Interpreter Lavengco) Only two families were 

not there. _ That -~ whY.. t_hey were not with the others. · . --· -- - - -· -·- '-- - ~----
i . 

Q I menn, sind'e the incrident referred to, during the · 

warfare, were many families evacuated, sent away, from sitio 

Mambog? 

A Only those two families. I and my child were able 

td escape. 

Q Do you mean that since the war, and after this in-

cident, only two families have moved away from sitio 

llambog? 

A Yes, sir. 
; 

Q Now, you didn't see any hole yourself? 

A No, sir. 

CAPTAIN ~L: That is all. 
-~. 

CAPTAIN PACE: Thank you. 
(Witness excused.) 

r 
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CAPTAIN PACE: Mr. Maulion. 

LEORADIO lllULION 

. cailed as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn through Interpretor Lavengco, was examined 

and test ed ~hrough the Interpreter as follows: 

DIRECT EXAMIN/1 TION . 

Q (By Capt2.in Pace) ·' Gi'~e your name, please. 
., . . ' .. 

" " • t :,

A Leoradio Mauiion. · ~ 

Q Where do you live? 

A Barrio San Felipe in the town of Cuenca, Batangas. 

Q Did you live in San Felipe on 14 February, 1945? 

A Yes, sir. 

Q ·w111 you t~ll what happened about noon of that date, 

_____,__ _ _ R}ease?_ 
- . 

A On February<i4, Wednesday, at noon I was caught by 

six Japanese. 

Q What happened to you then? 

A I was caught at the barrio of San Felipe. My hand 

was tied behind me. 

Q -Yes? 

A Afterwards I was taken to barrio Taisan, west of 

the town of Cuenca. 

Q How far west? 

A One-half kilometer. 

Q What happened to you when you got to that barrio? 

A When I was there I saw 24 civilians tied. I was the 

25th • 

Q What happened to the 20 people? 

A At 8 o~clock in the evening, we were taken to barrio 

\ ' .: 
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San Juan, west of Taisan. 

Q What happened to you at San Juan? 

A When we arrived near .the hole, we were bayoneted. 

Q How many of you 

A I was· 
,, 

the last. Then I received two bayonet ~~unds, 
·. ~ 

one in the arm and the other on the side. 

Q How many men were bayoneted aheed of you? 

A 24. "\ 

Q Where ~ere your bayonet wounds? 

A On my arm and at my side. 

Q What happened after you were bayoneted? 

A After bayoneting, we were covered by dirt, but I 

was not covered. 

Q You were all in the hole, weren't you? 

A Ye-s, --r ·was- in- the hole,--but -I- wa-sn.!-t-.cov..er.e he.caus ..______ 

I leaned against the wall. 

Q Were the other 24 men covered? 

·A Yes, sir. ,.. 

Q Did they die? 
,. 

A Dead. 

Q Did you escape? 

A After covering the hole, the Japanese left. I untied 

myself and then I _l~ft. 

C/.PTf.IN PACE: You may cross-examine. 

. CROSS-EX/,MIN!.TION 

Q (By Captain Reel) Will you ask the witness ~hat he 

meant when he said that on the 14th of February, 1945, at 

noon, he was 11 caught11 .by six J apanese? .,: 

A- (Through Interpreter Lavengco) I was caught at 

,,· 
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. 
barrio San Felipe by the six Japanese. 

Q What were you doing.., when you were "caught"?. . . 
. . 

A .r came from the fields. 

Q Were OU a lone? J 

A. We were two. 

Q Who ·was your companion? 

A. · ~Y ·cousin. 

Q What had you been doing in the fields? 
..... 

A I have taken care of a cow. 

Q Were you a guerrilla? 

A Nq, sir. 

Q Did you help th0 guerrillas? 

A No, sir. 

Q Was y__o_ur ~9u:3in a gu~rrilla? 

A No, sir. 

Q Did he holp the guerrilles? 

A No., sir. 

Q Did you run when you saw the Japanese? 

A I was not running. 

Q Well, what do you mean, then, when you say you were 

"caught"? 

A I was caught. 

Q Now, was there _Jlny fighting going on in San Felipe? 

A No, sir. 

Q Did you hear any shooting at San Felipe? 

A No, sir. 

Q I think you said you went to barrio Taisan, _which 

is .about half a kilometer west of Cuenca, is that correct? 
. ~-

A I was taken to barrio Taisan. 
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Q tnd what time did you get there? 
I 

A It was noon _whe~ I was caught. 

Q What time did you get ~to barrio Taisan? 

A It was not yet 1 o'clock. The sun was just inclined • .. 

Q And was there any fighting going on in Taisan when 
. ·- . 

you got there? 

A No, sir. ,; .. . 
. ,,, 

Q Now\ this hole thet you tol~ ab_o~t; how big a -hole 

was it? 

A Round. 

Q How big? 

The hole 1s reacP,cd like this (demonstrating). I' 

CtPTftIN REEL: May the record show that the witness 

reached his he.nds out approximately one yard?. 
- - - - -- - - -- - - - - I - --- - ---~--GENERtL REYNOLDS: Very welt 

Q (By C~ptain Roel) And 1 t was P. round hole., did you 

say? 

A (Through Interpreter Lovongco) The hole is round. 

Q How deep was the hole? 

A 15 rnetors. 

Q 15 meters deep. Now, 24. people were put into that 

hole, is th~t right? 

A 25, including me. 

Q Jmd were you standing in the hole when you were in 

it? 

A When I f all -- when I fell, I was in standing 
. 

position. 

Q · t.nd. how much space was there between the top of your 

he~d and the opening of the hole .above you? 
- , 

\ 
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A ~bout ·5 meters. 

Q About 5 mete~s. And you stood against the wall, 

the top of your head ··5 meters from the opening, while dirt 

was throwp in, is that right? 

A es, sir. 

Q And no dirt was: thrown on you? 

A No, sir; I was not covered. 

CJ:PT/,IN REEL: That is all -- just a moment; one 

more question. 

Q (By Capt$in Reel) When you were standing in the 

pole, were you standing on the bottom of the hole, your 

feet on the g~ound? 

A I was standing on the covered bodies of the people. 

Q So that before you -got intd"the hole, the bodies 
- - - - _, -

were covered; is thpt right? 

A There were a little covering ~~e hole. I wos not 

covered because I was at the side. Unless I stay covered, 

I tried to lift my feet now ~nd then. 

ClPThIN REEL: Could we hav~ an answer to the 

question? 

(The last question was read by the reporter and 

translated to the witness.) 

A (Through Interpreter Lavengco) Not yet. 

Cl~PT/.IN REE!{:- No furthar questions. 

REDIRECT EXJi.MIN/,TION 

Q (Question by Captain Pace) Is there any doubt in 

your mind that the Japanese drove a bayonet into your body 

two times? 

INTERPRETER LAVENGCO: Beg pardon? 
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Q · (By Captain Pace) Is there any doubt in your mind 

that the Japanes.e drove a bayonet into your body two times? 
. 

A (Through<_Interpreter Lavengco) I was bayoneted 
• I 

twice, one in ~the arm and one .in the side. 

Q Will you stand up and show this Commission where 

you were bayoneted? 
. 

THE WITNF.SS: This (indicating) and this (indicating). 

C>.?TAIN PACE1 The witness has indicated two wounds · 

on his left arm, and another on his lett side.
" .. .,,, . -~? 

Thank you very much. 

(Witness excused.) 
0 

GENERAL REYNOLDS: Dqes Prosecution have further 
i 

witnesses? 

CAPTAIN PACE: Yes, sir, we have more out here. · 

GENERAL REYNOLDS: Vie will recess until 7:30 this 

evening; and hear such witnesses as· you- had · schedu1ed--ror ­' v . 

this afternoon; and, if the witnesses whose translation 

is requested are available, we w~ll hear them tonight. 

The Commission 1s now in recess. 

(Whereupon at 173; hours, a recess was taken until 

1930 hours, 9 October 194;.) 
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.. 
. ' EVENING SESSION 

· (The tria+ was resumed, pursuant to recess, at 1940 

hours.) 

GENERAL. REYNOLDS: The Commission is in session. 

MAJOR KERR: Sir, all of the member~ of the Commis·sion 
' are_present, th~ Accused and his Defense counsel are present. 

The Prosecution is ready to proceed. 

GENERAL REYNOLDS: The first order of business will 

be the repetition of certain testimony taken in this after­

noon's session. The procedure will be for the reporter to 
-read the question exactly as it appears in the record; the .,, 

Interpreter will then procure the answer from the witness, 

and the reporter will record at this evening'~ session the 

questiop ~ead frJm t~is aft~oon's proceeding and the new 

answer elicited from the witness. 

Is that clear to the reportorial staff? 

REPORTER WINTER: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS : All right.• 

Remind the witness he is still under oath. 

IGNACIO BANAWA 

recalled as a witness on behalf of the Commission, having 

been previously duly sworn, through Interpreter Gojunco, 

was further examined and testified through the Interpreter 

as follows: _,,,_, 

GENERAL REYNOLDS: Remind the witness he is still 

under· oath. 

MAJOR KERR: I remind you that you are still under 

oath, having been sworn when you previou~ly testified 

today. 
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(Translated by Interpreter Gojunco to the witness.) 

G~., REYNOLD.S: Proceed. 

(Interpreter Jesus W. Vi lla-Real was called upon to-~· ' . 

act as second Interpreter.) 

MAJOR KERR: May the record show .that the Inter,Prete.J' 

now functioning at this evening's session is not the same 

interpreter who functioned at the time that this· wi~ess 

was on the stand this afternoon .. . 
. . ' 

GENERAL REYNOLDS ; - t'et ' tne record also show the .name 

of this witness. 

MAJOR KERR: It .will, sir. Yes, sir. Q 

GENERAL REYNOLDS: Very well. Proceed: 

REPORTER WINTER: "DIRECT EXAMINATION" 

"Give your name, p;J.ease." 

A (Through--Intel!-preter- Go junco) _ Ignacio _Bana,u _.._.________ 
I 

REPORTER WINTER: "Where do you live?" 

A 70 Cultihan. 

REPORTER WINTER: "On February 16, 1945, did you 

live in' Cultihan? 11 

A I live -in Cultihan. 

REPORTER WINTER: "What happened on the morning of 

February 16? 11 • 

A The Japanese arrived, and when they µached the 

crossing they fix their machine g\Uls. 

REPORTER WINTER: "Did they fire the machine guns?" 

A They fired at the houses. 

REPORTER WINTER: "What did '·they fire them at?" 

A At the houses. 

REPORTER WINTER: ''What else did they do?" 
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A They .btµ"ned my house and two people ran away. One 

was shot and the other was bayoneted. 

REPORTER WINTER: 11Now what did you do while the' · 
Japanese were doing this?" 

A I was ing 1J,l a Aplace where tall grass was located. 

REPORTER .WINTER: "D.id you leave your barrio an~ hide 

someplace?" 

A +went to Bolboc, Pisa, to hide. 

REPORTER WINTER: "Did you go back to the barrio two 

days later? 

A I went back after two days to see conditions, and I 

saw the place was burned. Some were standing burned and 

some were dead. 

REPORTER WINTER: "What did you f!M. when you got 

back?" 

A Dead people and burned houses. 
-

REPORTER WINTER: "How many dead people did you 

find?" 

A More or less 70. 

REPORTER WINTER: "How had these 70 people been 

killed?11 

A Some were bayoneted; some were shot. 

REPORTER WINTER: "Now, I did.R't understand just 

where you were when the -.f'apanese mounted the machine guns." 

INTERPRETER GOJUNCO: May I beg your pardon? 

GENERAL REYNOLDS: Let us show that this comes by 

cross examination, please. 

REPORTER WINTER: "Now, I didn't understand just 

where you were when the .Japanese mounted the machine guns." 
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r A I was behind 'thELhouse. 

REPORTER WINTER} "You were b~hind your home. . Howr . . 
· far away were you from the machine guns?" 

A 
I 

Around 20 meters. 
i 

REPORTER WINTER: "And were you out of sight of the 

Japanese?" . 
A My house was between the Japanese and me~ 

·' -
REPORTER WINTER: 11 You mean rou· we!e. 1,.n .. front or . 

'\ - ., ~ ... 

your house?" 

A A little inclined; a little bit inclined; a little 

bit inclined. 

REPORTER WINTER: . "Well, now, were you in a position . 
w~ere the Japanese could see you if yo~ ere in back of 

yo~ house?" " ,. ,. 

INTERERETER GOJUNCO: - May L- beg- your ,-pardon,-please~ 
(., 

REPORTER WINTER: "Well, now, were you in a position 

where the Japanese could see you if you were 1n back of 

your house?" 

A The Japanese could not see . me. 

REPORTER WINTER: ''-But the Japanese couldn't see 

you from where they were in the middle of the road with ..-

machine guns, is that correct?" 

A I could see them. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will interrupt and 

go back to the question which reads, "Well, now, were you 

in a position where the Japanese could see you if you 

were in back of your house?", and ask the Interpreter to 

secure a new answer to that question. 

REPORTER WINTER: The question is:· ''Well, now, were . 

·,.. . ... . ~- . 
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you in a position where the Japanese could .see ' you if you 
. . 

were in back of your ·house? 11 

A The Japanese could not see me •. 

GENERAL ~YNOLDS: Then ask. the witness if this 

statement is co ect, whicl1"1s his former answer: "If 

the Japanese had- come my place, : they would see me. 11 

. . 
INTERPRETER GOJUNCO: May-'i beg your pardon, please? 

GENERAL REYNOLDS: His former answer was: "If the 

Japanese had come my place, they would see me." Ask him 

if that answer is correct. 

(Tra~lated by Interpreter Gojunco to the witness.) 

A The answ~r I gave was, If the Japanese went to my 

place they could see me. 

GENERAL REYNOLDS: Proceed. 

REPORTER WINTER: . 11 Could the Japanese see you where 

you were standing?" 

A The Japanese . could not see me. 

REPORTER WINTER: "Could you see the Japanese?" 

A I could see the Japanese. 

REPORTER WINTER: "How was it that you could see the 
(Japanese if they couldn't see you?" 

A I was peeping through a hole. 

REPORTER WINTER: "Now, wasn't the house in between 

you and the Japanese?11 ./. 

A The house was a little bit inclined. 

REPORTER WINTER: 11And you .are asking us to believe 

that you looked through the house and saw the Japanese?" 

A Yes,~ saw the Japanese. 

REPORTEif WINTER: "Now, did you stay there in this 
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position?11 

·, INTERPRETER GOJUNCO: I beg your pardon, ple~se? 
-

REPORTER WINTER: "Now, did you stay there in this· 

position? 11 
I 

. 
.A · · · I went away to hide. 

REPORTER WINTER: "And then where did you go?" 

A To Bolboc, Pisa. 

·REPORTER WINTER: "And where did you hide'?" -.. . 
' - ' · 

A At Pisa~ 

REPORTER WINTER: "And how far away is that from 

where the Japanese had the machine guns?" 

A One kilometer; one ·and a half kilometers·. 

REPORTER WINTER: "Do I understand then, that what 

you have described as having happened, all happened with­

in the space of one minut~ while you we:r._e }lid~_behi~~
r 

your house?" 
I 

A The machine gun was mounted in one minute before 

firing. 

REPORTER WINTER: · "Do I understand, then, that the 

Japanese came to the crossing, set up their machine guns, 

fired their mqchine guns into the houses,' arid bayoneted 

the people there, all ,vithin the s_pace of one minute?" 

A The machine gun was mounted in one minute. 

REPORTER WINTER: "Is it a -correct statement, then, 

that the firing of the machine guns by the Japanese, the 

bayoneting of the people, and the burniz\g of the houses, 

is something that you did not see personally yourself?tt 

A I saw the firing and the burning of. the houses. 

GENERAL .REYNOLDS: The rep~rter· w111 hold up just a 
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moment. 
. . 

. REPORTER WINTER: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: I don 1t seem to find the question. 

It may ·be. -­

REP WINTER: ~ It is .on page 1668, sir. 

GENERAL REYNOLDS:- 1668. An<;\ which question 1~ it? 
" 

REPORTER WINTER: The first question, sir, by Captain 

Sandb(;lrg. · 

GENERAL REYNOLDS: 11 Is it a correct statement, 11 and· 

so for~h? 

REPORTER WINTER: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. Proceed. 

REPORTER WINTER: "And you saw that all in the 

space of one· mipute? 11 r-' 

A I was not hiding only one minute. 

REPORTER WINTER: 11Did you actually see the Japanese 

bayonet the people?" 

A I saw. 

REPORTER WINTER: "And did you actually see the 

Japanese fire the machine guns?" 

A ·I saw. 

REPORTER WINTER: 11 And you actually saw all this 

while you were hiding behind your house? 11 · 

A I saw. 

REPORTER WINTER: "And you were hiding behind your 

house for only one minute?" 

A I hide there only one minute. 

GENERAL DONOVAN: I would like to ask him a question• 

. On page 1662, the fourth question down, 11How many 
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dead people did you· ·find?", what answer_!lave you got there? -· -. 
·, REPORTER WINTER,: The question is, 11How many dead .. 

people ·did you find?". The answer is, "More or less . around 

70 bodies." 
;

GENERAL DONOVAN: I understood him to. say !'30, 11 when 

you went through before. Did you understand "70"'/ 

GENERAL REYNOLDS: What · answer do you have in this 
.' -.. .record? 

. ' 
4 .. • • • 

REPORTER CONKLIN: "More or less 70. !' 

GENERAL DONOVAN: "70"? 

REPORTER CONKLIN: 11 70. 11 

. 
GENERAL REYNOLDS: With the exception of the· use of 

~he word "tall grass," instead of "very dirty· place," the 

Commission finds the repetition of the testimony substan­

tially identical- with-the- testimony racol'aded his- after~ 

noon, and directs that we proceed with
<., 

the next witness. 

(Witness excused.) 

CAPTAIN PACE: Mr. Garcia. 

CAS!MIRO GARCIA 

recalled as a witness on behalf of the Commission, having 

been previously duly sworn, was :t'urther examined and tes­

tified through Interpreter· Gojunco as follows: 

MAJOR KERR: I remind you ~hat this afternoon you 

swore to tell the truth, and· that you are still under 

oath. 

(Translated by Interpreter. Gojunco to ·the witness.) . 

'REPORTER WINTER: ThQ, , following questions were 
-asked on direct examination: 

"Q Give your name, please." 

• • """>*• .... ..
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.~ (Through Int~rpreter Gojunco) Casimiro Garcia. 

REPORTER WINTER: "Where do you live?" 

A Carsuche. 
.l· REPORTER WINTER: 11Where did you live o~ Febi-u8:l'Y 

16, 1945?" 

A In the town of Luntal·. 

REPORTER WINTER: "What happened on February 16th, 

194$? 11. 

A The Japanese came and burned the houses. 

REPORTER WINTER: "Where were you whe_n this _ha1>pened?11 

A West of Luntal. 

REPORTER WINTER: "And then did you go and hide?" 

A I was hiding. 

REPORTE~ WINTER: "Did you returnr-fo the barrio on 

the 18th day of February?" 

A Yes, sir. 

REPORTER WINTER: "Where did you go in the ba,rrio?" 

A In the same place where I hid: the west side. 

REPORTER WINTER: "You mean sugar mill?" 

A I went to the sugar mill about four o'clock in the 

afternoon. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will interrupt. 

Going back to the question, "What happened on 

February 16th, 1945'?" The answer given tonight was sub­

stantially, "The Japanese arrived; they burned the houses." 

The Commission will ask the witness whether he saw 

anything else take place c:t that time of . any importance. 

(Translated by Interpreter Gojunco to the witness.) 

A ·I .saw the killing by ~he Japanese. 
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' . . 
GENERAL ·REYNOLDS: - And describe it-more f"ully'• 

(Translated by Ihterpreter Gojunco to the .witn~s~.) 

A They bay~meted those people whom _they could reac~,-

and those whom they could not reach they just fired them~ 

GENERAL REYNOLDS: How many persons were k111e~? 

A (Through Interpreter Gojunco) On February 16th two 

were killed in Luntal. 
. _.. -

GENERAL REYNOLDS: Very well; ·,. pr~ce~d~ ~ .. · 
.... .. .. ..: 

REPORTER WINTER: "Did you go to the sugar mill at 

barrio Luntal on the l .8tn of February?" 

INTERPRETER GOJUNCO: Did you .go-.where? 

REPORTER WINTER: "Did you go to the sugar mill at 

barrio Luntal on the 18th of February?" 

A Yes, sir; afternoon, four o'clock. 

REPORTER W-I-N?ER-: How-ma:n;y: e-ther--people-were at -bhe-:- ----

sugar mill?" 

A _Sixty-eight. 

REPORTER WINTER: 11Did: anyth~ happ_en th.at morning?" 

A About ten o'clock on February 16th Japanese came. 
' 

REPORTER WINTER: ."What was it?" 

GENERAL ·REYNOLDS: That won't work. He has his days 

mixed now. The answer to the question, ~id you go to the 

sugar mill at barrio Luntal on the 18th of Februarr?, is 

"Yes, sir. 11 

"How many other people were at the sugar mill?" 

And he said, "Sixty-eight. 11 

Then the question, "Did anything hap~~n that morning?".. 
·And I understood him to go back to the happenings 

o~ February 16th. 
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Ask the witness to direct h.is -attention to events 
' 

after his arrival at, the s_ugar mill on the 18th of 

February. Will you tell him that first, ple~s~? 

(Translated by Inte,rpreter Gojunco to the witness.). . . 

A (Through Interprete·~ · Go junco) On February 16th 

people were hiding. 

GENERAL REYNOLDS: It is the 18th, you see,. that V{e -... . . ,;have reached. ·· ..:- "' 

GENERAL DONOVAN: . After he got to the sugar mill. 

THE WITNESS (through Interpreter Gojunco): February 

18th. 

GENERAL REYNOµ)S: Then the question, "Did anything 

happen that morning?" He replied, "Yes, sir, something 

happened. 11 

And then the question , - 11 Wliat -was-- 1t?11 

(Translated by Interpreter Gojunco to the witness.) 

A (Through Interpreter Gojunco) Those whom the 

Japanese could reach were bayoneted; those whom they 

could not reach were machine-gunned and hand grenades 

were thrown at me. 

GENER.At REYNOLDS: Proceed. 

REPORTER WINTER: "What else did the Japanese do?" 

A When the people were dead they bur~ed the houses and 

the people. 

REPORTER WINTER: "How did they kill the persons?" 

A They we-re bayoneted. 

REPORTER WINTER: ''What else?" 

A Some were shot. 
' REPORTER WINTER: ''Were any of them shot?" 

. : 
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A There were many who were· sbot, . and they were killed. -

REPORTER WINTER: "Out of the 68 people whom you 

·testified were at the sugar .mill, how many of them were 

killed?" 

A Sixty-three • . 

REPORTER .WI;NTER: 11How many people survived?" 

A Five. 
·' .. 

REPORTER WINTER: "You were one of the five?t1 

• 
A Yes, sir. 

REPORTER WINTER: 11You were at the .barrio a lieu­

tenant; is that right?11 

A I was baririo lieutenant. 

REPQRTER WINTER: "And it was your duty to· count the 

people killed; is that also correct?" 

-· - - A·- - Yes, - sir-;- -- ··---. 
REPORTER WINTER: The following questions were asked 

on cross examination by Captain Reel: 

0 Q On the 16th of February, 1945, you were at home when 

something happened; is that right?" 

A On February 16th I was not at home; I was hiding, 

and people informed .me that Japanese were 1n Cultihan and 

were killing the people. 

REPORTER WINTER: 11Where in Luntal were you before 

anything happened?" 

A North. of Carsuche. 
L . 

REPORTER WINTER: 11 Where in Luntal were you b afore 

anything happened?" 

A I was on ' the west of the place. 

REPORTER WINTER: 11But where at the barrio?" 

.. 
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A . On the west side• .. 

REPORTER WINTER: "In a house or outdoors?'' 

'A . I was on the west of the ·~ouses. 

REPORTER WINTER-: · "And what was the very first 

th~ that you noticed that was unusual?'' 

A · The Japanese were bur~ing the houses. 

REPORTER WINTER: "When did you see the Japanese?11 

A On February 16th. 

REPORTER WINTER: "But did you see them before you 

saw any smoke or fire?" 

A I saw the Japanese before I saw the fire. 

REPORTER .WINTER: "And what were they doing when 

you first saw the Japanese?" 

A They wpe starting the fire. 

-- -REPORTER- WINTER-: - 11And- did- you -stand- on the- s-treet 

and watch them burning those homes?" 
.. 

A I was looking at them. 

REPORTER WINTER: "Where were you hiding?" 

A On the west. 

REPORTER WINTER: "What sort of a hiding place did 

you have?" 

A I was in the grasses; in the tall grasses. 
~ 

REPORTER WINTER: 11 And did you lay down :1,n t}?.is 

../. grassy spot the minute you saw the Japanese coming?" 
-

A I was lying flat. 

REPORTER WINTER: "You had seen Japanese soldiers 

many times during the two or three years before this?" 

A I. saw the Japanese when they arrived ea~lier. 

REPORTER WINTER: "And when you saw them before did 

,. 
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you always fall in the long grass and hide?" 

A · No, because they were.. not committing atrocities 

during those times. 

REPORTER _W~NTER: "In other words, on the 16th of 

February for the first time you hid when you .saw Japan­

ese soldiers, because you thought the people would be 

killed?" 

A Yes, sir. 

REPORTER WINTER: "And that was because you had 

heard that the guerrillas would be in town on the 16th 

of February; is that correct?" 

A There were no guerrillas. 

REPORTER WINTER: "You expected some people to ' be 

killed by Japanese on February 16th, 1s that correct.",.., 
A I was informed that the Japanese were killing the 

people at Bolboc and Cultihan. That is why we hid. 

REPORTER WINTER: "Dia. you hear from the refugees 

from other towns that there were battles or fights be­

tween the Japanese and guerrillas?" 

A There was no information. 

REPORTER WINTER: "Did you get news that the 

American forces had landed sometime previously and were 

close by?11 

A No. 
/ 

REPORTER WINTER: "There was no talk about the -

American forces in Luntal at all; is that right?" 

A No, sir. 

REPORTER WINTER: "How long did you lay in t~is 

long grass that you have described? 11 
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A .More or less two hours. 

REPORTER WINTER: "And then whe-r~ did you go · from -
there?" 

A I went to• the sugar mill. 

REPORTER WINTER: "And why did you go to the oven 

for making sugar?" 

INTERPRETER GOJUNCOt I beg your pardon? 

REPORTER WINTER: "And why did y~u go to the oven 

for making sugar?" 

INTERPRETER GOJUNCO: The "oven"? 

REPORTER WINTER: 11 ••• the oven for making sugar?" 

A we ·were hiding. 

REPORTER WINTER: "Was it light or dar~ when' you 

went f,l!Om the long grass to the oven for mak.ing sugar?" 

I beg your pardon, please? 

REPORTER WINTER: "Vias it light or dark when you 

!lent from the long grass to the oven for making sugar?" 

A It was light, west side of the woods. 

REPORTER WINTER: "So that at four o'clock. on the 

afternoon, daylight, you left one hiding place to go to 

another; is that correct?i1 

A No. I did not transfer. 

GENERAL REYNOLDS: With the exception of using the 

word "east," when it should have been 11west, 11 which 

appears on page 1673 in the last line and 167; in the 
. . 

third line, and, further, the use of the word "east" on 

page 1671, which had not been used in his testimony this 
. 

afterno~n, the record 1s substantially identical • ., 
With reference to the f~~ point of difference, 

,,. 
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the 9-uestion was, ''Where were you when this happened?" 

His answer, "I was ..at the barri~, one side." 

Tonight the w1tness· said he was on the west side. 

The diff'.erences, in the opinion of' the Commission, 

are in no way material, and the case will proceed. 

(Witness excused.) 

-· I 
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ELISA MAGPANTAY 
.. 

called as a -witness on behalf of the Prosecution, being 
'i

first "duly sworn ·t?I'ough Interpreter Gojunco, was examined 

and testified through the Interpreter as follows: . , 

' DIRE.CT EXAMINATION 

(By Captain Pace) Wher,e do you live? 

A (Through Interpreter Gojunco) Sitio Longos, Barrio 

of San Felipe, CUenca, Batangas. 

Q Where did you live in February, 194~? 

Sitio Longos, Barrio San Felipe, Cuenca, Batangas. 

Q Did the Japs come to your place? 

A Yes, sir • . 

Q Op. February 19? 

A Yes, 
_,..,

sir. 

Q Tell what happened, please. 

A They uent up and told us to go dorm, to go to the 

yard. 

Q .t.nd after you vient to your yard, what happened thena· 

A We were bayoneted there, stopped. 

Q Did you escape? 

A Yes, sir. 

Q What time in the evening vms this? 

A 7 o'clock. 

/ Q When did you return to your barrio? 

A On the fqurth day. 

Q On the fourth day after February 18? 

A On the fo:i,irth day after February 19. 

Q What did you find when .you returned? 

A I savr that ell my companions ,1ere dead. 

., 
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Q How many of them were there? 

A 11. 

Q Were ti+ey members of your family? 

A- All 'of them.· 

Q How had they been killed? 

A By bayonet. 

CAPTAIN ·PACE: You may cross examine. 

COLONEL CLARKE: No questions on this witness. 

(Witness excused) 

AUGUSTIN LUNAR 

called as a witness on behalf of the Prosecution, bei~g 

first duly sworn through Interpreter Gojunco, was examined 
' 

and testified as follows through the Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain -Pace) Y!ill you give your- name, p lease?-

A (Through Interpreter Gojunco) Augustin Lunar. 

Q Where do you live? 

A Longos, tovm of San Felipe, Batangas. 

Q Did you live there on February 19, 1945? 

A Yes, I lived. 

Q 'Hill you describe what happened that evening? 

A On February 19, evening, Japanese arrive. 

Q Whnt did they do? 

J.. Sorio went up and the others remained down and killed 

the people. 

Q Some went up where? 
J 

A Went up the house. 

Q VJhat did you do? 

A I ran away. 



Q When did you return? · 

A The next day • . 

Q What did you find in your house? .
A . J4y ·hou·se . \'18.S bUl'ned an~ my mother and nephew were 

kille. 

Q How had they peen killed? 

A By bayonet wound. 

Q Did you look in any other houses? 

A I saw dead people in _other houses. 

Q How many? 

A · One of the houses had three were dead, and in the 

other, four -- seven. 

CAPTAIN PACE: Will the interpreter plense repeat 

the ansuer'l- . r-' 

INTERPRETER GOJUNCO: In one of the houses three were 

dead; in the other, seven. 

CAPTAIN PACE: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Ur. Lunar, were you active with 

the guerrillas? 

A No, sir. 

Q Did you ever help the guerrillas? 

A No,, sir. 
./, 

Q Do you lmo,r whether any of the other people in-

· volved in this episode nere guerrillas? 

A I knen nobody. 

Q . Well, did you lmow of guerrilla activities in Longos 

at about this time? 

A None. 

J 1738,· 



• 

GENERAL REYNOLDS: The commission will interrupt 

to terminate th.flt line of questioning further.• 

.. CAPTAIN PACE: One more question, sir . . 
-REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Were these Japanese soldiers who . 
-

burned the houses of your barrio? 

A (Through Interpreter Junco) Japanese soldiers; 
.• --

CAPTAIN PACE: Thank you ·vep mucb'.. 
" ·· ..:"" 

(Witness· excused) 

PLACIDO CHAVEZ 
G 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly suorn through Interpreter Gojunco, was examined 

and testified through the Interpreter as follows: 

DIRECT ~UNATION 

Q (By Ce.ptain -Pace) -Vlill -you give your name, -please? - ---
1 

<., 

A (Through Interpreter Gojunco) Placido Chavez. 

Q Where do you live? 

A Sitio of Longos, Barrio of San Felipe, Batangas. 

Q Did you live in Sen Felipe on February 19, 1945? 

A Yes, sir. 

Q Tell what hap,ened on t~e evening orl<'-ebruary 19. 

A Japanese co.me and killed the people in the houses 

and then burned the houses. 

Q Will you describe -more in detail what you saw the 

~ apanes e do , please? . 

A What the Japanese did was to kill and to burn. 

Q · Where were you at the time? 

A Behind the house. 

Q When did you go back into your- house? 
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A The next morning. 
. . 

Q-· What did you find when ·you went back in? 

· A I saw eight dead bodies and burned houses. 

Q Who were these bo~1es1 

A One o them was JIIY' mother, the other ,vas brother-

in-iarr, ·and the others were my brothers and sisters. 

Q H0\7r·old ,res your brother? 

A I cannot say how ol..d they are. 

Q Teil· me approximately ho-v, old your brother was when 
.... he ,-ta.s killed? 

A Perhaps five years old. 

Q Approximately how old were your five sisters? 

A They are, respectively, one year old, three years 

old, six years old, ten years old, twelve years old, and 
r-'---------- __,.._

fifteen years old. 
I 

C.Af>TAIN Pl'1.CE: You may cross examine. 

CROSS EXAllINATION 

Q (By Captain Sandberg) Did the Japanese burn every 

house in Sen Felipe? 

A No. 

Q Hou rncmy houses did they burn? 

J.. What l lmow, '\'l'll.S two. 

Q Do you have ~y lmouledge of why they picked those 

two houses to burn? _,. 

A I don't know. 

Q Hov, many Japanese soldiers were there? 

A I could not tell the number .• 

Q Did you see them? 

A No. 
... 
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Q You didn't see the Japanese burn..the houses? 

A I did not see•, because I ·vras hiding behind the 

·house. 

CAPTAIN SANDBERG: Thnt ' is all. 

REDIRECT EXAMINATION 

· Q (By Captain Pace) What did you hear while you were 

hiding behind the house? 
.' 

A I heard shouting of people, and then r ·saw houses 
' "' <' '" •• ~ 

burning. 

Q Did you. hear anything else? 

A Nothing more. 

Q Had you seen the Japanese earlier that day? 

A No. 

Q You don't know Y ho came to your barrio that evening? 

A No. 

Q Who burned the houses there? 

A The J apanes c • 

Q Ho\'T do you knov,? 
(l 

CJ..PTJ.IN SiiNDBERG: If tho Commission please, the/'-: 
\vitness has already testified that he didn't see who burned 

. the houses. I think that is objectionable. 

GENERJ.L REYNOLDS: The objection is not sustained. 

Proceed. 

Q (By Cnptain Pace) How do you knm·, the Japanese 

burned the houses in your barrio? 

A (Through Interpreter Gojunco) I heard their voices 

wh:n they were in the houses. 

Q · What did you hear when you heard. voices? 

A They were shouting. 

,. 
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-Q Did you recognize these voices as speaking Japanese? 

'A Yes, sir. 

Q Was this the same time you heard people screaming 

inside· or the houses? 

A · es, sir. 

CAPTAIN PACE: I .have no further questions. 

~ (Witness excused.) 
' . ~ .. . 

CAPTAIN PACE: If it pl.ease · the Commission_, the 

reporte·r tells me that the record does not show the. name 

of the first witness i;n the Cuenca case who was called this 

evening. May · I state for the record the name . of that 

' witness? 

GENERJJ. REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN PACE: Elisa Uagpantay, E-1-i-s-a M••l- g-p-a-n-

t-a-y. 

GUILERMO AGUILA 

called as a ~itness on bohalf ' of the Prosecution, being 

first duly -sworn through Interpreter Gojunco, was examined 

and testified through the Int.erpreter as follows: 

DIBECT EXAMINATION 

Q (By Ceptain Pace) Will you give your name, please? 

A (Through Interpreter Gojunco) Guilermo Aguila. 

Q Where do you live? 

A Barrio Labac, Cuenca, Batangas. 
1 

Q Did you live at barrio Labac on the 7th day of March, 

1945? 

A Yes, sir. 

Q Will you describe what happened on that date, please? 

A Ori the morning of that day, one Japanese cru:ie and took 
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me and my companions. 

Q H.ou many companions were with you? 

A 18. 

Q Vlhere did they .~ake you? 
. 

A We vrere brought ~o Dita, Barrio of CUonca.· · 

Q ~'hat happened when you were taken to D~te? 

i~ Vie vrere asked to cut grasses in the_afternoon. · At 
' 3 o'clock we 1,1ere tied. 

Q How long did you cut grasses for the Japanese? 

A From 8 o'clock until 3 o'clock. 

Q 8 o'clock in the morning until 3 o'clock in the 

afternoon? 

A · Yes, sir. 

Q Then hm1 many of you were tied? 

il 
. 

We vrere 13 v1fio -nere- tied-; - -

Q What happened· to the 13 of you who nere tied?-

A We v1ere brought in the ro.vine ond then r,e were 

bayoneted at the .back. 

Q 1

A Yes, sir. 

Q Hon many times? 

Trro times. 

. (A photograph was marked 
Prosecution Exhibit No. 
274 for identification.) 

ere you- bayoneted? 

-

Q Will . you look at Prosecution Exhibit 274 for identi-

f..ication and state what that. is? , 

A This is my pi9ture. 

Q Does that mark on the lo\'Ter part ot: the right-hand 

side of your back shov1 your bayonet wound? 

lt 
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A Yes, sir. 

CAPTAIN PACE: I offer that in evidence. 

GENERAL. REYNOLDS: TI?,ere being .no objection, it is 

accepted in evid~nce. 

(Prosecution Exhibit No. 
274 fpr identification 
was received in evidence.) 

(A photograph was marked 
Prosecution Exhibit No. 
275 for identification.) 

Q (By Captain Pace) Will you pleas_e look at Exhibit 

277 for identification and state what that is? 

A A wound on the breast and on my hand. 

CAPTAIN PACE: I offer it in evidence. 

GENER.AL REYNOLDS: There being no objection, it is 
~ 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
2?5 for identification 
was received in evidence.) 

Q (By Captain Pace) What happened to your other 

friends? 

A My friends died. 

Q How many of them died? 

A 11 died. 

Q Who killed them? 

A Persons in soldier's uniform killed them. 

Q Who were they? 

A Japanese. 

Q Japanese soldiers? 

A ~hey were ~ressed in uniform, soldier's uniform. 
. . 

Q Do you know what nationality they were? 

A No. 

• 
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Q ere they Filipinos? 

A No. 

Q ;: Were they .Americans? 

A No. 

Q Do you know what uniform they had on? · 

A Khaki uniform. 

Q Do you know what army that uniform was issued by? 
A No , ,. . 

~ - . ~ -.:: 

Q Have you ever seen a Japanese soldier? 
___,/ A I saw. I don't know what they were. 

. I Q 

Q Were these Japanese soldiers? 

A Japanese soldiers. 

·(2 photographs were marked . 
Prosecution Exhibit No. 276 
and 277 respectively tor · 
identification.) 

• 1 

CAPTAIN PACE: You may cross examine. 

CAPTAIN REEL: Is this exhibit being offered? 

CAPTAIN PACE: No, it isn't. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) These persons in soldier's 

uniforms, might they have been members of the Ganaps? 

A (Through Interpreter Gojunco) ·1 don't lmow. 

Q Might they have been members of the Makapiii? 

A I don't know. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

(Witness excued.) 

0 
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CAPTAIN PACE: Mr. Magsombol• 

.. · TIMOTEO MAGSOMBOL 
I 

called as a witness on behalf ot the Prosecution, being 

tirst duly swom, was examined and t~stitied as follows 

through Interpreter Gojunco: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A Timoteo Magsombol • 

. Q Where do you live? 

A Sablay sitio, City of CUenca. 

Q Is that near CUenca? 

A More or less two kilometers. 

Q Were you _living there on the 11th day of March, 1945? 

Yes, sir. 

Q What happened on that day? 

A About 9:00 P. M. three Japanese .came and took me. 

Q Where did they take you? 

A They brought me into their tunnel, City of Cuenca, 

Batangas. 

Q Ho~ many other men did they take there? 

A 40 persons. 

Q How many people did the Jnpanese take to the tunnel 

which you have spoken of? 

A They brought there 40 persons in all. 

Q And what did you do after you got to the tunnel? 

A We were told to work day and night and we were not 

permitted to go out. 

Q What kind of a tunnel was it? 

A At the side of the tunnel water passed and the tunnel 
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was excavated. 

Q How long did rpu work on this tunnel for the Jap_anese.? 

A lt lasted eight days. 

Q What were you fed during these eight days while you 

were working on this tunnel for the Jap_anese? 

A A bowl of rice sometimes; that's all. 

Q What happened on the 19th daY of March, 194;? 
' -
~ .. INTERPRETER GO.JUNCO: I beg your pardon, please? 

CAPTAIN PACE : 1rvlhat happened,_on the 19th day of March, 

194511 ? 
Q

A (Through Interpreter Gojunco) March 19th, 5:00 o'clock 
• ' I 

in the afternoon, the Japanese told me to go out from the 

tunnel about five meters from the tunnel. 

Q (By Captain Pace) What happened the~? 

A 15 meters. -

Q What happened then? 

A I was told to lie flnt on my stomach all4 I .was bayo-

neted. 

Q How many times? 

A When I regained consciousness the next morning I 

found out that I had eight wounds. · 

Q Will you look at Exhibit 276 for identification 

and state what that is? 

A I see one wound on my right breast originating from 
I 

the back and another wound on the left part of my breast 

originating also f~om the back. · . 

Q · Do you mean that the mark on you.?'3fight kt and 
.) 

the mark on your left breast- came as· a result of b~yonet 

thrusts that began -on- your -back? Is that right? 

. , 
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A I received the four wounds on my breast when I was .. 
bayoneted at the back when I was laying flat on_ ~Y stomach. 

q Will you point out the four womvis on your breast? 

A (Indicating wounds .on breast on Exhibit 276 for 

i dentific ion.) 

CAPTAIN PACE: The witness has indicated three dark 

spots on _the -right side of hi~ chest ,just inside of his 

shoulder and one spot just inside of his left shoulder. 
•I offer this exhibit in evidence. 

GENERAL REYNOLDS: The pie ture is so unGlear the 

Commission would ask the witness to raise his shirt and _show 

us the wound. 

Q (By Captain Pace) Will you s·tand up, please, and ,.,, 
- pulL y..o,u·· -~wea~er up? 

A (Displaying wounds on chest and left shoulder.) 

CAPTAIN PACE: Let the record show that the witness 

has a scar on his left shoulder and three scars on his right 

breast. 

Q (By Captain Pace) V/111 you turn around now? 

A (Indicating wounds on back.) 

CAPTAIN PACE: Three wounds on his back about the 

center of the right side and one on the left side at about 

the center. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. The document is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 276 
for identification was re- . 
ceived in evidence.) 

CAPTAIN PACE: At this time Exhibit 277 for identi­

fication is offered \ in evidence • 

., . 



. . 
GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 2?? . 
for identification was re­
ceived in evidence.) 

.. 
Q (By Captain Pace) After you were bayoneted did you •' 
beccme unconscious? 

A Yes, sir. 

0 ~ " · When did you regain consciousness? 

.A. The next morning. 

Q What did you see when you woke up? 

A · I f own out that I had the wound. 

Q Did you see anybody else around there? 

A I saw ten dead bodies, my friends. 

Q What happened to them? 

A I saw them lying flat on their stomach, some -with--·-

bayonet wounds and others were-fired upon. 

Q Were they all dead? . ' 

A They were all dead. 
I 

CAPTAIN PACE: You may c~oss examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) How long did you lay in the grass 

before you were wounded? 

A I don't know. 
. ,Q Well, was it -- Go ahead. 

A When I was bayoneted I was unconscious. 

Q Before you. were bayoneted how long did you lay down 

in the grass? 

A Less than five minutes. Then I was bayonet~d. 

Q Were you lying face down'?-

. / 
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A My face is faci.ng the ground •. 

CAPTAIN REEL: . That's all. 

CAPTAIN PACE : Thank you very much. 

(Witness excused) 

PTAIN PACE: Mr. Eugeniano La Rosa~ 

EUGENIANO LA ROSA 
. . 

called as a witness on behalf or ~he Prosecution, being first i 

duly sworn, was examined and testified as follows: 

INTERPRETER GOJUNCO: r think he 'speaks English. 
I 

MAJOR KERR: Do you speak English? 

THE WITNESS: Yes., 

DIRECT EXAMINATION 
' 

Q (By Captain Pac~) Give your name, please.• 

A ~ugeni~o La Ros a;_ Cuenca_, Batangas • 

Q Where do you reside? 

A _Lawyer by profession and mayor of Cuenca, Batangas. 

Q How long have you been mayor of Batangas? 

A I was appointed on _May 11, 1945. 

Q In your capacity ns mayor of Cuenca did you receive 

orders from the governor of the Province of Batangas to 

investigate the deaths that took place in your municipality 

during the Japanese occupation? 

A Yes, sir. 

Q Pursuo.nt to those orders did you issue orders to 

persons who work for you am who are under you? 

A Yes, sir. 

Q. To collect such information? 

.A Yes, sir. 

Q And as a result of the orders which you received 

,. 
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from the governor of Batangas and as~ result ·or the orders 

which you issued have you compiled in the course of your 

normal duties the namei of c~rtain people w~o died in Cuenca, 

Batangas? 

A .. 
. .. .. 

Q During what period? \.. 
' 
. 
~ 

'
_.. 

' A During the period frQm February 3 up to April, 1945'. 

CAPTAIN PACE: Mark this for identification, please • . 

(Copy of partial list of Fili­
pino civilians killed by Japa­
nese - February and March, 1945' 
- Municipality of Cuenca was 

0 marked Prosecution Exhibit No. 
278 for identification.) 

Q (By Captain -Pace) Will you look at Exhibit 278-·for 

identification and · tell whnt that is~ 

A This is a copy of the report I submitted to the office 
--- ---.- -· - . ·-- - --- --- -

of the provincial governor sometime in May -- about the early 

part of June, 1945. 

Q Does it contain the names of people who died in ~e 

municipality of Cuenca during the period you have ~~st -de­

scribed? 

A It contains the names of persons who died due to the 

Japanese atrocities, not by natural death. 

CAPTAIN REEL : Sir, we will ask that the answer be 

stricken as not responsive and not within the witness' per~ 

sonal lmowledge. We will not· qbject to the admission of 

the exhibit under the conditions prescribed for the similar­

exhibits 1n other localities. 

MAJOR KERR: Sir, I submit that a report of this 

nature would be admitted even in a court of -law. It has 
,._ 

been identified as an official governmental report, and the 
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purpose, the nature, the reason tor the report ce:rtainl~ _should . ( 

be admitted along _~th the gi~t of ,the report. It is meaning­

less otherwise, trankly. 
. I 

. pAPTAIN REEL: Sir, the witness has testified that 

· this report covers deaths from February 5th to April, 1945. 

Presumably ere was much activity during that period which 

has not yet been. brought out. 

THE WITNESS: Your Honor, may I say, it has been veri-

fied --

CAPTAIN REEL: If I may co~tinue, sir. 

We feel that under the circumstances the -categorizing 

of this exhibit according to cause of death is objected to. 

The mere fact that it is called an "official" exhibit, that 

that word is used, has no bearing on the case whatsoever. 
- --~ 

- -GENERAL REYNOLDS: Subject to objection-by any m~JnQ_ef 

of the Commission, the objection of .counsel is not sustained. 

Q (By ~aptain Pace) You stated, then, sir, that this 

is an official document of the City of Cuenca; is that right? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN PACE: If it please the Commission, at this 

time I offer this Exhibi~ 278 for identification in evidence. 

I realize that there is language in it which might be objec­

tionable. 

CAPTAIN REEL: At this time, sir, we wish to object 

to the exhibit in its present form with the language as it 

exists in the present form in the exhibit. 

GENERAL REYNOLDS: On page 1 of the document, in the 

first line the words "killed by Japanese" or, rather, the 
. 

words "by Japanese" are stricken from the record. That 
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. . 
portion would then read "Partial List of Filipino Civilians 

Killed February and ·March, 1945". And in the certificate, 

whicp the Commission notes 1s somewhat different than simi­

lar affidavits which have been received, in the second line 

we strike out the words 11by the Japanese", which would cause 

those lines to read: 11We certify that the following exhibit 

is a true list of victims, killed • • • in", and so forth. 

; · On the second page at the top which reads "Partial 

list of Filipino civilians killed by Japanese" the words 

"by Japanese" are stricken. 

Does the Defense wish to point out anything else? 

CAPTAIN REEL: No, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Subject to the objections stated, 

the document is accepted in evidence, 

(Prosecution Exhibit No. 278 
,for identification was re­
ceived in evidence.) 

Q (By Captain Pace) How many names does this official 

document, Exhibit No. 278, contain? 

A As far as I could remember, it contains 358 names. · 

Q Is that a complete or a partjal list? 

/A That's a partial list. 

Q Does this list contain the names of any persons who, 

according to your official records, died natural deaths 

during that period? 

A It did not contain persons who died natural death. 

Q Does 1t _cont a1n the names of persons who died due 

to the hazards of war during that period? 
,__ 

A No, sir. 

CAPTAIN REEL: Sir, we object. There is no faun-
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dation laid for the answer that is ·sought to be ·elicited.by 

this question~· 
'r 

GENERAL REYNOLDS: The objection of counsel is sus-

tained. 

Q y Captain Pace) Were you in the vicinity of Cuenca 

during the period of Febr~y _5th through April, 1945? 

A I arrived in the municipality of Cuenca on March 19, 

1945. Prior to that date I was outside the vicinity of 

cuenca. I was in the neighboring municipality. 

Q What wel"e you doing? 

A I was hiding from the Japanese. 

Q Were you able to teli- what was going on in the muni-

cipality in which you were located and in Cuenca at that 

,......, time? 

A In t he muni cipality-wher e- I- was the Japanese used 

to come there and get cattle and horses and provisions from 

the people where I was. 

Q Well, since you have become mayor of Cuenca has it 

been your duty to find out what happened in Cuenca during 

the entire period of the Japanese occupation'? 

A It was my duty imposed by my superior, the provincial 

governor. 

Q In your capacity as mayor and in pursuance of your 

official duties have you made an investigation and have 

you made inquiry as to what happened in your municipality 

during the period 5 February 1945 through April 1945? 

A I ordered my secretary to make a census of all deaths 

according to the municipality of Cuenca from February 3 up 

to the time -- (pause) 

,. 
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Q And·. di~ your sec~etary ~ke 
I. 1. 

A .Yes, .si;~. And t!w,~ is a copy of ~s report • 
.. . 

was subm~tted to the office of the provincial go~er~o~. 

Q Does ·it contain the names of any persons who die~ 
I • 

due to the actual compat between the Japanese 

cans? 

. .. - I 
CAPTAIN REEL: Sir, the witness lu).s stated that 

~- ;~cretary was ordered to make a· cen,stis of all de~d. I.... . . . 

believe that that answers the question. I object to fur-

ther question.ing to get the witness to change ·his testimony.
Q 

• I 

GENERAL REYNOLDS: The Commission d~sires that the . . 
~rosecution establish more definitely the ins~ructions which 

'· 
the witness receiv~d from the provincial governor. 

CAPTAIN PACE: Yes, -sir. 
----- - - - - :---------

Q (Captain Pace) Will you describee xactly:-! ~-a~- in--

str~ctions you received from the governor of the ~rovi~ce 

of Bata~gas? 

A The instructions, A· rorm was furnished JilY. office 

and in the form it is headed "Deaths Due to the · Japanese" 

Q· Excuse me, sir. 

.A -- "Deaths Caused by the Japanese"·· That is the 

only information oeing asked by the circUlar of the pro-·. · 

vincia~ governor• . 

\ 
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Q Excuse me. Did you receive orders from the Governor 

of Batangas? 

A Yes·, sir; 

Q Wiil 'you tell on what date or dat~s you received 

what or~er_s, exactly _what each one of these orders 

said 1n relatio~ to this invest'igation? 

A I could. n~t. exactly remember the exact date, but I . 
received the orders in May, and one of these orders also 

included that the number of houses burned by the Japanese 

must be -- I must submit a separate report on the n~ber 

of houses burned by the Japanese, and in the other form 

it is prescribed there "Deaths caused by the J!lpanese." 

Q Well, you received this form. What instructions 

a.ncr'orders went with that form? 

A To investigate and get the names of- the persons that 

were killed by the Japanese and submit a report 1n con­

formance with that form. That form had to be filled out. 

The form 1s --

Q And in the normal performance of your duty was it 

necessary to keep records of everyone who died from 

natural causes in your municipality? 

A It is not my duty. The local registrar has to 
,,. 

attend to that. 

Q Who. does that? 

A The local registrar. 

Q So the only duty you had was to determine the names· 

o~ the people who were killed by the Japanese? 

A That is in pursu~ce to the specific orders of the 

Provincial Governor. 
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And ,have you_· quoted the ord~r.s which 

gave you? 

A · I . cannot . quote you verbatim, b~t . that is the tenor. 

I was required to make . an inve~tigation, and .the form is 
. .. 

furnished with names, and so forth, that they are killed 

·by-'the Japa_nese. The title was. very clear: "Kil:led by 

the 
.; 

·J~panese. 11 It. does riot c~ll for any deaths by ~ther . . 
causes except killed by the Japanese~. . -
Q' . And in this exhibit whic~ is now in evidenc·e and 

which you identified, that is ~he form ·which was pre- .. 

scribed by the G~vernor of Batangas, is that right?. 

A Yes, sir, ·that ·is the form. 
. . ../

CAPTAIN PACE: n·oes that suffice? 
... . 

(No response.) 

-Q- , (By Gapta-in Pace) - Wi-lJ.- -you-s-tat-e-- if 
v 

names included on that list of .those who died due to the 

fighting between the Americam and the Japanese during ·· 
- . .. ,

the liberation of the municipality of which you are Mayor? -· 

CAPTAIN !lEEL: Sir, we object to ·the question on 

two grounds: 
I . 

1. The foundation questions have shown conclusively 

that it is not within the witness •-1mowledge; 

2 • . The foundation questj,ons have shown that, al-
~ ' . 

though he may have orders f'rom abov;,e to get certain~-

formation, the information he ordered his secretary to 

get was a census of"all the dead. 

GENERAL REYNOLDS: The objection of counsel is not-
sustained. 

Q - -- (By~9aptain P.~ce) - w111 you answer--thec ~questi"on-;. 

\ 
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please? Do you remember it? 

A What? I beg your pardon? 

Q Do you remember the question? 

A Please · repeat the question• . ,. 

Q ArQ t names of any persons on th~t list who died 

due to the fig~ting between the· Amer.icans and the Japan-
. . 

ese during the .liberation of your municipality? 

A I don't remember names having been included there. 

Q I beg your pardon? 

A I don't remember names having been included in there 

who died from fighting between the Americans and the 

Japanese. 

Q Will you please repeat your answer more slowly? 

A I say I don't remember having included in the report 

names of persons who have died as a result of fighting 

between the Americans and the Japanese. 

Q How many people, if you know, died due to the fight-

in~ ·between the Americans and the Japanese in your 

province? 

A So far there are only very few. 

Q ~bout how many? 

A I think I didn't get -- • I wasn't required to 

submit a report on that, and I did not order my secretary 

to make an investigation as to how many were killed as a 

result of the fighting between the Americans and the 

Japanese. But I know it is very few. 

,Q By "very tew, 11 what do you mean? 

A It is j~st around ten, or a little bit over ten. 

Q So that .even if they were 1n this report it would 

" 
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. 

Q And how long did that last? 
v 

A It start~d in March 9th up to April. 

Q April what? 

A April, 1945. 

Q Do you know the date in Apr-11? 

- ' 

, 

A I cannot recall exactly the date in April., 
\ 

Q You said that it wasn't your duty to count natural 

deaths. You named somebody else, and I didn't quite get 

that office. Whose duty was it to count the natural 

deaths? 

A Under the laws of the Philippine Islands the 

municipal treasurer is also the civ~l registrar. 

Q, I beg your .,pardon? 
. -.. 

A Unde~ the laws of .the Po~onwealth of t~e ~hilippine . 
--- - - ..,._,.,...._... --- ~ 

Islands t}J.e municipal tre~surer. is also the civil registrar, 
~ ,/' 

., 
\ 
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~not be more 

A It wo~d be ~signific~t. 

Q It would not be more than ·ten? 

A ' Y~s, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission feels the 

has been exhausted. Are there other material 

you wish to take up with ' this witness? 
.. ~ -. -. ~ . .. 

I • ' CAPTAIN PACE: You may crQSS examine • 

CROSS EXAMINATI~N . 

Q (By Captain Reel) Was teere an ar~i~lery barrag~ 

at Cuenca? 

A I beg your pardon, sir? 

Q Was Cuenca subject to an artillery barrage~ ' 
...

A Yes, sir. 



and ·that is his duty, -- one of his duties. 

Q .· While the Japanese were · occupying _th&re was no civil 

· registrar or treasurer, was there? 

A When the Japanese was 

Q Yes. 

A -- under·occu~ation? 

Q That's right. 

A There was. 

Q Do you have his report? 

A The municipal treasurer has his report, but now I 

tell you that he has none because our municipal building 

·· was burned. 

Q So you don't have . any report made of d~aths by 

- __natural-' ~auses_ during the Japanese occupation? 

A There was, but if there was it is no longer existing 

now because of the burning of the municipal building and 

all the content·~ of it. 
'·· 

Q And was the building burned during · the barrage? 

A Well,! cannot tell you that, because I was not in 

Cuenca at the time. Only when we arrived there the 
. -

municipal building was gone. 

Q And during that artillery barrage was there a 

register for the city treasurer. on duty in Cuenca? 

A During that time there was no government existing, 

because chaos was reigning -- disorder. 

Q One more question: What time of the year, day and 

date as near as you can remember, did you give your order 

--· -to your secretary -~o !!lake the census of all the dead in 

Cuenca? 

,. 
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A Yes. Immediately· upon the receipt of -the circular 

or order .from the Provincial Governor in the early part 

of May, 1945'•· 

Q Can you pl~ce that date a little more exactly? 

A In the early part·_of May; 194;. If I had the · 

circular I can give you the exact date. 

CAPTAIN REEL: · That I s all. .. 

' ~QAPTAIN PACE: Thank you very much. 
·.. ' r.- (Witness excused.) 

' CAPTAIN PACE:· If it please the Commission, that 

completes the evidence for the QPro_secution on Par~graph_ 

44 of the Bill of Particulars·. We have no other wit­
' .. 

nesses· here this evening, ~ir. 
' . 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess until 
----,.---8:30 Monday morning next. -

. , 

(Whereupon, at 2120 hours, 9. November 194?, _the· -·.··. 

trial was adjourned until 0830 hours, 12 November 1945'.) 
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